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بازگشت جایگاه »نخست وزیری«؛ مجلس را به »راس امور« باز می گرداند؟

تلاش برای فربه کردن وظایف پارلمان

حجت الاسلام سبحانی نیا:

اقدامات خارج از قانون مصداق تندروی است

رییس جمهوری در جلسه مشترک دولت و مجلس شورای اسلامی تشریح کرد:

برنامه های گسترده دولت 
برای کاهش تورم

حقوق های نامتعارف، مربوط به قوه و دستگاه خاصی نیست

اصلاح حقوق ها را تا آخر ادامه می دهیم

سفر غیر رسمی ظریف به قم

معاون پارلمان ریاست جمهوری تشریح   کرد:

اقدامات دولت برای ممانعت
 از پرداخت حقوق های غیرمتعارف

برای  دولت  اقدامات  جمهوری  ریاست  پارلمان  معاون 
ممانعت از پرداخت حقوق های غیرمتعارف را تشریح کرد.

مجید انصاری در گفت و گو با خانه ملت درباره اقدامات 

دولت درراستای تدوین قوانین لازم در راستای برخورد با 
حقوق های غیرمتعارف گفت دولت در حال بررسی روی 

موضوع قانون مدیریت خدمات کشوری است ...

رییس جمهوری بابیان اینکه حل معضلات و مطالبات مردم بی تردید با هماهنگی قوای سه گانه و به ویژه مجلس و دولت 
امکان پذیر است، تصریح کرد: خواست و مطالبات مردم در وهله نخست و در کنار موضوعات سیاسی و فرهنگی، حل معضلات 
و مشکلات اقتصادی است. حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی یکشنبه شب و در جلسه مشترک دولت و مجلس 
شورای اسلامی، اهتمام و تلاش اصلی دولت را حل وفصل معضلات اقتصادی کشور دانست و اظهار داشت: یکی از اهداف اصلی 
مذاکرات هسته ای نیز ایجاد حرکتی مثبت در اقتصاد بود چراکه شرایط دوران تحریم، باعزت یک ملت بزرگی همانند ملت 

ایران همخوانی نداشت و گاهی حتی در مواردی، برخی اقدامات به ظاهر کشورهای دوست هم غیرقابل تحمل بود...
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روزنامه صبح ایران

رییس شورای هماهنگی جبهه اصلاحات با بیان اینکه لاریجانی هم نیروی 
متعادلی است و در طول ریاست خود در دوره روحانی عملکرد خوبی به ویژه در 
حمایت از برجام، جلوگیری از استیضاح وزرا، رای اعتماد به وزرای منتخب روحانی 
و تصویب لوایح و دیدگاه های دولت داشته است، گفت: از این رو لاریجانی خیلی 

کمک کرد و با از دست دادن بسیاری از دوستانش در این راه هزینه هم داد. 
حجت الاسلام محسن رهامی یادآور شد: لاریجانی یک رقیب نیست که در صدد 
حذف اوباشیم بلکه باید به عنوان یک کمک و رفیق به او نگاه کنیم چرا که در 
بسیاری از مسائل کلان کشور با دولت روحانی و دلسوزان کشور هم رای و هم گام 

است. از این حیث رقابت های علنی شدید که به نحوی جنبه حذفی داشته 
باشد به ضرر دوستان ما هم خواهد بود. او اظهار داشت: لاریجانی 

هم باید از آن سو این فضا را می دید. در انتخاب ریاست مرکز 
پژوهش های مجلس باید از دوستان ارزشمندی نظیر عارف یا در 
این سطح استفاده می کرد. رئیس کمیته تعامل و رایزنی شورای 
عالی سیاست گذاری اضافه کرد: با این حال در   نهایت به نحوی 
عمل شد که کمیسیون آموزش عالی، کمیسیون فرهنگی و 

سیاست خارجی به دلیل عدم انسجام و...

رییس شورای هماهنگی جبهه اصلاحات:

اصلاح طلبان نباید از حامیان دولت جدا شوند
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نظارت استصوابی 
یک نظارت موثر 

است نه دلبخواهانه

عباسعلی کدخدایی سخنگوی سابق شورای نگهبان:

به  جدی  توجه  قضاییه  قوه  رییس 
ارتقای سلامت دستگاه قضایی را سرلوحه 
گفت:  و  دانست  قوه  این  مسئولان  کار 
توجه به ارتقای سلامت قوه قضاییه که 
در توصیه های مقام معظم رهبری خطاب 
به مسئولان قضایی نیز بر آن تاکید شد 
سرلوحه کار ما بوده و هست و طبیعتاً در 
آینده با جدیت بیشتری دنبال خواهد شد. 
در  لاریجانی  آملی  صادق  الله  آیت   
قضایی  عالی  مسئولان  دیروز   جلسه 
و  فطر  عید سعید  فرارسیدن  تبریک  با 
آرزوی قبولی طاعات و عبادات مسلمانان 
و مردم روزه دار به دیدار اخیر مسئولان 
دستگاه قضایی با مقام معظم رهبری به 
مناسبت هفته قوه قضاییه اشاره کرد و از 

تشکیل کمیته هایی به منظور بررسی محورهای مختلف 
رهنمودهای مقام معظم رهبری به مسئولان قضایی و 
تبیین و تدوین راهکارهای عملیاتی شدن این رهنمودها 
به ویژه در بخش های مربوط به ارتقای سلامت قضایی، 
حقوق بشر اسلامی، زندان ها و مجازات های جایگزین 

زندان و پیشگیری از وقوع جرم خبر داد.
رییس قوه قضاییه با سپاس از محبت ها و الطاف 
مقام معظم رهبری و با تاکید بر تاثیرگذاری این دیدار 
و ایجاد انگیزه و امید در مسئولان قوه قضاییه به تایید 
مواضع رئیس و مسئولان عالی قوه قضاییه در حمایت 
از ارزش های انقلاب از سوی ایشان اشاره کرد و گفت: 
اصرار در حفظ ارزش ها و آرمان های انقلاب از سوی 
مقام معظم رهبری اصراری موقتی و یا اتفاقی نیست، 
بلکه ادامه راه حضرت امام)ره( است و اگر این ارزش ها 
و آرمان ها را کنار بگذاریم در دنیا حرفی برای گفتن 

نخواهیم داشت.
همه  وجود  با  اینکه  بر  تاکید  با  لاریجانی  آملی 
فشارهایی که علیه جمهوری اسلامی ایران وجود دارد، 
این نظام پای ارزش های خود ایستاده است افزود: فلسفه 
سیاسی حضرت امام)ره( راه نویی در جهان بود و ملت ما 
در پرتو این نظام و این فلسفه سیاسی یک تنه در مقابل 

همه سلطه گران ایستاد.
رییس دستگاه قضا گفت: کشورهای سلطه گمان می 
کردند که انقلاب ما نیز ظرف چند سال مانند بسیاری از 
انقلاب های دیگر استحاله می شود، اما با اصرار و پافشاری 
حضرت امام)ره( و مقام معظم رهبری بر حفظ ارزش 
های انقلاب و فلسفه سیاسی نظام اسلامی، امید دشمنان 

به یاس تبدیل شده است.
رئیس قوه قضاییه با تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی 
ایران در موضوع حقوق بشر سخنان بسیاری برای گفتن 
دارد گفت: نظام اسلامی ایران هرگز زیر بار نظریه های 

حقوق بشری که بر خلاف مبانی اسلام و 
معارف قرآن باشد نخواهد رفت.

ضرورت  به  اشاره  با  لاریجانی  آملی 
و  قضاییه  قوه  در  رسانی  اطلاع  تقویت 
رفع نقاط ضعف در این زمینه به ضرورت 
تلاش برای تبیین محورها و رویکردهای 
حقوق بشری اسلام و شناساندن اقدامات 
ضد حقوق بشری مدعیان حقوق بشر نیز 
اشاره کرد و از محققان و علاقمندان این 
مسائل خواست با دستگاه قضایی همکاری 

کنند.
رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از 
سخنان خود با قدردانی از حضور باشکوه 
مردم ایران و مسلمانان کشورهای دیگر در 
روز جهانی قدس تصریح کرد: این حضور 
باشکوه در واقع پیام وحدت و بیداری مسلمانان جهان 
در مقابل کشورهای زورگو و ظالم است که هر سال 

باشکوهتر از قبل تکرار می شود.
آملی لاریجانی حضور باشکوه مردم در راهپیمایی 
روز قدس را عبادتی توام با جهاد توصیف کرد و افزود: 
بیداری مسلمانان سلاح عظیمی در دست ملت های 
مسلمان است که در روز قدس تحقق می یابد حتی 
اگر  برخی دولت های کشورهای اسلامی خود را به 

بی خبری بزنند.
رییس قوه قضاییه در ادامه سخنان خود با تاکید بر 
ضرورت توجه به ایام باقیمانده ماه مبارک رمضان و توجه 
به معنویت و برکت عید سعید فطر گفت: امیدواریم با 
اتکا به معنویت و برکت ماه مبارک رمضان و شب های 
قدر بتوانیم در تمام طول سال متوجه معارف الهی و 

معنویت باشیم.

رییس قوه قضاییه:

ارتقاء سلامت دستگاه قضایی باید جدیت دنبال خواهد شد

آیین نامه های به جامانده 
چالشی برای دولت یازدهم

در چند هفته اخیر و با طرح موضوع فیش های حقوقی نجومی اتهاماتی به دولت 
یازدهم نسبت داده شد اما با وجود نهادهای نظارتی، دولت تنها مجری قانون بوده و 

چنین اتفاقاتی برگرفته از آیین نامه ها ومقررات به جای مانده از گذشته بوده است.
شاید یادآوری این موضوع خالی از لطف نباشد که با گذشت سه سال از دولت 
یازدهم در کنار دست و پنجه نرم کردن با مشکلات اقتصادی به ارث رسیده و کاهش 
شدید قیمت نفت و درآمدها، ایجاد بحران های اجتماعی روزمره خواسته یا ناخواسته در 
جهت کاهش توان اجرایی دولت باشد. خرداد ماه اگر چه یادآور خاطرات خوب و ماندگار 
و حتی ناگواری است ولی این بار با چالش جدیدی روبرو شده و آن هم چالش فیش 
های حقوقی نجومی است که از بیمه مرکزی آغاز و سایه آن ناخواسته بر دولت یازدهم 
سنگینی کرده است. شاید بتوان این مسئله را در اظهار نظر حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی رییس جمهوری در دیدار شب گذشته با نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی بیشتر درک کرد. وی گفت: براساس گزارش یکی از نهادهای نظارتی برطبق 
آیین نامه های سال 90، یک مدیر می توانست حتی تا یک میلیارد تومان هم دریافتی 
داشته باشد و در ظاهر هیچ مشکلی هم وجود نداشت، لذا امروز باید این آیین نامه ها 
اصلاح شود. از طرفی رییس جمهوری بلافاصله با مطرح شدن چنین چالشی دستور 
بررسی و برخورد با متخلفان آن را صادر کرد و از معاون اول خود خواست تا در اسرع 
وقت همه موارد تخلّف و سوء استفاده شناسایی شود، وجوهی که به ناحق پرداخت 
شده به بیت المال مسترد شود و مدیران متخلّف عزل شوند و گزارش اقدامات قاطع 
به اینجانب ارایه شود. دکتر روحانی در این دستور همچنین اشاره کرد که پیرو دستور 
قبلی در مورد بررسی حقوق و پاداش های پرداختی به مدیران در دستگاه های اجرایی، 
اینک گزارش های واصله نشان می دهد که مواردی از پرداخت های غیرمتعارف و ارقامی 
تحت عنوان »پاداش و وام« وجود داشته است که اگر چه ممکن است با مقررات به جا 
مانده از دوره های قبل توجیه پذیر باشد، ولی با موازین عدالت و تعهد در قبال بیت المال 
و منشور اخلاقی دولت ناسازگار و غیرقابل قبول است و حتی در برخی موارد مصداق 
سوء استفاده از اعتماد دولت به شمار می رود. بلافاصله با دستور دکتر روحانی مدیرانی 
که حقوق های نامتعارف دریافت کرده بودند، عزل شدند یا استعفا دادند و در مواردی 
نیز مازاد پرداختی ها به دولت اعاده شد ولی برای استحکام موضوع و قوت پیگیری ها 
اسحاق جهانگیری معاون اول رییس جمهوری نیز طی بخشنامه ای به موسسسات 
مالی و بانکی مواردی را در جهت شفافیت و انضباط مالی خواستار شد. به گزارش ایرنا، 
معاون اول رییس جمهوری در این بخشنامه ممنوعیت انتخاب مدیران ستادی به عنوان 
هیات مدیره شرکت ها و واحدهای خاج از کشور را به منظور برقراری انضباط مالی و 
ایجاد شفافیت بیشتر به هر نحو ممکن ابلاغ کرد. تا به امروز چندین مدیر دولتی اعم 
از بیمه و بانک به دلیل دریافت حقوق های نامتعارف عزل شده یا خودشان در جهت 
رعایت قانون استعفاء داده اند که نشانگر عزم جدی وپیگیری دولت یازدهم در اجرای 
قانون وبرخورد با هرگونه تخلف احتمالی است. اگر چه دولت یازدهم آنچه را که در 
روزهای اخیر در رسانه ها و فضای مجازی در خصوص برخی دریافت هایی که عادلانه 
و منصفانه نبود و منتشر شد را خیر تلقی می کند ولی برخورد به هنگام و پیشگیرانه 
دستگاه های نظارتی در چنین موضوعاتی می تواند از بروز مشکلات جلوگیری کند. در 
همین راستا کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی نیز وارد عمل شد و با جمع 
بندی بررسی گزارش های سازمان بازرسی کل کشور، دیوان محاسبات، مرکز پژوهش 
های مجلس و کارشناسان این کمیسیون گزارشی را ارائه کرد. داود محمدی رییس 
کمیسیون اصل 90 در این خصوص اظهارداشت: فیش های حقوقی نامتعارف حدود 
950 نفر از مدیران در بخش های بانکی، بیمه ای و شرکت های دولتی را شامل می 
شود که کف حقوق این افراد از 15 میلیون تومان تا 50 میلیون تومان است و هرچه به 
سقف نزدیک تر می شویم تعداد افراد کمتر می شود. همچنین، خرید هرگونه خودرو 
سواری داخلی و خارجی، بکارگیری نیروی انسانی جدید، پرداخت پاداش، احداث، خرید 
یا اجاره ساختمان های جدید اداری به ترتیب موضوع مواد 24، 9، 11 و 29 قانون بودجه 
95 از دیگر مواردی هستند که بر اساس ابلاغ جدید وزیر امور اقتصادی و دارائی غیرمجاز 
اعلام شده اند. سازمان های خصوصی سازی، حسابرسی و فروش املاک تملیکی، شرکت 
سهامی چاپخانه دولتی ایران، شرکت سرمایه گذاری های خارجی ایران و بانک های سپه، 
صنعت و معدن، کشاورزی، مسکن، توسعه صادرات ایران، رفاه کارگران، توسعه تعاون و 
پست بانک و نیز بیمه مرکزی ایران و شرکت سهامی بیمه ایران مشمول رعایت ابلاغیه 
جدید وزیر امور اقتصادی و دارایی هستند. برخورد ضربتی و کوتاه مدت دولت یازدهم با 
چالش فیش های نجومی نشانگر توجه به حراست از بیت المال و پاکدستی است، مسئله 
ای که دولت تدبیر و امید امروز با پرونده های کلان اقتصادی دولت پاکدست روبروست؛ 
بنابراین رسانه ها در کنار اجرای رسالت خبری خود به این نکته نیز توجه داشته باشند 
که نباید با بزرگنمایی یا در مواقعی خدای ناکرده سیاه نمایی سبب شوند تا مدیران 
لایق و دلسوز نیز آسیب ببینند و جایگاه مدیریت در کشور مورد که سکان حرکت را در 
اختیار دارد دچار لطمات شود. به نظر می رسد همانطور که مسئولان نظام، دولت و مردم 
برخورد قاطع با با چنین موضوعاتی را در اولویت می دانند و انتشار آن را از رسانه ها به 
عنوان چشم وگوش آحاد جامعه خواستار هستند از طرفی دیگر رسانه های دلواپس نیز با 
نگاهی منصفانه و عادلانه پرونده های اقتصادی به جا مانده از دولت گذشته که در برخی 

از آنها منجر به صدور حکم نیز شده است را با همین جدیت مورد پیگیری قرار دهند.

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
بی عدالتی و تبعیض نسبت به دانشگاه آزاد 
اسلامی را همیشگی دانست و با اشاره به مانع 
تراشی هایی که در زمان تأسیس و بعدها در 
طول فعالیت های این دانشگاه انجام می شد، 
گفت: حتی در مقطعی اساسنامه دانشگاه را 
به شکلی کاملًا غیرقانونی تغییر دادند، در 
حالی که صراحتاً  پیشنهاد تغییرات قانونی 

با هیأت مؤسس است.
دیدار  در  رفسنجانی  هاشمی  آیت الله 
رئیس، اعضای هیأت امنا و مدیران دانشگاه 
مجموعه  اگر  داشت:  اظهار  اسلامی  آزاد 
کارشکنی ها در مسیر پیشرفت این دانشگاه 
جمع آوری شود، کتاب قطوری می شود که 
این دستاورد  از اهمیت و موفقیت  نشان 
علمی و فرهنگی نظام اسلامی است. آیت الله 
هاشمی رفسنجانی، با اشاره به سوابق بحث ها 
و مخالفت های مسؤولین دانشگاه های دولتی 
با ورود بخش خصوصی به آموزش عالی 
کشور، گفت: امروز همان مخالفان و هر یک 
از دانشگاه های دولتی پردیس های متعددی 
دارند که چندین برابر دانشگاه آزاد شهریه 
می گیرند. وی با بیان این جمله که »کسی 
مخالف افزایش توان علمی کشور نیست«، به 
برنامه های دولت سابق برای رقابت با دانشگاه 
هاشمی  آیت الله  کرد.  اشاره  اسلامی  آزاد 
رفسنجانی، با بیان برخی از منفی بافی های 
رسانه های متعدد کشور، مخصوصاً رسانه 

ملی علیه این دانشگاه، گفت: بدون ذکر یک 
خبر از موفقیت های داخلی و بین المللی این 
دانشگاه، با ذره بین می گردند و با مخالفان 
مصاحبه می کنند و برنامه می سازند. رئیس 
افزود:  نظام،  مصلحت  تشخیص  مجمع 
البته نتایج دو انتخابات اخیر در سال های 
92 و 94 ثابت کرده که مردم بر خلاف 
آنها فکر می کنند و نظر می دهند. رئیس 
هیأت مؤسس و هیأت امنای دانشگاه آزاد 
اسلامی، با اظهار خرسندی از موفقیت های 
دانشگاه آزاد اسلامی در زمینه های متعدد 
از  یکی  گفت:  بین المللی،  مجامع  علمی 
افتخارات این دانشگاه و حتی ایران اسلامی 
نماینده جمهوری اسلامی،  این است که 

یک دانشمند دانشگاه آزاد است که همین 
با  مذاکره  مشغول  همکارانشان  با  الان 
مسؤولین هفت کشور پیشرفته در صنعت 
ایتر هستند تا درباره نوع همکاری به تفاهم 
برسند. آیت الله هاشمی رفسنجانی، با بیان 
این مطلب که »ایتر، یعنی تولید انرژی و 
حرارت از طریق جوش هسته  ای«، گفت: 
هر کس که بتواند در دنیا با این سیستم 
انرژی تولید کند، جامعه بشری را مدیون 
از  موفقیت  این  البته  است.  کرده  خود 
ثمرات برجام است که در آن جا تعهد شده 
ایران بتواند عضو پایگاه ایتر باشد و از این 
دانش بی نظیر بهره مند شود. رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، پلاسما را یکی 

دیگر از صنعت های پیشرفته دنیا دانست و 
با اشاره به ورود دانشگاه آزاد اسلامی به این 
بحث، گفت: اولین دستاورد آن حل معضل 
زباله، مخصوصاً زباله های بیمارستانی است 
که از یک تهدید، به عنوان فرصتی برای 
انرژی و برق استفاده می کند. وی،  تولید 
وجود 7500 آزمایشگاه و 3500 کارگاه را 
اسلامی  آزاد  دانشگاه  از فرصت های  یکی 
برای محققان و پژوهشگران سراسر کشور 
توصیف کرد  بین المللی  ابعاد  در  و حتی 
همچنین  و  کد  یک  با  هرکس  گفت:  و 
هزینه ای اندک، می تواند از امکانات وسیع 
این مجموعه تحت عنوان »ساها« بهره ببرد، 
برای درآمد دانشگاه  اینکه منبعی  ضمن 
آیت الله هاشمی  آزاد اسلامی شده است. 
را  واحدهای مجازی  تأسیس  رفسنجانی، 
یکی از برنامه های بسیار موفقیت آمیز این 
دانشگاه دانست و گفت: مطمئناً ایرانیان را 
از سراسر کشور و جهان جذب می  نماید 
که بدون حضور در کلاس های درسی و با 
استفاده از شیوه های نوین آموزش می دهد. 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، در 
پایان خطاب به مسؤولان و مدیران دانشگاه 
کم  به  توجه  بدون  گفت:  اسلامی،  آزاد 
لطفی ها و کارشکنی های عده ای تندرو، فقط 
برای مردم عزیز، پیشرفت کشور و جلب 

رضایت خداوند، با علاقه و نشاط کار کنید.

پیام تبریك شهردار قم 
به مناسبت فرا رسیدن عید سعید فطر 

و طلیعه ماه شوال

بسمه تعالی

رمضان ماه رحمت و مغفرت و ماه ضیافت الهی 

در میعادگاه فطر به پایان میرسد و جان های بیقرار 

و فطرت های پاك مشتاقان نعمت ، امیدواران ثواب و 

توبه کاران واقعی را از زنگارها زدود و جلالی دوباره 

بخشید.

ملت مسلمان پس از یك ماه روزه داری در ضیافت 

الهی و بهره مندی از فیوضات بی نهایت ماه مبارك 

رمضان به عید سعید فطر که همانا عید توبه و تهذیب 

نفس، عید زیبایی های معنوی و عید خداجویی و 

روز  این  رسیدن  فرا  و  می رسند  است  خداپرستی 

مبارك تجلی یك ماه استقامت و وارستگی و قبولی 

طاعات و عبادات روزه داران است.

در عید فطر روزه داران شکر یك ماه روزه داری و 

شست و شوی روح و روان خود در نهر پاك رمضان 

و استغفار از گناهان را به درگاه الهی به جا آورده و 

بازگشت به فطرت واقعی را جشن می گیرند.

ضمن آرزوی قبولی طاعات و عبادات همه مومنان از 

جمله زائران و مجاوران حرم کریمه اهل بیت حضرت 

فاطمه معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران، فرا 

رسیدن ماه شوال و عید سعید فطر را تبریك و تهنیت 

عرض کرده و ضمن مسئلت کردن سعادت برای ایشان 

از درگاه ایزدمنان، برای همگان توفیق بهره مندی از 

دستاوردهای معنوی ماه مبارك رمضان و حفظ این 

توشه های ارزشمند و حرکت مستدام در مسیر تکامل 

دینی و معنوی را از خداوند متعال خواستارم.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

کسی مخالف افزایش توان علمی کشور نیست
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عید فطر، نماد رستاخیز
خواست الهی و یکی از سنت های تغییر ناپذیر او آن است 
که به شکل های گوناگون روز قیامت و برخاستن انسان ها 
برای دیدن نتایج اعمال خویش را به او یادآوری کند. برای 
مثال خزان و بهار طبیعت از جمله مواردی است که طبق 
آموزه های دینی باید آدمی را به یاد ریزش و رویش مجدد 

خویش اندازد.
هرکس باید چنان شود که حافظ شد و چنان گوید که او گفت: »مزرع سبز فلک دیدم 

و داس مه نو _ یادم از کِشته خویش آمد و هنگام درو«!
ماه مبارک رمضان و عید خجسته فطر نیز از این گونه موارد است. تعیین یک ماه برای 
ریاضت و انجام تکالیفی که معمولاً و عادتاً دشوار است و پایان یافتن آن با جشن و سرور، 
باید همگان را متوجه داستان زندگی کند. همان گونه که روزهای این ماه اندک و البته 
پربرکت است )ایاماً معدودات( و به سرعت سپری می شود، روزهای زندگی نیز کوتاه ولی 

غنیمت شمردنی است )انفاساً معدوده(.
در این دوران کوتاه باید به دستوراتی که ظاهراً دشوار هستند )تکلیف( عمل کرد و 
بعد برای همیشه جشن گرفت؛ جشنی که به معنای واقعی خود »عید« است؛ همان که 
علی علیه السلام فرمود: عید ما روزی است که در آن خدا معصیت نشود! ماه رمضان گذشت؛ 
اما چگونه؟ برای آنان که گوش به فرمان آفریدگار خویش بودند، به سرعت و شیرینی 
گذشت و از این پس بهره مند از همه آثار آن خواهند بود؛ اما برای آنان که تخلف و نافرمانی 
کردند، بسیار طولانی و سخت و اکنون شرمنده از کردار و رفتار خود خواهند بود. آنان با 
نافرمانی خود به کسی زیان نرساندند؛ مگر به خودشان و امروز که آن روزهای عزیز گذشته 
است، هرکس آنچه را که کاشته است، درو می کند. فرمانبرداران با چهره های خندان مزد 

خویش می گیرند و تبهکاران نیز کیفر کردة خود می بینند و حسرت می خورند.
این همان خلاصه داستان مرگ و زندگی و حشر است که امامان و راهنمایان ما تلاش 
کرده اند تا از آن غافل نمانیم. آن گونه که شیخ صدوق نقل کرده است در چنین روزی 
چشمان حقیقت بین امام حسن مجتبی علیه السلام به مردمی می  افتاد که در روز عید 
خندان و سرگرم بودند. آن حضرت که آموزگار نکته سنج و وقت شناس همه تاریخ بوده و 
هستند، رو  به یاران و همراهان کرد و آنان را به درس گرفتن از عید فطر فرا خواند. ایشان 
فرمودند: »خداوند عزوجل ماه رمضان را میدان مسابقه ای برای بندگان خویش قرارداد تا 
با اطاعت و جلب رضایت الهی با یکدیگر رقابت کنند؛ گروهی کوشیدند و پیروز شدند و 
گروهی نیز نافرمانی کردند و باختند!« امام مجتبی علیه السلام با این تمثیل قیامت را به یاد 
آوردند و لذا چنین ادامه دادند: »شگفتا! شگفتا از آنان که امروز هم سرگرم بازی و خنده 
هستند؛ روزی که نیکوکاران پاداش می گیرند و بدکاران زیان می بینند. به خدا قسم اگر 

پرده از چشمان شما بیفتد، خواهید دید که هر دو گروه مشغول اعمال خویش هستند.«
پایان این حدیث ارزشمند اشاره ای به تجسم اعمال است و آنچه در قیامت برای ما عیان 
خواهد شد. قیامت حقیقتی موجود است که ما نمی بینیم، نه آنکه حادثه ای باشد که در 
آینده پدید خواهد آمد. »اذِا وَقَعَتِ الواقعه« یعنی این حادثه اتفاق افتاده است و لذا فرمود که 

اگر پرده بیفتد آن را هم اکنون مشاهده خواهید کرد.
این درسِ بزرگ است که اول شوال را عید سعید می کند و اگر کسی چنین درسی 
گرفت، قدر آن را دانسته است. برای همین روایت شده است که شبِ آن کمتر از شب قدر 
نیست. شبِ عید فطر شبِ اندیشه و بیداری است و روزِ آن روزِ عمل و مردم داری. آنان 
که یکماه خدا را اطاعت کرده اند، امروز و قبل از هر کارِ دیگری باید به یاد بندگان محروم 
و نیازمند خدا باشند. حق آنان را از مالِ خود ادا کنند و تلاش نمایند تا به بهترین شکل 
هم ادا کنند و این حتی بر نماز و ادای حق خدا هم مقدم است! »قَدْافَْلَحَ مَن تَزَکّی و ذکَرَ 
اسمَ رَبّهِ فَصَلّی«. رستگاری و کامیابی از آن کسی است که زکات مخصوص فطر را بدهد و 

با یاد پروردگار نماز بگذارد!
از آداب و اعمال عید فطر است که ابتدا نیاز محرومان را تامین کنی و بعد به دانه 
خرمایی افطار نمایی. سپس همراه خیل جمعیت به صحرا رو آوری و بسان قطره ای به 
دریای بندگان صالح بریزی و از عفو، رحمت، تقوی و مغفرت درخواست کنی! چه زیبا و 
نمادین است این دستور که در صورت امکان، کمی هم از تربت پاک سالار شهیدان باید 
تناول کرد تا کام جان به شیرینی ایثار و شهادت هم شیرین شود و آنگاه که آماده خروج 

از منزل می شویم، باید گفت:
»بارالها! در این روز هرکس آماده میهمانی بنده ای از بندگانت می شود تا از ضیافت و 
بخشش او بهره مند گردد. امّا من، ای پروردگار بزرگ، تنها آماده میهمانی تو هستم و به 
کرامت و بخشش و عطایای تو چشم دوخته ام!  عید فطر یکی از عیدهای امت پیامبر تو 
است و من به اتکای اعمال صالح یا به امید بندگانت در این جشن شرکت نکرده ام. بلکه 
فروتنانه و معترف به گناهان و خطاها آمده ام. پس ای بزرگ! ای بزرگ! ای بزرگ! گناهان 
بزرگ مرا ببخشای؛ چرا که گناهان بزرگ را جز تو کسی نخواهد بخشید. به جز تو خدایی 

نیست ای مهربان ترین مهربان ها«
به راستی آیا رسیدن به این حال، خود بزرگترین عید و رسیدن به »احسن الحال« 

نیست؟! این حالِ خوش روزیِ همه ما باد.

اسحاق جهانگیری:

ضرورت انتقال فناوری های نوین 
در قالب اقتصاد مقاومتی

معاون اول رئیس جمهور: ضرورت انتقال فناوری های جدید به کشور موضوعی است 
که رهبر انقلاب نیز بر آن تاکید ویژه ای کرده اند و لازم است این موضوع در قراردادهای 

خارجی به طور ویژه مورد توجه قرار گیرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، اسحاق جهانگیری در جلسه ستاد 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی ظهر روز )دوشنبه( با اشاره به تدوین نظامنامه پیوست فناوری 
و توسعه توانمندی های داخلی در قراردادهای بین المللی و طرح های مهم ملی که در 
جلسات کارگروه دبیرخانه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی تدوین شده است، افزود: دستگاه 
های اجرایی مرتبط با این موضوع، ظرف مدت 10 روز نظرهای اصلاحی خود را به صورت 
مکتوب به دبیرخانه ستاد ارائه کنند تا این نظامنامه پس از تکمیل، برای تصویب در جلسه 
آینده ستاد مطرح شود. در این جلسه که وزرای ارتباطات و فناوری اطلاعات؛ صنعت، 
معدن و تجارت؛ دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح؛ فرهنگ و ارشاد اسلامی؛ تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی؛ امور اقتصادی و دارایی؛ نیرو و نفت؛ رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
کشور؛ رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری؛ معاون علمی و فناوری 
رئیس جمهور؛ معاونان رئیس جمهور در امور اجرایی و مجلس؛ مشاور اقتصادی رئیس 
جمهور؛ رئیس کل بانک مرکزی و رئیس سازمان صدا و سیما نیز حضور داشتند، دبیر ستاد 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی گزارشی از جلسات برگزار شده با حضور نمایندگان دستگاه های 
مرتبط و تدوین نظامنامه پیوست فناوری و توسعه توانمندی های داخلی در قراردادهای 
بین المللی و طرح های مهم ملی ارائه کرد و مقرر شد دستگاه های اجرایی ظرف 10 روز 
نظرهای اصلاحی خود را در خصوص این نظامنامه به دبیرخانه ستاد ارسال کنند. در این 
نشست همچنین با گزارش وزیر نفت از جلسات کارگروه منتخب ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی برای بررسی شرایط عمومی، ساختار و الگوی قراردادهای بالادستی نفت، روند 
بررسی الگوی جدید قراردادهای نفتی آغاز شد و پیشنهادهای مطرح شده در این کارگروه 

مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت و ادامه مباحث به جلسه آینده ستاد موکول شد.

حجت الاسلام سبحانی نیا:

اقدامات خارج از قانون مصداق تندروی است
نماینده ادوار مجلس عملکرد دولت در مسئله برخورد با متخلفان موضوع فیش های 
حقوقی را خوب ارزیابی و تاکید کرد که این برخوردها نباید تنها منحصر به بازداشت 

چند نفر باشد.
حسین سبحانی نیا با اشاره به تاکیدات اخیر رهبر انقلاب درباره انقلابی گری  و مرز آن با 
تندروی گفت: همانطور که رهبری هم فرمودند انقلابی گری به معنای تندروی نیست بلکه 
حرکت در مسیر ضوابط و چارچوب های قانونی و ایستادگی بر مواضع و ارزش های انقلاب 
است. این چهره اصولگرا برخی اقدامات خارج از ضوابط قانونی از جمله، حمله به سفارت 
عربستان را از مصادیق تندروی برشمرد و تاکید کرد: در نظر نگرفتن مصالح نظام و و ورود 
غیرقانونی به برخی حوزه ها، گاهی برای کشور هزینه در پی دارد و باید از آن پرهیز کرد؛ 
البته این به ان معنا نیست که هر اقدامی در چارچوب دفاع از ارزش ها و فرهنگ اسلامی 
چه در بحث دانشجویی و چه در بحث اقدامات فرهنگی که در کشور انجام می شود، ما 
به تندروی تعبیر کنیم. سبحانی نیا با اشاره به سخنان رهبر انقلاب مبنی بر جرم نبودن 
انتقاد از شخص رهبری گفت: رهبری همیشه این عنایت را داشتند، در کشور نیز قوانین و 
چارچوب هایی وجود دارد که همه موظف به انجام آن هستند چه مقام معظم رهبری، چه 
رییس جمهور و چه دیگر مقامات ارشد نظام. گاهی افراط و تفریط ها خارج از چارچوب های 
قانونی انجام می گیرد که صحیح نیست و باید توجه شود که ملاک در کشور قانون است.

وی تاکید کرد: هم امام خمینی، هم رهبری نسبت به قانون این عنایت ویژه را قائل بوده 
و هستند که نباید از حوزه قانون خارج شد و هیچکس نباید گمان کند مافوق قانون است.

این نماینده ادوار مجلس در ادامه به موضوع انتشار فیش های حقوقی اشاره کرد و  
گفت: اگر وعده دولت در خصوص برخورد قاطعانه و بدون ملاحظات سیاسی با گیرندگان 
حقوق های نامتعارف محقق شود اعتماد میان عموم مردم نسبت به برخورد نهادها و 
دستگاه های کشور با متخلفان مفاسد اقتصادی احیا می گردد و آنها احساس می کنند 

عزمی جدی برای مبارزه با این قبیل موضوعات از سوی دولت وجود دارد.
وی افزود: البته عملکرد دولت در این خصوص تا به این جا خوب بوده، ولی انتظار می 
رود این برخوردها منحصر به چند نفر نشود، چرا که انتظار جامعه این است که حذف 
متخلفان در هر جایگاهی مورد بزخواست قرار گرفته و استرداد اموال به بیت المال درهر 

زمانی لازم الاجراست.
نماینده ادوار مجلس با بیان اینکه پرداخت حقوق های نجومی در دولت قبل هم وجود 
داشته خاطر نشان کرد: حالا که دولت متوجه این اشتباهات شده است باید در جهت 
برخورد با آن بکوشد، زمانی که سقف حقوقی یک کارگر یک میلیون و 200 هزار تومان 

است بهره مندی برخی از بیت المال با حقوق های نجومی توجیه پذیر نیست.

معاون پارلمان ریاست جمهوری تشریح   کرد:

اقدامات دولت برای ممانعت
 از پرداخت حقوق های غیرمتعارف

معاون پارلمان ریاست جمهوری اقدامات دولت برای ممانعت از پرداخت حقوق های 
غیرمتعارف را تشریح کرد.

مجید انصاری در گفت و گو با خانه ملت درباره اقدامات دولت درراستای تدوین قوانین 
لازم در راستای برخورد با حقوق های غیرمتعارف گفت دولت در حال بررسی روی موضوع 
قانون مدیریت خدمات کشوری است و انشاءالله لایحه مربوط به قانون مدیریت خدمات 
کشوری با اصلاحاتی که روی آن اعمال میشود، تقدیم مجلس خواهد شد. معاون پارلمان 
ریاست جمهوری ادامه داد: در لایحه جامع مدیریت خدمات کشوری تمامی موضوعات 
از جمله نظام عادلانه پرداخت پیش بینی شده و بصورت کلی نظام پرداخت ها باید در 
لایحه مذکور سامان یابد. انصاری افزود: در حال حاضر نیز پرداخت ها در قالب اجرای قانون 
مدیریت خدمات کشوری که آزمایش و قوانین برخی دستگاه ها است البته ناهماهنگی 
هایی در این رابطه وجود دارد و عدم تعادل در قوانین مشهود است. وی ادامه داد: بخشی 
از اقدامات تعدیلی و اصلاحی که در حوزه اختیار دولت است در قالب اصلاح آئین نامه ها، 
دستور العمل ها توسط دولت در حال انجام است و برخی اصلاحات نیز صورت گرفته که 
بخشنامه وزیر اقتصاد در این رابطه بود. انصاری افزود: بخشی از قوانین که نیاز به اصلاح دارد، 

ان شاء الله در حال شناسایی است و در لایحه مدیریت خدمات کشوری لحاظ می شود.
وی ادامه داد: در اصلاح قانون مدیریت خدمات کشوری، اگر با قوانینی روبرو شدیم که 
ناهماهنگی داشت دولت موضوع را بررسی و به مجلس ارائه خواهد کرد تا اصلاحات قانونی 
انجام می شود. انصاری در خصوص پرداخت وام های کلان در برخی سازمان ها گفت: در 
قالب آئین نامه ها و اساسنامه داخلی بانک ها و شرکت ها، وام هایی پرداخت شده البته 
با بخشنامه وزیر اقتصاد تا حدود به این موضوع نیز رسیدگی شده البته دولت نیز در حال 
بررسی است تا وحدت رویه ای نیز در این رابطه لحاظ شود تا نظام عادلانه ای برقرار شود.

وی افزود: امیدوارم با تقدیم لایحه جامع مدیریت خدمات کشوری، به مسائل مطرح 
در خصوص پرداخت ها رسیدگی شود و مجلس نیز ان شاء الله وقت بگذارد تا شاهد نظام 
عادلانه عدالت پرداخت باشیم. انصاری در خصوص انگیزه هایی که در رابطه با افشای فیش 
های حقوقی غیر متعارف مطرح است، گفت: آنچه مسلم است دولت یازدهم از ابتدا  انضباط 
و شفاف سازی مالی را در دستورکار خود قرار داده است و دستور صریح رئیس جمهور به 
پیگیری این موضوع روشن است. معاون پارلمان ریاست جمهوری ادامه داد: اقدام قاطع 
معاون اول رئیس جمهور از ابتدای این موضوع بیانگر اراده جدی دولت در شفاف سازی و 
ایجاد نظام عادلانه در پرداخت ها است. وی تصریح کرد: رئیس جمهور در نشست هیئت 
دولت تاکید کردند مسئله پرداخت حقوق های غیر متعارف با هر انگیزه ای مطرح شده 
است دولت باید به عنوان فرصت از موضوع استفاده کند و برخی از مصوبات دولت های 

گذشته را نیز در این رابطه اصلاح کند.

تاجگردون:   در برخوردبه موقع باحقوق های غیرمتعارف

دستگاه های نظارتی باید پاسخگوی
تعلل خود باشند

رئیس کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس، با بیان اینکه عزل مدیران متخلف 
برخورد با معلول است، گفت: در خصوص این فیش ها دستگاه های نظارتی باید بازخواست 

و پاسخگوی عدم ارایه گزارش به موقع از این تخلفات باشند.
غلامرضا تاجگردون، با اشاره به برخورد دولت با مدیران متخلف و فیش های نجومی، 
گفت: در خصوص دریافتی های غیرمتعارف دولت باید با علت برخورد کند و رویه برخورد 
را محدود به معلول نکند. نماینده مردم گچساران و باشت در مجلس شورای اسلامی، با 
بیان اینکه عزل مدیران متخلف برخورد با معلول است، افزود: برخورد با مدیران متخلف و 
پرداختی های نجومی محدود به قوه مجریه نبوده و تمامی قوا باید با این مهم مقابله کنند.

این نماینده مردم در مجلس دهم، با تاکید بر اینکه در خصوص فیش های حقوقی 
میلیونی دستگاه های نظارتی باید بازخواست شوند، تصریح کرد: دیوان محاسبات و سازمان 
بازرسی باید گزارش های خود در خصوص این بی عدالتی اقتصادی هر چه سریع تر ارایه 
کنند. تاجگردون با بیان اینکه عدم ارایه گزارش به موقع از سوی دستگاه های نظارتی جای 
سوال دارد، گفت: فرآیند رسیدگی به این تخلف و تخلفات مشابه باید به گونه ای باشد که 

با مسسبان اصلی فیش های نجومی برخورد شود.
رئیس کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی، با اشاره به تدوین 
نامه به رئیس جمهور در خصوص فیش های حقوقی میلیونی، افزود: ما خواهان برخورد 

قاطع با این نوع پرداخت ها برای جلوگیری از تکرار آن هستیم.

وزیر ارتباطات:

رفع فیلتر فیس بوک و توییتر 
برای کاربران ایرانسل خلاف قانون است

وزیر ارتباطات درخصوص رفع فیلتر فیس بوک و توییتر برای کاربران ایرانسل، تأکید 
کرد: اگر ایرانسل چنین کاری انجام داده باشد، تخلف قانونی کرده است.

محمود واعظی در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری خانه ملت درباره رفع فیلتر فیس بوک 
و توییتر برای کاربران ایرانسل، گفت: من از این موضوع اطلاعی نداشتم و اگر ایرانسل 
چنین کاری انجام داده باشد، تخلف قانونی کرده و لازم است مورد آن بررسی شود چراکه 

فیس بوک و توییتر کلًا در ایران فیلتر است و ایرانسل هم نمی تواند آن را باز کند.
وزیر ارتباطات و فناوری و اطلاعات همچنین در مورد سطح امنیت محل و نحوه 
نگهداری اطلاعات مشترکان ایرانسل )دیتابیس( و لو رفتن اطلاعات آنها گفت: خبر لو 
رفتن اطلاعات 20 میلیون مشترک ایرانسل مربوط به دو سال و نیم قبل است که ایرانسل 
اطلاعات را در یک سی دی به یکی از نهادها داده بود و از آنجا به بیرون درز کرد؛ لذا هیچ 
بحث امنیتی مطرح نیست. واعظی با رد هک یا نفوذ در دیتابیس ایرانسل به وسیله ربات 
تلگرامی، تاکید کرد: هیچ مسأله نفوذ یا هک در میان نیست. به گزارش خانه ملت؛ این 
گفته های وزیر اطلاعات در حالی است که معاون امور بین الملل و حقوقی پلیس فتا از 
دستگیری یک جوان 19 ساله، دانشجوی رشته مهندسی کامپیوتر به عنوان هکر اطلاعات 
ایرانسل خبر داده است. این امر پس از شکایت اپراتور مورد نظر به مسئولان دولتی و ارجاع 

پرونده به پلیس فتا صورت گرفته است.

جعفرزاده ایمن آبادی:

به لاریجانی توصیه کردم به فراکسیون ولایت 
اعتماد نکند 

 نماینده مردم رشت در مجلس دهم با بیان نکاتی از پشت پرده برگزاری انتخابات 
هیات رئیسه مجلس و تشکیل فراکسیون ولایت، از برگزاری نخستین جلسه فراکسیون 
مستقلان با عارف خبر داد و اظهار امیدواری کرد در سال آینده شکست فراکسیون امید در 

انتخابات کمیسیون های تخصصی جبران شود.
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی در گفت و گو با ایلنا، از تشکیل فراکسیون مستقل  های 
مجلس در آینده نزدیک خبر داد و گفت: هیچگاه در جلسه  فراکسیون ولایت شرکت 
نکرده ام. پیش از انتخابات هیات رئیسه مجلس از ما برای حضور در جلسه ای به دعوت دکتر 
لاریجانی دعوت شد که بعداً اعلام شد این جلسه فراکسیون ولایت بوده و ما هم شدیداً 
اعتراض کردیم. او گفت: با این وجود، با توجه به این که این جلسه در شب قبل از انتخابات 
هیات رئیسه برگزار شد و فکر کردیم که ادامه اعتراض ما ممکن است به ایجاد اختلاف میان 
نمایندگان بیانجامد، صحبتی نکردیم و در هیچ جلسه دیگری نیز شرکت نکرده و نخواهیم 
کرد. در واقع آن جلسه نیز بدون هماهنگی با ما به عنوان جلسه فراکسیون ولایت مطرح شد. 
نماینده مردم رشت در مجلس دهم خاطرنشان کرد: پیش از برگزاری آن جلسه، به شوخی 
می گفتیم قصد داریم در جلسه دوستداران لاریجانی شرکت کنیم و صحبتی از فراکسیون 
ولایت مطرح نشده بود و قرار بود همه کسانی که ریاست دکتر لاریجانی را قبول داشتند، 
در آن جلسه حاضر شوند. قرار نبود چیزی به عنوان فراکسیون ولایت اعلام شود. او با 
تاکید بر این که تشکیل فراکسیون مستقلان به معنای تضعیف یا تقویت دو فراکسیون دیگر 
نیست، یادآور شد: تعداد 21 نفر از نمایندگان مستقل و اعتدال گرای مجلس دهم به عنوان 
هیات موسس فراکسیون مستقلان تصمیم دارند که فراکسیون سوم را تشکیل دهند و 
فکر می کنم به برخی بازی ها در صحن مجلس، نظم خواهد بخشید. جعفرزاده ایمن آبادی 
همچنین در پاسخ به سوالی درباره برخی از اعضای این فراکسیون، از حضور قطعی کاظم 
جلالی و بهروز نعمتی خبر داد و گفت: اعتقاد ندارم مجموعه فراکسیون ولایت وفادار 
به لاریجانی باشد؛ چراکه اعضای پایداری و نزدیکان آن ها، معمولاً به این شکل همدلانه 
برخورد نمی کنند و احتمال دارد، فردا تصمیم دیگری بگیرند و من شک ندارم که این گونه 
خواهد شد و حتی به دکتر لاریجانی هم توصیه کردم که شما نمی توانید به این افراد اعتماد 

کنید. البته که اگر به هر دلیلی فعلًا با این افراد باشید ما در کارتان دخالت نمی کنیم. 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات در مجلس دهم یادآور شد: به گمان من با 
انتخاب لاریجانی به عنوان رئیس مجلس بزرگ ترین خدمت به جریان روشنفکری کشور 
انجام شد؛ چراکه با تمام احترامی که برای دکتر عارف قائل هستم، معتقدم که ایشان 
نمی توانست تندروهای مجلس را کنترل کند. او ادامه داد: فراموش نکنید دکتر لاریجانی 
هم یکی از نمایندگان لیست امید بود و اگر همه پشت ایشان قرار می گرفتند و جنگ 
زرگری به راه نمی افتاد، مطمئناً امروز از این که 10 کمیسیون به دست اصولگرایان افتاده، 
حسرت نمی خوردیم. نماینده مردم رشت در مجلس دهم اعلام کرد: دو یا سه روز قبل 
از برگزاری انتخابات هیات رئیسه به خاطر این که احساس خطر می کردیم، خدمت دکتر 
لاریجانی رفتیم تا با او صحبت کنیم ولی ایشان دستگاه تلفن روی میزش را نشان داد و 

گفت دریغ از یک تماس تلفنی! 
سرلیست امید در شهر رشت برای انتخابات مجلس دهم گفت: فارغ از این مسائل، 
باید بپذیریم ما سال اول را باختیم، باید دوستان کمک کنند تا لااقل بتوانیم در سال دوم، 
کمیسیون ها را پس بگیریم. معتقدم که ریاست مجلس در تمام چهار سال برای آقای 

لاریجانی خواهد بود اما می توانیم از سال آینده، کمیسیون ها را در اختیار بگیریم.

یادداشت

اخبــار

رییس جمهوری با بیان اینکه حل معضلات 
و مطالبات مردم بی تردید با هماهنگی قوای سه 
گانه و بویژه مجلس و دولت امکان پذیر است، 
تصریح کرد: خواست و مطالبات مردم در وهله 
نخست و در کنار موضوعات سیاسی و فرهنگی، 

حل معضلات و مشکلات اقتصادی است.
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن 
روحانی یکشنبه شب و در جلسه مشترک 
و  اهتمام  اسلامی،  شورای  مجلس  و  دولت 
تلاش اصلی دولت را حل و فصل معضلات 
اقتصادی کشور دانست و اظهارداشت: یکی 
از اهداف اصلی مذاکرات هسته ای نیز ایجاد 
حرکتی مثبت در اقتصاد بود چرا که شرایط 
دوران تحریم، با عزت یک ملت بزرگی همانند 
ملت ایران همخوانی نداشت و گاهی حتی 

در مواردی، برخی اقدامات به ظاهر کشورهای دوست هم 
غیرقابل تحمل بود. 

رییس جمهوری با اشاره به برنامه های گسترده دولت 
برای کاهش تورم، خروج از رکود و حرکت به سمت رونق و 
توسعه گفت: باید برای رونق اقتصادی و ایجاد اشتغال برای 

جوانان، همه قوا و نهادها در کنار هم قرار گیرند.
با اشاره به  ادامه  امنیت ملی در  رییس شورای عالی 
انتخابات ریاست جمهوری سال 92 و همچنین مجلس 
شورای اسلامی در سال 94، گفت: مشروعیت سیاسی همه 
ما از آراء مردم است و وظیفه ما تلاش برای حفظ منافع 

کشور و حل مطالبات و مشکلات مردم است.
دکتر روحانی با اشاره به اینکه خواست مردم، حل و فصل 
معضلات و مشکلات اقتصادی است، ادامه داد: در مقایسه 
با کشورهای منطقه و همسایه می توانستیم بهتر از شرایط 
کنونی باشیم و رسیدن به رشد 8 درصدی، تورم تک رقمی، 
تک نرخی شدن بیکاری و جذب سرمایه داخلی و خارجی 

امری پیچیده مشکل و ناممکن نیست.
رییس جمهوری با اشاره به منویات مقام معظم رهبری 
در زمان تصویب سند چشم انداز بیست ساله کشور که این 
سند را در کنار قانون اساسی دانسته اند، اظهار داشت: در 
نیمه راه این سندچشم انداز، رشد 10 ساله اقتصادی کمتر 
از 3 درصد بوده و در حوزه ایجاد اشتغال، رشد اقتصادی 
و کاستن از نرخ تورم نیز موفقیت چندانی نداشتیم که این 
امر با توجه به درآمدهای نفتی که در همان سالها داشتیم، 

قابل قبول نیست. 
دکتر روحانی با بیان اینکه دولت تدبیر و امید از آغاز 
بکار به حل مسایل اقتصادی کشور اهتمام ویژه ای داشت، 
تأکید کرد: یکی از اهداف مهم دولت برای حل و فصل 
مسأله هسته ای باز شدن راه برای فعالیت و رشد اقتصادی، 
اشتغال جوانان، جذب سرمایه، تکنولوژی و همچنین بازار 

صادرات بود. 
رییس جمهوری ادامه داد: هدف اصلی از توافق هسته ای 
این بود که با برداشته شدن تحریم ها فرصت جدیدی برای 
فعالیت اقتصادی فراهم شود. دکتر روحانی با بیان اینکه 
دولت در کاهش نرخ تورم از بسیاری از برنامه های از پیش 
تعیین شده جلوتر است، گفت: بسیاری در کشور معتقد 
بودند که این امر شدنی نیست اما در سال 95 به تورم 

تک رقمی رسیدیم و تلاش می شود این روند تداوم یابد.
رییس جمهوری با اشاره به تلاش های دولت برای رونق 
اقتصادی در کشور، گفت: در سال 93 شاهد رشد 3 درصدی 
بودیم اما در 94 به دلیل نوسانات قیمت نفت با مشکلاتی 
مواجه شدیم و اکنون نیز وجود همین نوسانات، از مشکلات 

دولت است. 
دکتر روحانی تأکید کرد: اگر رونق اقتصادی و شرایط 
اشتغال بویژه برای قشر تحصیلکرده ایجاد نکنیم، قطعاً در 
سال های آتی با معضلات اجتماعی و اقتصادی متعدد مواجه 
خواهیم شد و البته این مسایل با همکاری و در کنار هم قرار 

گرفتن مجلس و دولت قابل حل می باشد.
رییس جمهوری با تأکید بر اینکه برای ایجاد رونق در 
کشور سرمایه گذاری داخلی و خارجی ضروری است، اظهار 
داشت: باید فضای کسب و کار مهیا تا در نتیجه آن سرمایه  
جذب شود. دکتر روحانی با اشاره به اینکه در حال حاضر 
رتبه ایران در فضای کسب و کار از 153 به 118 بهبود یافته 
است، گفت: اما کماکان نیاز به کار بیشتر در این زمینه وجود 
دارد و تلاش کردیم تا مشکلات، قوانین مزاحم و مجوزها را 

در دولت کاهش دهیم.
رییس جمهوری در ادامه سود بالای تسهیلات بانکی و 
ضعیف بودن توانمندی بانک ها را دو مشکل اساسی در نظام 
بانکی کشور دانست و گفت: برای رفع این مشکل یکی از 
گام های اساسی ساماندهی نظام بانکی است و در این راستا 
در ستاد اقتصادی دولت طرحی تهیه و تدوین شده که در 

روزهای آینده از آن رونمایی خواهد شد.
دکتر روحانی با اشاره به اینکه برای حل و فصل مسایل 
بانکی باید چند اقدام اساسی و فوری انجام گیرد، اظهارداشت: 
تقدیم مجلس شورای  به زودی  بودجه که  در اصلاحیه 
از  برخی  برطرف کردن  راهکارهای  اسلامی خواهد شد، 
مشکلات بانکی از جمله انتشار اوراق بهادار مورد توجه قرار 
گرفته است و در برخی موارد نیازمند مجوزهایی از مجلس 
هستیم تا بتوان سود تسهیلات را کاهش و قدرت بانک ها 

برای ارایه تسهیلات را افزایش دهیم.
رییس جمهوری اضافه کرد: در صورت تصویب این لایحه 

شاهد تحول بزرگی در بخش بانکی کشور خواهیم بود.
دکتر روحانی در بخش دیگری از سخنان خود به موضوع 
حقوق های نامتعارف اشاره کرد و گفت: آنچه در روزهای اخیر 
در رسانه ها و فضای مجازی در خصوص برخی دریافت هایی 
که عادلانه و منصفانه نبود، منتشر شد،  در مجموع خیر 
تلقی می کنم، به هر حال مشکلی وجود داشته و دستگاه های 

نظارتی دقت لازم و بهنگام را روی این مسأله انجام ندادند.
رییس جمهوری افزود: براساس گزارش یکی از نهادهای 
نظارتی برطبق آیین نامه های سال 90، یک مدیر می توانست 
حتی تا یک میلیارد تومان هم دریافتی داشته باشد و در ظاهر 
هیچ مشکلی هم وجود نداشت، لذا امروز باید این آیین نامه ها 

اصلاح شود. 
دکتر روحانی تصریح کرد: برای اصلاح مشکلاتی که در 
این زمینه وجود داشته اقدامات لازم را آغاز کرده و آن را تا 
آخر ادامه خواهیم داد. رییس جمهوری اضافه کرد: ممکن 
است یکسری از امور خلاف قانون نباشد، اما اگر منصفانه 
به قضاوت بنشینیم کاری درست و عادلانه نیست، حقوق و 
دستمزدی که گرفته می شود، باید متناسب با خدمتی باشد 

که به جامعه ارایه می شود.
زمینه  در  که  فضایی  کرد:  تصریح  روحانی  دکتر 
دستمزدهای نامتعارف در جامعه شکل گرفت را خیر می دانم 
و باید از آن استقبال کرد و در مواجهه با آن باید وظیفه 
و مسئولیت اصلی خودمان را انجام دهیم و اگر جایی نیاز 
مردم  از  باید  تردید  و  بدون شک  داشت،  به عذرخواهی 

عذرخواهی کنیم چرا که مردم ولی نعمت های ما هستند.
رییس جمهوری تصریح کرد: دولت در جایی که احیاناً 
غفلتی شده باشد در عذرخواهی از مردم لکنت زبان نخواهد 

داشت و این کار را به نفع مردم و صلاح کشور می داند.
دکتر روحانی گفت: مشکلی که در زمینه حقوق های 
نامتعارف وجود دارد، همگانی است و مربوط به یک قوه و 
دستگاه خاصی نیست، لذا همه باید دست به دست هم دهیم 
و این مشکل را حل و فصل کنیم و به فضل الهی حل و 

فصل خواهیم کرد.

باید از شرایط پس از توافق هسته ای 
به درستی استفاده کنیم

دکتر علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی نیز 
پایانی ماه  نشست مشترک دولت و مجلس در روزهای 
رمضان را جلسه ای مغتنم ارزیابی کرد و افزود: مجلس 
دهم که با روحیه ای پر نشاط تشکیل شد و در حال حاضر 
کمیسیون های مختلف هم شکل یافته، آماده دنبال کردن 

مسائل و بررسی کارشناسانه طرح ها و لوایح کشور است.
رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه در ارزیابی 
انجام شده در پایان دوره مجلس نهم مشخص شد در تصمیم 
گیری ها سهم طرح ها بیشتر از لوایح بوده است، گفت: 
مجلس شورای اسلامی بر تمرکز و فعالیت برای بررسی لوایح 
اولویت قائل بوده و مصمم به این کار است، چرا که معتقدیم 

لوایح  در راستای کار و تصمیم کارشناسی دولت است.
دکتر لاریجانی ادامه داد: دولت هم باید در این مسیر 
فعالانه اقدام کرده و نسبت به ارائه لوایح جامع به مجلس 
کوشا باشد. رییس قوه مقننه کشور همچنین با تاکید بر 
اینکه شرایط کشور و جهان و وجود مشکلات اقتصادی و 

مسایل منطقه ای، همگرایی بیشتر بین دولت 
و مجلس را می طلبد، خاطرنشان کرد: دولت و 
مجلس باید با توجه به چالش های پیش رو و 
نقشی که باید جمهوری اسلامی ایران در آینده 
منطقه ایفا کند، نسبت به افزایش همگرایی و 

همکاری با هم تلاش کنند. 
دکتر لاریجانی با اشاره به ضرورت بررسی و 
تصویب هرچه زودتر لایحه برنامه ششم توسعه 
در مجلس شورای اسلامی، گفت: بنای ما این 
است که این برنامه زودتر بررسی شود تا بتوانیم 
بودجه سال آینده را بر اساس آن تدوین کنیم. 
اشاره  با  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
به اهتمام و توجه دکتر روحانی به توسعه و 
آبادانی کشور، افزود: یکی از مشکلات در مسیر 
توسعه کشور این است که اگر فهم مشترکی از 
آبادانی وجود نداشته باشد، مشکلات و کشمکش هایی میان 
مسوولان برای هدایت منابع به مناطق مورد نظرشان بوجود 
می آید که در این راستا برای ایجاد همگرایی باید برنامه ششم 

بر اساس تئوری آمایش سرزمینی تدوین و بررسی شود.
دکتر لاریجانی با بیان اینکه امروز بضاعت تخصصی 
و نخبگی برای شکل گیری و تکمیل طرح جامع آمایش 
سرزمینی در کشور وجود دارد، اظهارداشت: اگر طرح آمایش 
سرزمینی جامع و کاملی در اختیار داشته باشیم منجر به 
وفاق و همگرایی در این راستا خواهد بود و دولت یازدهم می 

تواند پایه گذار این حرکت بزرگ در کشور باشد.
رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره به گزارش وزیر 
صنعت، معدن و تجارت مبنی بر تلاش دولت بر احیای 
٦500 واحد تولیدی کشور گفت: مجلس از این اقدام دولت 
استقبال می کند و معتقدیم همه دستگاه ها و نهادها بویژه 

ظرفیت بانکی کشور باید در این راستا کمک کنند.
دکتر لاریجانی با بیان اینکه مجلس اقدام دولت در 
مورد ناهنجاری های حقوقی در کشور را تحسین کرده و 
معتقدیم باید با قاطعیت با این تخلفات برخورد شود، اظهار 
داشت: البته بر اساس بررسی هایی که انجام شده مشخص 
است که این پرداخت ها سطح فراگیری آنچنانی در میان 
همه مدیران ندارد و منحصر به بخش کوچکی است که 

باید بررسی شود.
رییس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه اعتماد 
عمومی برای کشوری که مردم سالاری دینی در آن حاکم 
است، بسیار حائز اهمیت بوده و هنجارهای کشور را همه باید 
رعایت کنند نه فقط آنها که رای می آورند، خاطر نشان کرد: 
گاهی گفته می شود که برخی از این تصمیمات قانونی بوده 
است، اما ما باید مطابق عقل و بر اساس رضایت مردم رفتار 
کنیم. دکتر لاریجانی ادامه داد: معتقدم باید از این فرصت در 

راستای اصلاح ساختاری در مدیریت کشور استفاده کنیم.
رییس قوه مقننه با تاکید بر ضرورت تلاش در راستای 
افزایش اعتماد مردم به عنوان رکنی اساسی در حکومت 
مبتنی بر مردم سالاری دینی، تصریح کرد: نا امید کردن 
مردم از کارآمدی حکومت مبتنی بر مردم سالاری دینی، 

اثرات دینی منفی بدنبال دارد. 
دکتر لاریجانی با بیان اینکه باید از شرایط پس از توافق 
هسته ای به درستی استفاده کنیم، گفت: زمینه سازی برای 
سرمایه گذاری داخلی و خارجی در کشور و  همت جدی در 
این راستا در مصوبات مجلس و دولت،  تلاش همه مسوولان 
برای رفع کامل تحریم ها و فعال کردن مسائل و موضوعات 
منطقه ای پس از برجام از جمله اقدامات مهم در شرایط 

کنونی به شمار می رود.
رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه امروز دشمنان 
ملت ایران با همکاری برخی کشورهای منطقه با توجه به 
نفوذ ایران و تاثیر گذاری پیام انقلاب در منطقه می خواهند 
ایران را در تنگنا قرار داده و یک نوع تنهایی ژئوپولیتیک برای 
ایران پس از برجام بوجود آورند، گفت: باید برای مقابله با این 
توطئه ارتباطات و روابط سیاسی، فرهنگی و اقتصادی خود 
را با کشور های منطقه و بویژه همسایگان ارتقا دهیم. دکتر 
لاریجانی اظهار امیدواری کرد که این جلسات مشترک دولت 
و مجلس زمینه را برای توجه به موضوعات مهم کشور فراهم 

کند تا برای آینده کشور مفید و اثر گذار باشد.
حجت الاسلام و المسلمین مجید انصاری معاون پارلمانی 
رییس جمهوری در ابتدای این مراسم  نیز با ابراز خرسندی از 
برگزاری دومین جلسه مشترک دولت یازدهم و مجلس دهم 
در ماه مبارک رمضان ابراز امیدواری کرد با تعامل سازنده بین 
دو قوه، همکاری ها در راستای پیشرفت و آبادانی کشور و 

انقلاب اسلامی بیش از پیش گسترش یابد.
این مراسم پس از اقامه نماز مغرب و عشاء به امامت 
حجت الاسلام و المسلمین دکتر روحانی  و شرکت در 

ضیافت افطار، پایان یافت.

رییس جمهوری در جلسه مشترک دولت و مجلس شورای اسلامی تشریح کرد:

برنامه های گسترده دولت برای کاهش تورم
اخبار

جبهه  هماهنگی  شورای  رییس 
اصلاحات با بیان اینکه لاریجانی هم نیروی 
متعادلی است و در طول ریاست خود در 
در  ویژه  به  عملکرد خوبی  روحانی  دوره 
حمایت از برجام، جلوگیری از استیضاح 
وزرا، رای اعتماد به وزرای منتخب روحانی 
و تصویب لوایح و دیدگاه های دولت داشته 
است، گفت: از این رو لاریجانی خیلی کمک 
کرد و با از دست دادن بسیاری از دوستانش 

در این راه هزینه هم داد. 
حجت الاسلام محسن رهامی یادآور 
در  که  نیست  رقیب  یک  شد: لاریجانی 
به عنوان  باید  بلکه  اوباشیم  صدد حذف 
یک کمک و رفیق به او نگاه کنیم چرا که 
در بسیاری از مسائل کلان کشور با دولت 

روحانی و دلسوزان کشور هم رای و هم گام است. از این 
حیث رقابت های علنی شدید که به نحوی جنبه حذفی 
داشته باشد به ضرر دوستان ما هم خواهد بود. او اظهار 
داشت: لاریجانی هم باید از آن سو این فضا را می دید. در 
انتخاب ریاست مرکز پژوهش های مجلس باید از دوستان 

ارزشمندی نظیر عارف یا در این سطح استفاده می کرد. 
عالی  شورای  رایزنی  و  تعامل  کمیته  رئیس 
سیاست گذاری اضافه کرد: با این حال در   نهایت به نحوی 
عمل شد که کمیسیون آموزش عالی، کمیسیون فرهنگی 
و سیاست خارجی به دلیل عدم انسجام و عملکرد هیات 
رئیسه از دست اصلاح طلبان خارج شد و کسانی نظیر 
آقای عارف که بر اساس تجربه و تخصصشان باید در راس 

کمیسیون آموزش قرار می گرفتند بازماندند. 
وی با بیان اینکه این مساله ناشی از عدم انسجام و 
همکاری هیات رییسه با اصلاح طلبان است خاطر نشان 
کرد: این جریان باید در دور دوم انتخابات هیات رئیسه 
مجلس و کمیسیون ها در سال آینده مورد توجه قرار بگیرد.

رییس شورای هماهنگی جبهه اصلاحات با تاکید بر 
اینکه به نظر من نمی توان اصلاح طلبان را از حامیان دولت 
جدا کرد و یک فراکسیون منسجم اصلاح طلبی تشکیل 
داد، گفت: البته این زمزمه در بین اصلاح طلبان هست 
ولی من شخصا موافق نیستم و فکرمی کنم دوستانی که 
جدا شدند و در هیات رئیسه با اصولگرایان هم رای شدند 
از این حیث بوده که لاریجانی هم در لیست امید بوده و 

شخصیتی معتدل است. 

حجت الاسلام محسن رهامی با اشاره به 
اینکه احزاب حامی لیست از جمله شورای 
باید جلسات  اصلاحات  هماهنگی جبهه 
تا  دهد  تشکیل  نمایندگان  با  منسجمی 
نمایندگانی که از طریق کانال های احزاب 
مجددا  شدند  مجلس  وارد  طلب  اصلاح 
انسجام خود را بازیافت کنند، یادآور شد: 
اگر ما راه مان را جدا کنیم و بگوییم اصلاح 
یک  دولت  حامیان  و  سمت  یک  طلبان 
سمت، مجلس دچار پنج شش فراکسیون 
مختلف می شود و این تشتت به نفع مجلس 
نیست. رئیس کمیته تعامل و رایزنی شورای 
عالی سیاست گذاری با اشاره به شکایت های 
برخی نمایندگان از فراکسیون امید گفت: از 
جمله این شکایت ها به انتخابات هیات رئیسه 
فراکسیون مربوط می شود که می گفتند به شهرستان ها و 
اقلیت ها توجه نشد. در هیات رییسه فراکسیون هفت نفر 
از تهران برگزیده شدند و تنها دو نفر از شهرستان حضور 
داشتند و از سوی دیگر زنان فراکسیون جایی در هیات 

رییسه پیدا نکردند. 
وی افزود: اینکه می گویند این اقتضای دموکراسی است 
حرف نسنجیده ای است. دموکراسی باید همه جوانب را 
ببیند در خصوص دوستان اهل سنت، ما می دانیم در کشور 
ما 15 درصد اهل سنت اند و در فراکسیون اصلاح طلبان که 
مدعی رعایت حقوق اقلیت های مذهبی و قومی هستند به 
طریق اولی باید در هیات رئیسه فراکسیون حتما یک نفر 

دست کم قرار می گرفت.

رییس شورای هماهنگی جبهه اصلاحات:

اصلاح طلبان نباید از حامیان دولت جدا شوند

نایب رئیس اول مجلس شورای اسلامی 
با بیان این که مجلس، دولت و قوه قضاییه 
در زمره ی متخلفین پرداخت های نامتعارف 
هستند گفت که هر سه قوه در این زمینه 

کوتاهی کرده اند.
مسعود پزشکیان اظهار کرد: متخلف 
و  مجلس  نامتعارف،  پرداخت های  اصلی 
دولت و قوه قضاییه هستند زیرا اگر این سه 
قوه، نظارت، قضاوت و اجرای درست قانون 

را انجام می دادند این اتفاق نمی افتاد. 
وی افزود: به من مدت زیادی می گفتند 
که در حوزه ی بهداشت و درمان پول های 
آن چنانی می گیرند و هنوز هم این روند 
ادامه دارد آیا کسی با این افراد  برخورد 

کرده است؟ قوه قضاییه با همان متخلفین 
که  می بندد  قرارداد  دهکا  عنوان  تحت 
خلاف بین قانون است. دولت و مجلس 
هم همین کار را می کنند. همین الان قوه 
قضاییه دولت و مجلس با »سیستما« با 7 
برابر قیمت قرار داد دارند. این قابل محاسبه 
است که چه درآمدی از این محل ایجاد 
می شود. وی اضافه کرد: به اعتقاد من هر 
سه قوه در این زمینه کوتاهی کردند؛ زیرا 
امکان ندارد که این سه قوه کار خود را 
درست انجام می دادند و این اتفاق می افتاد. 
لذا به نظر می رسد فشارهایی که در این 
زمینه وجود دارد تصفیه حساب گروهی و 

جناحی است. 

پزشکیان با بیان این که قانون در مورد 
باید به گونه ای اجرا شود که  پرداخت ها 
عدالت در پرداخت رعایت شود ادامه داد: 
آیا یک معلم با یک و نیم میلیون تومان و 
یا یک بازنشسته با 800 هزار تومان حقوق 
کسانی  مقابل  در  کند؟  زندگی  می تواند 
هستند که حقوق صد میلیونی دریافت 
شکاف  چنین  دنیا  جای  هیچ  می کنند. 
در  چه  و  خصوصی  بخش  چه  درآمدی 

بخش دولتی وجود ندارد. 
مدیران  برخی  که  این  بیان  با  وی 
 10 تا   2 ماهیانه  خصوصی  شرکت های 
کرد:   تصریح  دارند  درآمد  تومان  میلیارد 
آیا سیستم مالیاتی و قضایی کاری با این 

افراد دارد؟ البته اشکالی ندارد که چنین 
درآمدهایی وجود داشته باشد اما به شرط 
مهم  شود.  پرداخت  آن  مالیات  که  این 
پول های کلان  است که کسانی که  این 

می گیرند، عمدتا مالیات هم نمی دهند. 
می تواند  مجلس  که  این  بیان  با  وی 
اقدام  موجود  قوانین  اصلاح  به  نسبت 
کند، تاکید کرد: البته ایراد وارده تنها به 
پرداخت ها نیست بلکه مجموعه ای عوامل 
باید دیده شود. متاسفانه ما عمدتا به جای 
علت با معلول ها برخورد می کنیم. در حالی 
داشته  درآمدی  چنین  که  مدیری  که 
معلول است و اصل این است که رویه ها 

اصلاح شود.

پزشکیان عنوان کرد:

کوتاهی هر سه قوه در پرداخت های نامتعارف

محسن  اسماعیلی



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,872,000یک مثقال طلا

1,124,700یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

11,010,000سکه بهار آزاد ی

11,030,000سکه امامی

5,540,000نیم سکه

2,930,000ربع  سکه

1,900,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 36,800,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,600,000 پژو 

SLX 405 30,600,000 پژو 

ELX 39,700,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,000,000 تند ر 

LX 33,000,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,100,000 سمند LX سال

EF7 29,900,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 

رییس اتحادیه املاک: 

فرمول اجاره تغییر نمی کند 
رییس اتحادیه مشاوران املاک معتقد است: فرمول 30 هزار تومان اجاره ماهانه در ازای 
تبدیل یک میلیون تومان رهن، عرفی است که بین مردم ایجاد شده و به این زودی ها با 

بخشنامه و آیین نامه تغییر نمی کند.
 حسام عقبایی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: برخی معتقدند حالا که نرخ سودهای 
بانکی طی دو سه مرحله از 22 درصد به 15 درصد رسیده باید مبلغ 30 هزار تومان اجاره 
در ازای یک میلیون تومان پول پیش نیز کاهش پیدا کند ولی من چنین نظری ندارم؛ چون 
اولا این فرضیه که موجران مبالغ قرض الحسنه که از مستاجران دریافت می کنند را به بانک 

می سپردند چندان قابل اثبات نیست. ثانیا هر نوع تغییر باید در زمان مقتضی انجام شود.
وی افزود: آمارها طی 50 سال گذشته نشان می دهد کسانی که می خواستند اجاره بها 
بگیرند یا رویکرد درآمدزایی داشتند یا برای تامین معاش این کار را می کردند. لذا  تمایل 
موجران به دریافت اجاره بیشتر از دریافت پول پیش بود که طی چند سال اخیر محاسبه سود 

بانکی در قراردادهای اجاره مطرح شده و قبلا چنین رفتاری دیده نمی شد.
رییس اتحادیه مشاوران املاک کشور تصریح کرد: کسانی که خانه هایشان را رهن می دهند 
و پول پیش می گیرند عمدتا افرادی هستند که پولشان برای خرید خانه کم است. بنابراین 
بخشی از ثمن معامله را از طریق دریافت رهن تامین می کنند. اما این که مالکی خانه اش را 
رهن بدهد و پول آن را به بانک بگذارد و سودش را بگیرد آن قدر انگشت شمار و محدود است 

که اصلا نمی تواند به عنوان یک معیار و مصداق برای رشد اجاره بها در نظر گرفته شود.
عقبایی تاکید کرد: با توجه به ماهیت مقاوم بودن بازار مسکن، تاثیر تحرکات سایر بخش های 
اقتصادی همچون سود بانکی در بازار اجاره بلندمدت است و حداقل یک سال زمان می برد 
تا اثرگذاری کاهش سود بانکی را در بازار مسکن لمس کنیم. لذا تا قبل از این که این تاثیر را 

ببینیم نباید تصمیم عجولانه بگیریم.
وی با بیان این که فرمول 30 هزار تومان یک میلیون تومان، عرفی است که بین مردم رایج 
شده است گفت: با بخشنامه، آیین نامه، تلقین و صحبت، عرف معمول بین مردم قابلیت 
تغییر پیدا نمی کند. شاید کاهش رقم 30 هزار تومان به نفع اقتصاد و به نفع مستاجران باشد 
اما هر حرکت اقتصادی و تغییر مشی زمان خودش را می طلبد و الان زود است که در این 

خصوص صحبت کنیم.

شاید کمتر کسی فکر می کرد دولت در برخورد 
با موضوع حقوق های غیرمتعارف تا این حد جدی، 

انعطاف ناپذیر و سریع عمل کند.
دولت ظرف حدود دو ماهی که از انتشار فیش حقوقی 
مدیران بیمه مرکزی گذشته  همواره بر این نکته تاکید 
داشته است که بدون هیچ اغماضی با متخلفان، دریافت 
کنندگان حقوق ها و مزایای غیرمتعارف برخود خواهد 

کرد.
موافقت وزیر اقتصاد با استعفای رئیس کل بیمه 
از اولین  ایران  مرکزی و برکناری سریع مدیر بیمه 

اقداماتی بود که جدیت دولت را در این ادعا نشان داد.
 به گزارش خبر آنلاین ،نامه اخیر معاون اول رئیس 
جمهور به رهبر معظم انقلاب که طی آن درخواست 
کرده است سایر دستگاه ها هم ملزم به همکاری با 
دولت برای برخورد با مقوله حقوق های غیرمتعارف 
شوند، نشان می دهد رئیس جمهور به عنوان مسئول 
این  ریشه کن کردن  دنبال  به  اساسی  قانون  اجرای 
نوع از نابرابری غیرعادلانه در ساختار حاکمیت است؛ 
تصمیمی که در پی موافقت و تاکید مقام معظم رهبری 
با درخواست معاون اول رئیس جمهور قطعا رنگ و بوی 

جدی تری خواهد گرفت.
وزیر اطلاعات نیز پیش از این از پیگیری فیش های 
با  دولت  جدی  برخورد  و  متعارف  غیر  حقوقی 
متخلفان در این زمینه خبر داده بود. سیدمحمود 
در  که  بود"همانطور  گفته  اطلاعات  وزیر  علوی 
این دولت با اختلاس های سه هزار میلیارد تومانی 
زنجانی  بابک  امثال  تومانی  میلیارد  هزار  و هشت 
برخورد شد، با این حقوق های چند ده میلیونی هم 

برخورد می شود.
فیش های  دامنه  رفت  می  انتظار  که  طور  همان 
حقوقی خیلی زود به شبکه بانکی کشیده شد تا با 
انتشار فیش حقوقی علی صدقی مدیرعامل بانک رفاه 
کارگران، او اولین قربانی افشای حقوق های غیرمتعارف 

در شبکه بانکی باشد.
ماجرای صدقی اما کمی پیچیده تر بود و پای برادر 
رئیس جمهور هم به میان کشیده شد. چرا که قاضی 
سراج رئیس سازمان بازرسی در این باره گفت" اولین 
بار موضوع از بانک رفاه کارگران شروع شد که رئیس 
این بانک، قبلا رئیس بانک ملی بود، بانک رفاه کارگران 
پرونده سنگینی بود که در حال حاضر در دادسرا مطرح 

است".
رفاه  و  تعاون،کار  وزیر  واکنش  با  اما  سخنان  این 
اجتماعی مواجه شد؛ علی ربیعی گفت" انتصاب مدیران 
که  است  و ضوابط خاصی  رویه  دارای  بانکها  عامل 
با نظارت دستگاههای ناظر اعمال و اجرا می شود و 

انتصاب مدیرعامل بانک رفاه نیز براساس همین رویه 
صورت گرفته است".

وزیر رفاه درمورد اظهارات مطرح شده مبنی براینکه 
مدیرعامل بانک رفاه دارای پرونده قضایی در مسوولیت 
قبلی خود در دولت گذشته بوده است، گفت: "تاکنون 
هیچ حکمی ار مراجع قضایی مبنی بر عدم بکارگیری 

این فرد صادر و اعلام نشده است".
پس از این بود که این موج کم کم به یک سونامی 
بزرگ تبدیل شد و سه مدیرعامل بانک در یک روز 
برکنار شدند. بررسی ها در شبکه بانکی نشان داد مدیران 
عامل بانکهای صادرات، ملت و قرض الحسنه مهر ایران 
حقوق هایی غیرمتعارف دریافت می کرده اند و به همین 
خاطر نیز ناگزیر از سمت خود استعفا کردند. به عبارت 
بانک صادرات، سیامک  از  لـله گانی  اسماعیل  دیگر 
دولتی از بانک قرض الحسنه مهر ایران و علی رستگار 

از بانک ملت رفتند.
تازه ترین مورد از اقدام سریع و قاطع دولت درباره 
حقوق های نامتعارف هم به موافقت رئیس جمهور با 
استعفای دسته جمعی هیأت عامل صندوق توسعه ملی 

برمی گردد.
صفدر حسینی رئیس هیأت عامل این صندوق در پی 
افشای حقوق ماهانه 57 میلیون تومانی ناگزیر از استعفا 
شد که با تشکیل سریع جلسه هیأت امنا به ریاست 
شخص روحانی با این استعفا و استعفای سایر اعضای 

هیأت عامل صندوق توسعه ملی موافقت شد. 
در جریان همین کش و قوس ها بود که طبق روال 
معمول این قبیل اتفاقات، نهادها و ارگان های مسئول به 
ناگاه تصمیم گرفتند، رویه های قانونی ناقص یا مشکل 
دار را اصلاح کنند! بر همین اساس وزیر اقتصاد با صدور 
ابلاغیه ای پرداخت تسهیلات به مدیران و کارکنان 
ابلاغیه  اساس  بر  کرد.  ممنوع  را  سازمان ها  برخی 
»علی طیب نیا« به سازمان ها و شرکت های یادشده، 
اعطای هر گونه تسهیلات رفاهی به مدیران و کارکنان 
ضوابط  ابلاغ  تاریخ  از  پس  دولتی  دستگاه های  این 
اجرایی بودجه سال 95 غیر مجاز و مقررات قبلی در 
این زمینه فاقد اعتبار است. همچنین، خرید هرگونه 
خودرو سواری داخلی و خارجی، به کارگیری نیروی 
انسانی جدید، پرداخت پاداش، احداث، خرید یا اجاره 

ساختمان های جدید اداری به ترتیب موضوع مواد 24، 
9، 11 و 29 قانون بودجه 95 از دیگر مواردی هستند 
که بر اساس ابلاغ جدید وزیر امور اقتصادی و دارائی 

غیرمجاز اعلام شده اند.
هیات وزیران هم به پیشنهاد هیات امنای صندوق 
اساسی،  قانون  اصل 138  استناد  به  و  ملی  توسعه 
آیین نامه مالی، معاملاتی، اداری و استخدامی صندوق 

توسعه ملی را اصلاح کرد. 
معاون اول رئیس جمهور هم با تاکید بر لزوم ایجاد 
همه  کارکنان  مزایای  و  حقوق  نظام  در  هماهنگی 
دستگاههای نظام در قوای سه گانه و سایر نهادها و 
بر اساس ماده  سازمان های کشور، خاطرنشان کرد: 
74 قانون مدیریت خدمات کشوری کلیه دستگاه های 
اجرایی اعم از این که مشمول مقررات این قانون باشند 
یا نباشند مکلفند قبل از اتخاذ تصمیم در مراجع قانونی 
ذیربط برای تعیین و یا تغییر مبانی و مقررات حقوق 
و مزایای کارمندان خود و یا هر نوع پرداخت جدید 
موافقت شورای حقوق و دستمزد را کسب کنند بنابراین 
لازم است تا این قانون در کلیه دستگاههای نظام در 

قوای سه گانه و سایر نهادها و سازمان های کشور اجرا 
شود.

در این میان رئیس اتاق بازرگانی ایران نیز به ریشه یابی 
پرداخت حقوق های نجمومی در دستگاه های دولتی 
پرداخت. بر اساس تحلیل محسن جلال پور، وقتی بر 
اثر مصادره ها یا به دلیل بدهی ها، بنگاه های خصوصی 
از بخش خصوصی واقعی به بخش های غیرخصوصی، 
منتقل شدند،  نهادها  از  بعضی  و  دولتی، خصولتی 
مدیران  با  رقابت  در  را  خود  شرکت ها  این  مدیران 
شرکت های بخش خصوصی دیدند و به همین دلیل 
تقاضای دریافت حقوق معادل حقوق مدیران بخش 
بخش های  در  خود  مدیریتی  کار  برای  خصوصی 

غیرخصوصی داشتند
گذشته از اقدامات انجام شده اما به نظر می رسد 
ماجرای انتشار فیش های حقوقی ابعاد دیگری نیز دارد؛ 
عبدالله ناصری، فعال سیاسی اصلاح طلب در این باره 
گفت: "ما خبرهایی که داریم، مدت هاست که رقبای 
دولت به این فیش ها دست پیدا کردند و تعداد آنها 
نیز حدود 3 هزار فیش است و در بزنگاه مناسبی هم 
آن را منتشر کردند. به هرحال انتشار این فیش ها هر 
زمان که منتشر می شد باید باعث تجدید نظر دولت در 
تصمیم گیری خودش و حاکمیت در تصمیم گیری های 
دولت  در  تصمیم ها  آن  بیشتر  که  بشود  حقوقی 

احمدی نژاد بی سروصدا گرفته شده است".
این بعد از ماجرا زمانی جدی تر می شود که بنابر 
گفته وزیر دادگستری همین مسائل 4 سال قبل مفاسد 
توسط او برای نمایندگان مجلس توضیح داده شده 
بود. مصطفی پور محمدی وزیر دادگستری می گوید" 
پنج سال قبل در یک جلسه غیرعلنی مجلس تمام 
مفاسدی را که امروز درباره پرداخت ها و شبکه بانکی 
برملا شده، به نمایندگان مجلس نهم توضیح داده اما 
متهم به برخورد سیاسی شده است". وزیر دادگستری 
که در یک برنامه تلویزیونی سخن می گفت، خطاب 
در  سال  من 5  داد:"  ادامه  سیما  و  مجری صدا  به 
سازمان بازرسی کل کشور به عنوان اصلی ترین دستگاه 
ضدفساد کشور کار کردم و قصد داشتم با بسیاری از 
موارد تخلف برخورد کنم ولی نگذاشتید و نگذاشتند". 
وی افزود:" صدا و سیما مدت ها من را بسته بود و ادعا 
می کردند که برخوردهای من با مفاسد سیاسی است 
در حالی مشخص نبود منظورشان از برخرد سیاسی 
چیست"؟حال باید منتظر ماند و دید سایر دستگاه ها 
و نهادها چقدر در برخورد با این مقوله مانند برخوردی 
دولت جدی و سریع خواهند داشت و دستور رهبر 
معظم انقلاب را برای همکاری در این زمینه عملیاتی 

می کنند.

مردم در انتظار برخورد سایر دستگاه ها با فیش های نجومی

پایان برخورد با حقوق های نامتعارف کجاست؟ 

سه شنبه پانزدهم تیر 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4042

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد واملاک ثبت 
جعفریه تصرفات مالکانه مفروزی متقاضی پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد 

مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تایید نموده اند :
1- رای شماره  139460330005002643 - 94/12/26 
کلاسه 1391114430005000622 آقای محمدرضا بهمن 
فرزند حسین به کدملی 0385688172 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 291/60 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 

به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی یداله فارسی
 95/3/24 - شماره  139560330005000607  رای   -2
مرادبیگلو  علی  آقای  کلاسه 1395114430005000007 
فرزند علی اکبر به کدملی 0370710266 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 880 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 
به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی حسنقلی مرادبگلو

 95/3/25 - شماره  139560330005000616  رای   -3
مجیدرضا  آقای   1394114430005000071 کلاسه 
اسماعیلی فرزند ابوالحسن به کدملی 0370460091 نسبت به 
ششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث بنا شده بمساحت 
ازپلاک136/2 اصلی )3/2مکرر  2000 مترمربع درقسمتی 
سابق(بخش جعفرآباد موسوم به اراضی گازران نوخریداری از 

محمدحسین بافرانی
 95/3/24 - شماره  139560330005000608  رای   -4
کلاسه 1395114430005000009 آقای ابوالفضل مرادبیکلو 
فرزند حسینعلی به کدملی 0383096049 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 1073 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 
حسینقلی  رسمی  مالک  از  خریداری  نو  گازران  اراضی  به 

مرادبیگلو
 95/3/24 - شماره  139560330005000609  رای   -5
کلاسه 1395114430005000008 آقای روح اله مرادبکلو 
فرزند احمد به کدملی 0385695861 نسبت به ششدانگ یک 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 510 مترمربع 
در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم به اراضی 

گازران نو خریداری از مالک رسمی احمدمرادبیگلو
 95/2/28 - شماره  139560330005000490  رای   -6
کلاسه 1394114430005000136 آقای ابوالفضل محمدی 
فرزند صفر به کدملی 0385679394 نسبت به ششدانگ یک 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 152 مترمربع 
در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم به اراضی 

گازران نو خریداری از مالک رسمی ابوالقاسم شکراللهی
 95/3/13 - رای شماره  139560330005000578   -7
محمدمهدی  آقای   1392114430005000132 کلاسه 
مرادبیگلو فرزند علی اکبر به کدملی 0371405866 نسبت به 

ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 628 
مترمربع در قسمتی از پلاک55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 
به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی غلامرضا مرادبگلو

 95/3/16 - شماره  139560330005000591  رای   -8
کلاسه 1391114430005000783 آقای یعقوب صالحی 
فرزند علی به کدملی 0385697627 نسبت به ششدانگ یک 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 38 مترمربع 
در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم به اراضی 

گازران نو خریداری از مالک رسمی عبداله محمدی
 95/1/23 - 9- رای شماره  139560330005000182 
کلاسه 1391114430005000733 آقای ناصر اکبری فرزند 
محمد به کدملی 0386787433 نسبت به ششدانگ یک 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 152 مترمربع 
در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم به اراضی 

گازران نو خریداری از مالک رسمی سیدیداله موسوی
10- رای شماره  139560330005000540 - 95/3/10 
محمدی  علی  آقای  کلاسه 1391114430005000779 
فرزند رسول به کدملی 0385690916 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 196/65 

مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 
به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی امامقلی محمدی

11- رای شماره  139560330005000186 - 95/1/23 
آقای حسین ساربان  کلاسه 1391114430005000632 
فرزند علی به کدملی 0385273610 نسبت به ششدانگ یک 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 200 مترمربع 
در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم به اراضی 

گازران نو خریداری از مالک رسمی عبداله محمدی
12- رای شماره  139560330005000495 -95/2/30 
بیگ  رسول  آقای   1391114430005000719 کلاسه 
 0386335958 کدملی  به  حسین  فرزندعلی  محمدی 
نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث بناشده 
بمساحت152مترمربع درقسمتی از پلاک55 اصلی بخش 
جعفرآباد موسوم باراضی گازران نوخریداری ازمالک رسمی 

امامقلی محمدی
13- رای شماره  139560330005000538 - 95/3/10 
کلاسه 1391114430005000550 آقای ابوالفضل عروجی 
فرزند خداوردی به کدملی 0383037311 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 125/50 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 

باراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی عبداله محمدی
14- رای شماره  139560330005000487 - 95/2/26 
کلاسه 1395114430005000004 آقای جواد اکبری فرزند 
محمدعلی به کدملی 0384858511 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 177/90 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 
به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی امامقلی محمدی

15- رای شماره  139560330005000488 - 95/2/26 
اکبری  عباس  آقای   1395114430005000005 کلاسه 
فرزند محمدعلی به کدملی 0386783731 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 177/90 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 
به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی امامقلی محمدی

16- رای شماره  139460330005002649 - 94/12/26 
کلاسه 1394114430005000026 آقای عباس بدخشانی 
فرزند غلامعلی به کدملی 0383096804 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 54/47 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 

به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی علی اکبرجوکار
17- رای شماره  139460330005002648 - 94/12/26 
کلاسه 1394114430005000027 آقای عباس بدخشانی 
فرزند غلامعلی به کدملی 0383096804 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 172/50 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 

به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی علی اکبرجوکار
18- رای شماره  139560330005000542 - 95/3/10 
کلاسه 1391114430005000745 آقای ابوالفضل بهنیازاده 
فرزند اسداله به کدملی 0385696833 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 147/50 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 
به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی امامقلی محمدی

19- رای شماره  139560330005000192 - 95/1/24 
کلاسه 1391114430005000660 آقای محمد هاشمی 
نسبت  کدملی 5029567267  به  رمضانعلی  فرزند  مرفه 
بنا شده  احداث  آن  در  زمین که  قطعه  به ششدانگ یک 
بمساحت 152 مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش 
جعفرآباد موسوم به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی 

احمدمرادبگلو
20- رای شماره  139560330005000514 - 95/2/30 
کلاسه 1394114430005000062 آقای حجت اله چهره 
فرزند محمد به کدملی 0386779058 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 147/50 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 
به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی امامقلی محمدی

21- رای شماره  139460330005000753 - 94/7/20 

سیدابراهیم  آقای   1391114430005000464 کلاسه 
موسوی فرزند سیدمحمود به کدملی 0383094801 نسبت به 
ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 
444 مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد 

موسوم به اراضی گازران نو خریداری از سیدمحمودموسوی
22- رای شماره  139460330005000751 - 94/7/19 
سیدابراهیم  آقای   1391114430005000461 کلاسه 
موسوی فرزند سیدمحمود به کدملی 0383094801 نسبت به 
ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 
426/50 مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد 

موسوم باراضی گازران نو خریداری از سیدمحمودموسوی
23- رای شماره  139560330005000493 - 95/2/29 
عزیزی  حسن  آقای  کلاسه 1392114430005000027 
فرزند عبدالله به کدملی 0383042585 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 184/50 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 

به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی یداله فارسی
24- رای شماره  139560330005000600 - 95/3/18 
اکبری  حسن  آقای   1392114430005000081 کلاسه 
فرزند کریم به کدملی 3990387375 نسبت به ششدانگ یک 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 200 مترمربع 
در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم به اراضی 

گازران نو خریداری از مالک رسمی عبداله محمدی
25- رای شماره  139560330005000606 - 95/3/23 
کلاسه 1395114430005000056 آقای ابوالفضل جلالی 
فرزند محمدرضا به کدملی 0373237510 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 376 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 
به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی امامقلی محمدی

26- رای شماره  139560330005000190 - 95/1/24 
برزو  ابوالفضل  آقای   1391114430005000337 کلاسه 
فرزند مستعلی به کدملی 0383103967 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 395/67 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 
باراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی ابوالقاسم شکراللهی

27- رای شماره  139560330005000611 - 95/3/25 
لطیف  آقای حسین  کلاسه 1394114430005000080 
فرزند ابراهیم به کدملی 0386784965 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 155/25 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 

به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی عبداله محمدی
28- رای شماره  139560330005000602 -95/3/18 
رهنما  مریم  خانم   1394114430005000054 کلاسه 
فرزند محمود به کدملی 0383095549 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 295/50 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 

به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی علی اکبرجوکار
 95/2/0- شماره  139560330005000499  رای   -29
باختر  مسلم  آقای   1392114430005000019 کلاسه 
فرزند حسین به کدملی 0383095948 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 217/50 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 

به اراضی گازران نو خریداری از سیدمحمودموسوی
30- رای شماره  139560330005000614 - 95/3/25 
کلاسه 1395114430005000016 آقای علی امیری فرزند 
محمدموسی به کدملی 6479603613 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 78/58 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 

به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی احمدلطیف
31- رای شماره  139560330005000593 -95/3/16 
کلاسه 1394114430005000067 آقای علی امیری فرزند 
محمدموسی به کدملی 6479603613 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 175/80 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 

به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی احمدلطیف

32- رای شماره  139560330005000613 - 95/3/25 
کلاسه 1392114430005000066 آقای حمید امیری فرزند 
محمدموسی به کدملی 6479600258 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 324/40 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 

به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی احمدلطیف
33- رای شماره  139560330005000589 - 95/3/16 
کلاسه 1392114430005000073 آقای یدالله چهره نما 
فرزند اسمعیل به کدملی 0383093465 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 392/50 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 
به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی یداله خان فارسی

34- رای شماره  139560330005000574 - 95/3/13 
کلاسه 1391114430005000638 آقای علی اوسط اکبری 
فرزند ابوالفتح به کدملی 0383100275 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 152 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 

به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی رمضان جوکار
35- رای شماره  139560330005000184 - 95/1/23 
جواد  محمد  آقای   1391114430005000683 کلاسه 
صفری فرزند محمدعلی به کدملی 0384694667 نسبت 
بنا شده  احداث  آن  در  زمین که  قطعه  به ششدانگ یک 
بمساحت 153 مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش 
جعفرآباد موسوم باراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی 

سیدمحمودموسوی
36- رای شماره  139560330005000497 - 95/2/30 
کلاسه 1392114430005000095 آقای علی جوکار فرزند 
مسیب به کدملی 0386787220 نسبت به ششدانگ یک 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 198 مترمربع 
در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم به اراضی 

گازران نو خریداری از مالک رسمی رمضان جوکار
 -  139560330005000052 شماره   رای   -37
آقای   1391114430005000666 کلاسه   95/1/15
کدملی 0383099234  به  قربان  فرزند  همتی  علیرضا 
نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده بمساحت 203/17 مترمربع در قسمتی از پلاک 55 
اصلی بخش جعفرآباد موسوم به اراضی گازران نو خریداری 

از مالک رسمی عبداله محمدی
38- رای شماره  139560330005000656 - 95/4/12 
صفری  حسن  آقای  کلاسه 1395114430005000010 
فرزند محمود به کدملی 0383099412 نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 289/50 
مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم 

به اراضی گازران نو خریداری از مالک رسمی قلی محمدی
39- رای شماره  139560330005000658 - 95/4/13 
کلاسه 1393114430005000017 آقای حسین چراغی 
فرزند محمد به کدملی 0383105961 نسبت به ششدانگ یک 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 300 مترمربع 
در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم به اراضی 

گازران نو خریداری از مالک رسمی سیدحسن سجادی
و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر اگهی و انقضاء 
موعد مقرر سندالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم 
دسترسی به مالکین مشاعی ، مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی ، تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت دو ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول ، اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد واملاک جعفریه تسلیم ، و رسید آن 
را اخذ و ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم 
و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند ، لازم به توضیح است 
که صدور سند براساس قانون مذکور مانع ازمراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود .
تاریخ انتشار اول  : روز سه شنبه مورخ 1395/4/15
تاریخ انتشار دوم  : روز شنبه مورخ 1395/5/2 
محمدرضا خدایاری
رئیس ثبت اسناد و املاک جعفریه

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های  
فاقد سند رسمی اداره ثبت اسنادواملاک جعفریه



ورزشی سه شنبه پانزدهم تیر 1395-    سال نوزدهم -   شماره 444042

 بررسی مدافعان میانی در لیگ شانزدهم؛

نفوذناپذیران لیگ برتری

در بین تیم های حاضر در لیگ شانزدهم، استقلال تهران غنی ترین تیم از نظر مدافع 
میانی است، آبی پوشان 5 مدافع وسط را در بین بازیکنان خود دارند، مدافعانی که سه نفر 

از آنها در فصل نقل و انتقالات به این تیم اضافه شدند.
آبی های پایتخت از نظر تعداد مدافع میانی در وضعیت خوبی به سر می برند، این در 
حالیست که تراکتورسازان نیز با بهره گیری از مدافعان باتجربه شرایط مناسبی برای حضور 

در لیگ شانزدهم دارند.
با بررسی مدافعان میانی تیم های حاضر در لیگ برتر همراه "ورزش سه"، باشید:

استقلال؛ خرید جنجالی آبی ها
آبی پوشان از وضعیت مناسبی در قلب دفاع خود بهره مند هستند، آنها که حنیف عمران 
زاده را دیگر در بین خود نمی بینند هرائر مگویان و امین حاج محمدی را از فصل قبل به 
همراه خود دارند. استقلالی ها در این پست یکی از جنجالی ترین خریدهای فصل های اخیر 
را در کارنامه خود ثبت کردند، آنها توانستند با مدافع سابقاً پرسپولیسی یعنی محمدحسین 
کنعانی زادگان نیز به توافق برسند و وی را جذب این تیم کنند، به غیر از این بازیکنان 
رابسون برزیلی و مجید حسینی که به صورت قرضی به تیم راه آهن پیوسته بود نیز 

بازیکنان دیگر استقلال در این پست هستند.
تراکتورسازی؛ از تهران و اصفهان تا تبریز

اما تبریزی ها در این پست توانستند با جلب رضایت خالد شفیعی وی را در این تیم 
نگه دارند، علاوه بر او محسن بنگر باتجربه نیز از جمع سرخ های تهران به میان سرخ های 
تبریز کوچ کرد تا برای تراکتوری ها به میدان برود، به غیر از این دو بازیکن، تراکتورسازان 
سرباز مهم را هم به جمع خود اضافه کردند، هادی محمدی که فصل گذشته در قلب دفاع 
ذوبی ها حضور داشت در  لیگ شانزدهم برای تبریزی ها به میدان می رود. در این پست 
محمدرضا مهدی زاده نیز از دفاع داماش گیلان به عنوان یکی از سهمیه های زیر 21 سال 

به جمع تبریزی ها اضافه شد.
پرسپولیس؛ بیشترین تغییر در بین لیگ برتری ها

سرخ پوشان یکی از تیم هایی بودند که بیشترین تغییرات را در دفاع و در بین تیم های 
لیگ برتری داشتند، بنگر، ماریچ و اومانا بازیکنان جدا شده از این تیم هستند و نورمحمدی 
قرارداد خود را تمام شده می بیند و احتمال حضور وی در تیم های دیگر بسیار است، بنابراین 
4 مدافع میانی پرسپولیسی ها در این تیم حضور نخواهند داشت و به جای آنها سیدجلال 
حسینی، حامد آقایی و آنتونی گولچ جذب این تیم شدند. البته برانکو عنوان کرده است که 
به دنبال یک دفاع میانی دیگر است تا در بازی های لیگ دست خود را خالی نبیند و در این 
میان عده ای نیز معتقدند وی به دنبال استفاده از محمد انصاری در دفاع میانی است، مدافع 

چپی که در لیگ پانزدهم و در امور دفاعی موفق نشان داد.  
گسترش فولاد؛ جمع باتجربه ها

تبریزی ها استخوان بندی اصلی خود را برای حضور در لیگ شانزدهم حفظ کرده اند، 
آنها مرتضی اسدی و سیدمحسن حسینی را در بین خود خواهند داشت و به احتمال بالا 
با محمد نصرتی نیز به توافق خواهند رسید تا در لیگ شانزدهم با همان ترکیب قبلی به 
میدان بروند. این سه بازیکن به همراه مهران فرضیات چهار مدافع اصلی گسترشی ها در 

قلب دفاع محسوب می شود.
استقلال خوزستان؛ باقی ماندن کاپیتان

تیم قهرمان لیگ قبلی بلافاصله پس از پایان لیگ یکی از بهترین های خود یعنی 
کولیبالی را ازدست داد اما آنها توانستند رضایت کاپیتان خود یعنی محمد طیبی را جلب 
کنند تا اوضاع به مراتب بدتری پیدا نکنند، پس از باقی ماندن طیبی، خوزستانی ها به سراغ 
عزت اله پوقاز رفتند تا پدیده یکی دو فصل اخیر ملوانی ها را به تیم خود بیاورند. این دو 
بازیکن اصلی ترین بازیکنان پورموسوی در قلب دفاع است ضمن اینکه مدافع چپ این تیم 

یعنی عقیل کعبی نیز قابلیت بازی در این پست را دارد.
سپاهان؛ استارت خریدها با دفاع

هادی عقیلی، عبداله کرمی و به احتمال زیاد پادووانی مدافعان میانی جدا شده از جمع 
سپاهانی ها هستند، آنها در اولین اقدام و پس از قرارداد با سرمربی قهرمان موفق شدند یکی 
از بهترین مدافعان فصل گذشته یعنی موسی کولیبالی را به عضو خود درآوردند، اصفهانی ها 
علی احمدی را از فصل قبل به همراه خود دارند و البته شجاع خلیل زاده نیز پس از اتمام 

خدمت سربازی خود بازهم به جمع طلایی پوشان بازگشت.
سایپا؛ قدیمی ها ماندند

نارنچی پوشان هم به سنت سال های قبل، بازیکنان باتجربه خود را در تیم نگه داشتند 
تا کماکان مدافعان میانی سال های قبل این تیم بازهم باری سایپا به میدان بروند، سجاد 
مشکل پور، مجید ایوبی و حامد شیری سه مدافع میانی این هستند که در لیگ شانزدهم 
نیز با پیراهن نارنجی به میدان خواهند رفت ضمن اینکه سیامک کوروشی نیز به این تیم 

پیوست تا دست فرکی برای چینش قلب دفاعی خود باز باشد.
ذوب آهن؛ از دست رفتن مدافع اصلی

ذوبی ها که یکی از کم تحرک ترین تیم های حاضر در بازار نقل و انتقالات محسوب 
می شوند یکی از بهترین بازیکنان خود در فصل قبلی را در این پست از دست دادند، آنها 
در غیاب هادی محمدی تنها محمد نژاد مهدی و وحید محمدزاده را در قلب دفاع دارند 
و پیداست با توجه به حضور در لیگ قهرمانان آسیا، باید در این باره اقدامات مهمتری را 

در پیش بگیرند.
پیکان؛ یکی از قبل و یکی جدید

خودروسازان اخیراً توانستند مدافع باتجربه سابقاً استقلالی یعنی امیرحسین صادقی را به 
جمع خود اضافه کنند، آنها البته در این پست سیاوش یزدانی را نیز در بین بازیکنان خود 
داشتند اما این احتمال وجود دارد که با توجه به حضور مجدد در بین تیم های لیگ برتری 

بازهم در این باره دست به خرید بزنند.
ماشین سازی؛ نبض اصلی در دست خارجی ها

یاران رسول خطیبی پس از حضور در لیگ برتر و با آغاز فصل نقل و انتقالات به خوبی 
توانستند به بازیکن های مورد نظر خود برسند، البته آنها در قلب دفاعی خود به سراغ 
دو بازیکن خارجی رفتند و دیتمار به یکای و ادسون هنریکه را جذب تیم خود کردند، 
اقدام دیگر ماشین سازان در این پست، سبزپوش کردن بهمن کامل، مدافع تیم فولاد 

خوزستان بود.
پدیده؛ یک ارمنستانی در خط دفاع

محمدحسین مرادمند از فصل قبل در جمع مشهدی باقی ماند، البته از بین مدافعان 
میانی فصل قبل باید به فریبرز گرامی هم اشاره کرد که پدیده ای باقی ماند، البته در این 
میان هنوز مشخص نیست خمیسی در این خواهد ماند یا خیر، عبداله حسینی به همراه 
ارازدات هارویان دو مدافع میانی دیگر یاران مهاجری محسوب می شوند، هارویان که یکی از 

بازیکنان تیم ملی ارمنستان است اخیراً به عضویت مشهدی ها درآمد.
فولاد خوزستان؛ بازگشت مدافعان قدیمی

فولادی ها در این پست توانستند یکی از بازیکنان قدیمی خود را مجدداً به عضویت 
دربیاورند. عبداله کرمی پس از جدایی از سپاهانی ها بازهم پیراهن فولاد را به تن خواهد 
کرد، علاوه بر او ایوب والی نیز پس از اتمام محرومیتش بازهم برای سرخ های اهواز به بازی 
می پردازد، محمد اهل شاخه و سروش سعیدی نیز دو مدافع میانی دیگر فولادی ها در لیگ 

شانزدهم محسوب می شوند.
مشهد؛ پرسپولیسی سابق در مشهد

 فرهاد کاظمی نیز برای حضور در لیگ شانزدهم تاکنون روی بازیکنان قدیمی خود 
بیشتر حساب باز کرده است، آنها محسن آقایی، بهروز افشار و امیرحسین صدقی را فصل 
قبل نگه داشتند و در فصل نقل و انتقالات اقدام به جذب مدافع سابق پرسپولیسی ها کردند 

و محمدرضا خانزاده را به عضویت خود درآوردند.
صبا؛ تنها یک نفر در قلب دفاع

قمی ها پس از جدایی تعدادی از بازیکنان خود تنها مسعود حق جو را در بین خود به 
عنوان مدافع وسط می بینند. البته نیما داغستانی، مدافع چپ این تیم نیز قابلیت بازی در 
این پست را دارد اما تاکنون به بازی گرفته نشده است. صادقی و ماچادو دو مدافع مهم جدا 

شده از جمع صبایی ها محسوب می شوند.
صنعت نفت؛ خلوت و بی سروصدا

صنعت نفتی ها نیز در حال حاضر تنها یک مدافع میانی به نام حسین بغلانی در میان 
خود دارند، آنها که پس از حضور در لیگ برتر اقدام به جذب حنیف عمران زاده کردند اما 

در نهایت نتوانستند با این بازیکن توافق کنند و عمران زاده به جمع آبادانی ها نپیوست.
نفت تهران؛ در ادامه بلاتکلیفی

پس از جدایی مدافعانی همچون سیدجلال حسینی و سیامک کوروشی، نفتی ها موفق 
شدند با مدافع سابق خود یعنی احمد آل نعمه به توافق برسند تا فصل آینده پیراهن این 
تیم را به تن کند، البته محمد دانشگر، مدافع جوان این تیم کماکان در تیم نفت حضور دارد 
و البته باید دید این تیم در صورت خروج از بلاتکلیفی چه برنامه ای برای جذب بازیکنان 

جدید در پیش خواهد گرفت.

برای برگزاری هفته دوم مقدماتی جام جهانی 2018 روسیه

پرواز چارتر شاگردان کی روش
 برای سفر به چین قطعی شد

 تیم ملی ایران در رقابت  های مرحله نهایی انتخابی جام جهانی 2018 روسیه در تاریخ 
1٦ شهریورماه امسال در دومین دیدار خود به مصاف تیم ملی چین خواهد رفت. از سوی 
دیگر تیم ملی ایران استارت خود برای حضور در این رقابت ها را از تاریخ 11 شهریور از 

تهران و در دیدار مقابل قطر خواهد زد. 
این دیدار نیز در ورزشگاه آزادی برگزار می شود و پس از این دیدار ملی پوشان برای 

برگزاری دیدار با چین به سرعت راهی این کشور خواهد شد.
 پیش از این نیز فاصله  5 روزه دیدارها در مرحله اول مقدماتی دردسرهایی را برای تیم 
ملی به وجود آورده بود که از جمله آنها می توان به دیدار با گوام اشاره کرد که عدم پرواز 
چارتر باعث شد تا ملی پوشان با خستگی فراوانی به کشور حریف برسند و چه بسا اگر به 
جای گوام، کشور دیگری بود شاید از لحاظ نتیجه گیری نیز، نتیجه دیگری به جای یک 

برد پرگل برای شاگردان کی روش در این دیدار به دست می آمد.
 در مرحله دوم تیم ها تا دندان مسلح هستند و در صورتی که از حالا یک برنامه پروازی 
خوب برای تیم ملی در راه سفرهای این تیم به خصوص سفر به چین تدارک دیده نشود، 
شاید حریفان از این حربه استفاده کرده و نخستین ضربه را در بیرون از زمین به تیم ملی 
ایران بزنند.  حالا با این حساب پرواز چارتر برای سفرهای تیم ملی فوتبال ایران برای سفر 
به کشورهای حریفان تیم ملی در مرحله نهایی انتخابی جام جهانی 2018 روسیه در 
دستور کار فدراسیون فوتبال قرار گرفته و این کار تا جایی پیش رفته که سفر شاگردان 

کی روش برای سفر به چین با پرواز چارتر قطعی شده است. 
در حال حاضر تنها موضوع باقی مانده در راه عملیاتی شدن این برنامه به شرکت 
هواپیمایی که قرار است این کار را انجام دهد مربوط می شود و مذاکرات فدراسیون فوتبال 
برای این انجام سفر، با شرکت های هواپیمایی مختلف آغاز شده و به زودی این موضوع 

نیز نهایی خواهد شد.

در واکنش به اتفاقی که برای دژاگه در آلمان رخ داد؛

سمامی: صحت خبر تأیید نشده است
عضو کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال در واکنش به اتفاقی که برای دژاگه در آلمان رخ داد 

گفت: برای رسیدگی به یک پرونده باید طبق احکام خودمان به آن رسیدگی کنیم.
عبدالله سمامی در خصوص اتفاقی که روز گذشته برای اشکان دژاگه رخ داد و پلیس 
آلمان او را به علت سرعت غیرمجاز متوقف کرد و پس از آن تست مصرف الکل وی مثبت 
بود، اظهار داشت: در حال حاضر چیزی در اختیار ما قرار نگرفت و در واقع تا زمانی که 
اصالت خبر و صحت و سقم آن برای ما محرز نشود ما نمی توانیم به این مسئله رسیدگی 
کنیم. وی ادامه داد: در واقع زمانی ما به یک مسئله ورود می کنیم که آن موضوع 
در محاکم خود ما مورد بررسی قرار گرفته باشد چرا که موضوع باید مطابق قانون ما 
مورد بررسی قرار بگیرد. صرفا طبق یک خبری که درز پیدا می کند ما نمی توانیم به آن 
مسئله ورود پیدا کنیم. عضو کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال در مورد اینکه گمانه زنی های 
زیادی در خصوص این موضوع صورت گرفته و حتی سایت های خارجی هم اشاره کرده اند 
که فدراسیون فوتبال ایران در قبال خالکوبی دژاگه برخوردی داشته و حالا باید واکنش 
فدراسیون را دید، گفت: من در حیطه وظایف کمیته اخلاق صحبت می کنم و سایر مسائل 
مربوط به خود فدراسیون فوتبال می شود که باید مسئولان در مورد آن صحبت کنند اما 
همانطور که گفتم مسئله ای که به ما مربوط می شود باید مطابق احکام خودمان مورد بررسی 
قرار بگیرد. سمامی در مورد اینکه آیا قرار است عصر امروز جلسه ای داشته باشند یا خیر، 
گفت: با توجه به اینکه نزدیک عید فطر هستیم به احتمال زیاد جلسه ما هفته آینده برگزار 

خواهد شد و به پرونده های موجود رسیدگی می کنیم.

مدیر تیم ملی روی نیمکت لیگ برتر

افشین پیروانی سرمربی نفت شد
مدیر تیم ملی بعد از مذاکره با مسوولان باشگاه نفت هدایت این تیم را در لیگ شانزدهم 

برعهده گرفت.
 افشین پیروانی پس از توافق با سرپرست باشگاه نفت تهران، سرمربی این تیم در 
شانزدهمین دوره رقابت های لیگ برتر شد. افشین پیروانی که به عنوان مدیر تیم ملی 
به فعالیت مشغول است برای سومین بار در معرض تجربه باشگاهی قرار خواهد گرفت. او 
پیش از روی نیمکت پرسپولیس و استیل آذین حضور یافته بود و البته این اولین بار است 
که کار خود را به عنوان سرمربی از ابتدای فصل آغاز خواهد کرد. مدیران نفت که موفق 
شده اند مالکیت این باشگاه را از وزارت تحویل بگیرند از ابتدا نیز روی گزینه پرسپولیسی 
نظر داشتند اما کسی تصور نمی کرد بازیکن سابق تیم ملی که به هرحال عضوی از کادر 
کی روش محسوب می شود موفق شود این سمت را به خود اختصاص دهد. انتخاب او 
در حالی که پیش از این تصور می شد مسوولان نفت گزینه های دیگری را برای حضور 
روی نیمکت خود در نظر داشته باشند شوک جالب توجهی برای آغاز فصل بود و باید 
دید پیروانی موفق خواهد شد اولین تجربه موفق خود در لیگ برتر را ثبت کند یا خیر. 
افشین پیروانی، مدافع سابق تیم ملی و باشگاه پرسپولیس با 4٦ سال سن اکنون به جرگه 
مربیان لیگ برتری اضافه شده و باید منتظر ماند تا تقابل او را در این عرصه در فصل 

شانزدهم شاهد بود.

ماهینی در آخرین لحظه
 از سفر به اوکراین باز ماند

مدافع تیم فوتبال پرسپولیس که بامداد روز )دوشنبه( قصد پیوستن به اردوی سرخپوشان 
در اوکراین را داشت، در آخرین لحظه در تهران ماندگار شد.

حسین ماهینی پس از اخذ ویزای اوکراین قرار بود ساعت 3 بامداد امروز دوشنبه تهران را 
به قصد کیف ترک کند، اما با وجود اقدامات صورت گرفته برای اخذ مجوز خروج از کشور 
وی، این امکان فراهم نشد و مدافع پرسپولیس در آخرین لحظه از رفتن به اوکراین باز ماند.

ماهینی در حال حاضر جزو مشمولان خدمت سربازی است و این خدمت مقدس را 
در مرداد ماه به پایان می رساند. به همین دلیل صدور مجوز خروج از کشور منوط به نظر 

نیروهای مسلح و نظام وظیفه خواهد بود.
ماهینی در حالی از سفر به اوکراین باز ماند که پرسپولیسی ها در اوکراین منتظر این بازیکن 

بودند و حتی نماینده ای از سوی تیم برای استقبال از وی به فرودگاه کیف رفته بود

 مسابقه جذابی که بین تیم های فوتبال منتخب داوران لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور 
و هنرمندان ایران برنامه ریزی شده بود به مناسبت گرامیداشت یاد و خاطره زنده یاد منصور 

صفایی داور پیشکسوت و مربی فقید فوتبال استان قم به انجام رسید.
با هماهنگی های به عمل آمده بین مسؤولان برگزاری این مسابقه، منتخب داوران لیگ برتر 
فوتبال ایران با نام یاوران زنده یاد صفایی و تیم هنرمندان ایران که به تازگی با جام قهرمانی از 
رقابت های جهانی روسیه بازگشته اند به میزبانی سالن دو هزار نفری مجموعه ورزشی شهید 
حیدریان شهر مقدس قم و در حضور علاقه مندان به فوتسال برابر یکدیگر به میدان رفتند و 

بازی به نفع تیم داوران لیگ برتر تمام شد.
* نخستین بازی رسمی تیم منتخب داوران لیگ برتر

این در حالی است که مسابقه با هنرمندان در واقع نخستین بازی رسمی تیم منتخب داوران 
لیگ برتر محسوب می شد و گروه ساختمانی نقش برتر مسؤولیت حمایت مالی در راه برگزاری 
این مسابقه را بر عهده گرفته بود و این بازی با هدف گرامیداشت داور فقید فوتبال استان قم 
زنده یاد منصور صفایی با حضور فرزند ارشد وی یعنی علی صفایی که یکی از داوران قضاوت 

کننده در لیگ برتر فوتبال ایران است برگزار شد.
تماشاگران زیادی به اتفاق تنی چند از مسؤولان استان قم از جمله مدیرکل ورزش و جوانان 
از مسابقه تیم های یاوران زنده یاد صفایی متشکل از داوران لیگ برتر فوتبال ایران و تیم ملی 

هنرمندان در سالن دو هزار نفری مجموعه ورزشی شهید جعفر حیدریان قم بازدید کردند.
در ترکیب تیم فوتسال یاوران زنده یاد صفایی داوران مطرح لیگ برتر فوتبال ایران نظیر 
علیرضا فغانی، تورج حق وردی، اشکان خورشیدی، سیدحسین زرگر، حسن انتظاری، علی 
میرزابیگی، رضا کرمانشاهی و علی صفایی حضور داشتند، ضمن اینکه دو بازیکن مطرح 

فوتسال قم نیز این تیم راه همراهی می کردند.
* درخشش قاضی فینال جام ملت های آسیا و حضور فوتسالیست های سابق قم

در دیداری که علیرضا فغانی قاضی ایرانی فینال جام ملت های فوتسال آسیا عملکرد 
درخشانی داشت، محسن آزاد دروازه بان سابق تیم ملی فوتسال و باشگاه ارم کیش قم به همراه 
رضا گلباشی یکی از چهره های مطرح و خوش نام فوتسال قم که در سال 1384 با تیم ارم کیش 
قم در کنار وحید شمسایی و علی اصغر حسن زاده عنوان نایب قهرمانی لیگ برتر فوتسال را 

کسب کردند، در این دیدار عضو تیم منتخب داوران و یاوران زنده یاد صفایی بودند.
در ترکیب تیم هنرمندان ایران نیز احمد طاهری، حمید ثنایی، محمدرضا مهدوی، محمد 
سیانکی، مهدی صالح پور، مجتبی ظریفیان، مهدی خان میرزایی، حسین پورکریمی، اصغر 
همت، علی سلیمانی، وحید عباسی، مهدی حب درویش، بهزاد عباسی، مصطفی انجیله ای و 

علی خدایی بازی کردند.
روی نیمکت دو تیم، محسن گل بهی به عنوان سرمربی و احمد صادقی به عنوان سرپرست 
تیم هنرمندان ایران حضور داشتند و حسین یاریار مدیرعامل هنرمندان نیز در کنار آنها بود، 
ضمن اینکه غلامرضا سلیمانی به عنوان مربی و مسعود عنایت به عنوان سرپرست در کنار تیم 

یاوران زنده یاد صفایی حاضر بودند.
* قضاوت مسابقه با حضور پیشکسوتان داوری فوتبال ایران

قضاوت این مسابقه نیز بر عهده حسین عسگری داور قدیمی و مطرح سال های دور فوتبال 
کشورمان و حسین نجاتی کمک داور بین المللی فوتبال استان قم و کشورمان بود و در نهایت 
تیم یاوران زنده یاد صفایی توانست با نتیجه هشت بر سه تیم هنرمندان ایران را شکست بدهد.

این مسابقه جذاب و تماشایی در حالی با برتری قاطع تیم داوران لیگ برتری یعنی یاوران 
زنده یاد صفایی به پایان رسید که در ترکیب این تیم چهره هایی همچون علیرضا فغانی و 
تورج حق وردی داوران مطرح فوتبال ایران بسیار پرفروغ ظاهر شدند و از گلزنان این تیم 

نیز بودند.
در نیمه نخست تیم یاوران زنده یاد صفایی با نتیجه چهار بر صفر تیم هنرمندان ایران را 
شکست داد، در حالی که علیرضا فغانی دو بار موفق به گلزنی شد، تورج حق وردی یک گل زد و 
رضا گلباشی فوتسالیست مطرح قم نیز توانست برای بار چهارم دروازه تیم هنرمندان را باز کند.

در نیمه دوم فوتسالیست های تیم یاوران زنده یاد صفایی باز هم تسلط کاملی بر جریان بازی 
داشتند و بار دیگر توسط رضا گلباشی دو بار، تورج حق وردی و علی صفایی به گل رسیدند و 
در سوی دیگر میدان علی خدایی دو بار و مهدی صالح پور یک بار برای تیم هنرمندان ایران 
گلزنی کردند تا در نهایت بازی با حساب هشت بر سه به سود تیم فوتسال منتخب داوران لیگ 

برتر یعنی تیم یاوران زنده یاد صفایی تمام شود.

* انسان و کار خوب هرگز از ذهن ها پاک نمی شود
مدیرعامل باشگاه هنرمندان ایران در حاشیه این مسابقه در گفت وگو با خبرنگار فارس با بیان 
اینکه گرامیداشت زنده یاد منصور صفایی داور فقید فوتبال استان قم گامی در فرهنگ سازی 
احترام به پیشکسوتان محسوب می شود، تصریح کرد: مرحوم صفایی از داوران با سابقه و 

خوش نام فوتبال استان قم بود و حق زیادی به گردن ورزش قم دارد.
حسین یاریار با بیان اینکه برگزاری چنین مسابقاتی در واقع ایجاد بستر و شرایطی برای 
نهادینه کردن فرهنگ احترام به پیشکسوتان و بزرگتر ها در جامعه است، عنوان کرد: در واقع 
هدف این بود که به جوان ها و پیشکسوتان ورزش قم نشان بدهیم که انسان و کار خوب هرگز 

از ذهن ها پاک نمی شود.
وی با بیان اینکه همواره باشگاه هنرمندان در نخستین ها نقش و حضور پررنگی داشته است، 
تصریح کرد: مسابقه ای که تیم هنرمندان با منتخب داوران لیگ برتر با عنوان یاوران زنده یاد 
صفایی انجام داد، در بدو تشکیل تیم داوران لیگ برتر بود و ما نخستین تیمی هستیم که با این 

قشر پرتلاش ورزش و رشته پرمخاطب فوتبال بازی می کنیم.

مدیرعامل باشگاه هنرمندان ایران خاطرنشان کرد: هدف این بود که به مردم و مسؤولان نشان 
بدهیم که پیشکسوت و بزرگ تر دارای ارزش های زیادی است، ضمن اینکه ما با این مسابقه تا 
کنون 507 بازی برگزار کرده ایم و 45٦ بازی از این تعداد مسابقه با نیات خیرخواهانه توسط 

تیم هنرمندان انجام شده است.
* تلاش برای رواج فرهنگ ارج نهادن به پیشکسوت و بزرگ ترها در ورزش

حامی مالی مسابقه تیم های فوتسال هنرمندان ایران و منتخب داوران لیگ برتر نیز در 
گفت وگو با خبرنگار فارس، اظهار کرد: مشارکت باشگاه هنرمندان ایران در امور خیرخواهانه و 
معنوی در ورزش کشور کار بسیار پسندیده ای است و گروه ساختمانی نقش برتر نیز با حضور 

در ورزش قصد فعالیت در این حوزه را دارد.
محمدرضا شکارچی خاطرنشان کرد: خوشحالم که سال گذشته در زمان حیات زنده یاد 
صفایی، این گروه توانست نخستین بار مراسم تجلیل از داوران فوتبال استان قم را برگزار کرده 
و شخصاً از منصور صفایی عزیز تقدیر کنم، اما از اینکه امسال این داور شایسته و چهره ارزشی 

ورزش قم در جمع ما حضور ندارد، واقعا ناراحت هستم.
وی ابراز کرد: یقیناً به عنوان حامی ورزش و حامی قشر زحمت کش و پرتلاش داوران فوتبال 
استان قم و کشورمان فعالیت خود را ادامه می دهیم زیرا گروه ساختمانی نقش برتر با حضور در 
ورزش به دنبال هدف قهرمانی نیست بلکه برای بسترسازی فرهنگ ارج نهادن به پیشکسوت 

و بزرگ ترها در ورزش قم و کشور تلاش خواهد کرد.
 شکارچی در پایان از داور شهید مدافع حرم فوتبال استان قم و کشورمان نیز یاد کرد و افزود: 
نظیر شهید مهدی طهماسبی و زنده یاد صفایی که علاوه بر فعالیت داوری در عرصه ورزش و 
فوتبال، یک ورزشکار همواره الگوی اخلاق محسوب می شوند باید در ورزش ما بیشتر شناسانده 

شوند و این مأموریت ما است.

گلباران هنرمندان و درخشش داوران لیگ برتر
 به یاد داور فقید فوتبال قم

پنج معمای فصل نقل و انتقالات

طالب لو، شجاع، حاج صفی، دایی و ...
هنوز  انتقالات  و  نقل  فصل  از  نیمی  گذشت  با 
خودنمایی  تیم ها  برخی  برابر  در  بزرگی  معماهای 

می کند.
 فصل نقل و انتقالات لیگ شانزدهم روز های داغی 
را پشت سر می گذارد. روزهایی که شایعات مختلفی 
پیرامون بازیکنان و مربیان و هم چنین تیم ها شنیده 
کاوه  بازیکنان مثل  برخی  میان  این  در  می شود. 
رضائی، طارمی، رضائیان حواشی و اخبار متعددی 
پیرامون آن ها وجود داشت ولی درنهایت علیرغم 
حواشی مختلف تیم های فصل آینده خود را انتخاب 
کردند. تیم ها هم از این حاشیه ها مستثنی نبودند. 
تیم نفت تا همین چند روز پیش تکلیف بودن یا 
نبودنش در لیگ مشخص نبود و تیمی مثل صبا هم 
به تازگی صمد مرفاوی را به عنوان سرمربی انتخاب 

کرده است. 
با توجه به تمامی این اتفاقات هنوز معماهایی در 
مورد بازیکنان، مربیان و تیم ها وجود دارد که تکلیف 
آن ها برای فصل بعد مشخص نیست. در زیر اشاره ای 
اخبار  البته  که  رو  پیش  معماهای  برخی  به  داریم 

متعددی هم در این خصوص مطرح می شود.
1-  پرسپولیس به دنبال جایگزین طارمی

بعد از اخباری که پیرامون طارمی بابت رفتن و 
نرفتن این بازیکن به اسپانیا و یونان شنیده می شد، 
در نهایت این بازیکن تصمیم نهایی خود را برای ادامه 
کار در سوپر لیگ ترکیه گرفت تا پرسپولیس به دنبال 
جایگزین کردن بازیکنی به جای او باشد. در این میان 
اسامی مختلفی در رسانه ها مطرح شده است. از گزینه 
ایتالیایی و اوکراینی تا آلویس نانگی که فصل قبل را 
در دو تیم نفت و تراکتور گذراند. ولی هنوز برانکو در 
خصوص بازیکنانی که اسم آن ها مطرح شده است 
سکوت کرده و باید ببینیم پرسپولیس و برانکو در 
نهایت چه تصمیمی برای این نقطه از ترکیب خود 

خواهند گرفت.

2-  احسان حاج صفی؛ 
سه راهی اروپا، استقلال، سپاهان

احسان حاج صفی یکی از خبرسازترین بازیکنان این 
روزهاست. بازیکنی که اخبار متفاوتی در مورد او شنیده 
می شود. از پیشنهاد تیم های یونانی گرفته تا پیشنهاد دو 
تیم داخلی. خود این بازیکن علاقه دارد که در خارج از 
کشور فوتبال خود را ادامه دهد ولی درصورتی که تیم 
مناسبی پیدا نکند احتمالا پیسشنهادات داخلی خود 

را بررسی خواهد کرد. در این میان استقلال با توجه 
به چالشی که در سمت چپ زمین با آن مواجه است، 
عطش بیشتری برای  به خدمت گرفتن این بازیکن 
نشان داده است و تلاش کرده تا هرطوری که شده 
این بازیکن را به خدمت بگیرد. در این میان اما احسان 
حاج صفی با تغییر عکس پروفایل خود با پیراهن سپاهان 
شایعه پیوستنش به تیم سابقش را بیشتر کرده است. 
3-  شجاع خلیل زاده؛همچنان گزینه برانکو

بازیکن سرباز تیم تراکتورسازی بعد از پایان دوران 
خدمت خود بار دیگر به سپاهان بازگشت. این بازیکن 
که یک نیم فصل دیگر با سپاهان قرارداد دارد بارها 
از تمایلش به پیوستن به پرسپولیس گفته است، اما 
سپاهان به هیچ وجه راضی به از دست دادن مدافع 
خود نشده است. ضمن اینکه برانکو هم با توجه به 
رفتن بنگر، اومانیا و نورمحمدی و ناکامی در به خدمت 
گرفتن کنعانی زادگان نیاز مبرمی به این بازیکن در 

عمق خط دفاعی خود دارد. باید ببینیم این بازیکن در 
نهایت لیگ شانزدهم را در اصفهان ادامه خواهد داد یا 

به تهران سفر خواهد کرد.
4-  وحید طالب لو؛ بازمانده از لیست مازاد

علیرضا منصورین بعد از انتخاب به عنوان سرمربی تیم 
استقلال خیلی سریع هشت نفر از بازیکنان فصل گذشته 
این تیم را در لیست مازاد قرار داد. لیستی که در آن نام 
قدیمی ها هم به چشم می خورد، بازیکنانی مثل برهانی، 
حنیف عمران زاده و وحید طالب لو. برخی از بازیکنان 
مثل برهانی تیم خود را انتخاب کردند و از استقلال 
رفتند. اما طالب لو یکسال دیگر با استقلال قرارداد دارد 
و اعلام کرده به شرطی جدا می شود که طلبش را از 
این تیم دریافت کند. طالب لو هنوز با هیچ تیمی وارد 
مذاکره نشده است و مشخص نیست چه اتفاقاتی میان 
این بازیکن و باشگاه استقلال رخ خواهد داد. البته با 
مصدومیتی که برای سید حسین حسینی بوجود آمده 

امکان تمدید قرارداد طالب لو با استقلال وجود دارد.
5-  علی دایی: 

علی دایی بعد از جدایی از پرسپولیس به صبا وارد 
شد و موفق شد لیگ پانزدهم را در رتبه ی هفتم به 
پایان برساند، رتبه ای که نتیجه بدی برای این تیم 
به حساب نمی آید و علی دایی هم کارنامه خوبی از 
خود با این تیم به جا گذاشت. در پنجره تابستانه اخبار 
مختلفی پیرامون صبا و اسپانسرش مطرح شد و بارها 
خبر ادامه همکاری علی دایی با این تیم مطرح شد ولی 
قرارداد سنگین علی دایی و کادر فنی اش صبایی ها را 
مجبور کرد تا قید همکاری با دایی را بزنند. حالا علی 
دایی که سال ها تجربه حضور در لیگ برتر را به عنوان 
سرمربی داشته تنها گزینه خود برای ادامه کار در فصل 
آینده را نفت تهران می بیند. نفتی که این روز ها پس 
از انتقال به شرکت بهنام پیشرو کیش در حال بستن 
تیم خود و البته انتخاب سرمربی فصل آینده هستند و 
باید ببینیم که این انتقال صورت خواهد گرفت یا خیر؟
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دبیر ستاد توسعه فناوری های آب، خشکسالی، فرسایش و محیط  زیست معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری، با اشاره به این نکته که باید برای استفاده بهینه از منابع موجود در آب 
اقدام کرد، گفت: نیازمند فناوری های مدیریت آب هستیم. حسینعلی بهرامی در این باره اظهار 
کرد: ایران در کمربند خشک و نیمه خشک کره زمین قرار گرفته است و میزان دریافت نزولات 
آسمانی یک سوم متوسط جهانی است، پس به صورت ذاتی کشور کم آبی هستیم. از طرفی هم 
این منابع آبی محدود را خوب و بهینه مصرف نمی کنیم. وی تصریح کرد: از نظر منطقی ابتدا 
باید نسبت به استفاده بهینه از منابع موجود اقدام کنیم، یعنی نیازمند فناوری های مدیریت آب 
هستیم. از طرف دیگر به دلیل کمبود ذاتی آب باید دستیابی به منابع جدید اعم از نمک زدایی 
و انتقال بین حوزه ای را نیز مدنظر داشته باشیم. البته با توجه به آثار زیست محیطی مترتب 
بر انتقال بین حوزه ای، این راهکار باید به عنوان آخرین راه حل باشد.بهرامی خاطرنشان کرد: 
اقتصاد آب در بخش فناوری آب در دنیا حجم وسیعی از چرخش اقتصادی را شامل می شود. 
نمک زدایی، تصفیه فاضلاب، مدیریت و دسترسی به آب های جوی و غیره از این مقوله هستند. 
برخی کشورهای اروپایی، روسیه، چین و برخی کشورهای دیگر از جمله کشورهایی هستند که 
در این زمینه صاحب تکنولوژی هستند.وی یادآور شد: ایران در زمینه های مختلف در حال تلاش 
برای دستیابی به فناوری است. در برخی زمینه ها موفق بوده است. نظیر نمک زدایی به روش بخار 
سرد و نیز تصفیه فاضلاب به روش های مختلف و در برخی زمینه ها هم نظیر ساخت غشاهای 

تخت برای تصفیه، در حال تلاش برای دستیابی به تکنولوژی های بهتر است. 

کاهش زمان انجام فرآیندهای پتروشیمی با نانوکاتالیست

ساخت فک با چاپ سه بعدی

تولید استخوان زنده در آزمایشگاه

جراحی زیبایی با عینک گوگل

محققان دانشگاه کلمبیا برای نخستین بار توانسته اند قطعاتی از استخوان زنده را از 
سلول های خوک های مینیاتوری پرورش داده و آن را برای جایگزینی ساختارهای آسیب دیده 

شکل دادند.
 از این استخوان مهندسی شده برای ترمیم فک پایین یک خوک استفاده شد که یکی از 

محکم ترین و پیچیده ترین استخوان های آرواره در صورت است.
این دستاورد راه را برای ترمیم استخوان های سایر مناطق بدن هموار کرده است.

استخوانها معمولا دارای اشکال پیچیده ای هستند که ساخت جایگزین برای آن ها را 
در بیماران آسیب دیده مشکل می کند. اگر در حال حاضر از تیتانیوم به عنوان جایگزینی 
برای استخوان استفاده می شود، اما این کاشت های مصنوعی فاقد مغز استخوان هستند که 
نقش های مهمی در بدن از جمله تولید سلول های قرمر خون و سلول های ایمنی ایفا می کنند.

بیماران می توانند از استخوان اهدایی استفاده کنند اما این کار با مشکلات دیگری همراه 
است که از آن جمله می توان به احتمال خطر رد شدن بافت توسط سیستم ایمنی بدن 

اشاره کرد. از این رو معمولا پزشکان از بخش های دیگر بدن استخوان را دریافت کرده و 
پس از شکل دادن به آن در محل آسیب دیده قرار می دهند اما آسیب وارد شده به محل 
برداشت معمولا بسیار زیاد بوده و منجر به درد فراوان می شود. اکنون دانشمندان امیدوارند 
بتوانند استخوان زنده را در آزمایشگاه پرورش دهند. آن ها بر روی واحد راموس-کندیل متمرکز 
شدند که بخش ارتباط دهنده گردن با گوش در فک پائین است. این استخوان بیشترین 
وزن صورت را تحمل می کند. این آزمایشات بر روی خوکهای مینیاتوری یوکاتان انجام شد 
که فک آن ها از شباهت زیادی در آناتومی و مکانیزم با انسان برخوردار است. محققان ابتدا 
سلول های بخش هایی از استخوان ران گاو را با استفاده از مواد شوینده و آنزیم حذف کرده و 
تنها چارچوب آن را نگهداشتند. سپس این چارچوب ها به شکل واحد راموس-کندیل آرواره 
خوک ها قالب گیری شدند. در مرحله بعد به این چارچوب ها سلول بنیادی خوک ها اضافه شد 
و درون راکتورهای زیستی قرار گرفت تا اکسیژن و مواد مغذی سلول ها را تامین کنند. پس از 

چند هفته این سلول ها به استخوان نیمه بالغ زنده تبدیل شدند.

یک پژوهش جدید نشان می دهد که عینک گوگل دارای 
برنامه های کاربردی در عمل جراحی  از  طیف گسترده ای 

پلاستیک است.
جراحان پلاستیک که از عینک گوگل برای روشهای مختلف 
جراحی زیبایی و ترمیمی استفاده کردند، دارای رضایت کلی از 
این عینک و کاربرد آن بودند. به گفته محققان در بیمارستان 
دانشگاه جورج تاون، با وجود برخی نقاط ضعف مشخص شده، 
عینک گوگل یک فناوری منحصر به فرد با کاربرد بسیار امیدوار 
کننده در اتاق عمل است. عینک گوگل که در سال 2013 به 
عنوان یک فناوری جدید معرفی شد، به گونه ای طراحی شده 
است که در هنگام استفاده روی چشم را نپوشاند و تصاویری 
که توسط آن نمایش داده می شود هم جلوی زاویه دید را 

نگیرد. از دیگر امکانات آن باید به امکان ارسال ایمیل و پیام 
به صورت صوتی اشاره کرد. کاربران به آسانی می توانند نام یا 
آدرس ایمیل فردی را که تمایل به برقراری ارتباط با او دارند را 
گفته و بعد از آن با گفتن متن پیام، به آسانی با فرد مورد نظر 
ارتباط برقرار کنند. از دیگر امکانات این گجت می توان به امکان 
عکاسی، فیلم برداری و به اشتراک گذاری این فایل ها در اینترنت 
اشاره کرد. علاوه بر این موارد می توان به امکان مسیریابی در 
سراسر نقاط جهان اشاره کرد که این ویژگی یکی از اصلی ترین 
اهداف این پروژه است که به کاربران برای شناخت بهتر و 
اطلاع از محیط اطرافشان کمک خواهد کرد. دیری نگذشت 
که کاربرد این فناوری در زمینه پزشکی و در اتاق عمل نیز به 
اثبات رسید. این پژوهش جدید بخشی از یک برنامه تست 

گوگل است که به جراحان پلاستیک جورج تاون اجازه ارزیابی 
عینک گوگل برای استفاده در اتاق عمل را می دهد.  پس از 
معرفی مختصر، 9 جراح پلاستیک از عینک گوگل  برای روش 
های مختلف جراحی زیبایی و ترمیمی استفاده کردند.  این 
کاربران در مورد تجربه خود از جمله سطح راحتی، سهولت 
استفاده و کیفیت تصاویر به دست آمده با استفاده از عینک 
گوگل مورد بررسی قرار گرفتند.  به طور کلی، جراحان رأی 
بالایی را برای راحتی و رضایت کلی به این عینک دادند.  آنها 
نظر بسیار مساعدی درباره توانایی ضبط تصاویر و ویدئو با 
استفاده از کنترل صوتی و کیفیت عکس ها و فیلم های این 
عینک داشتند.  عینک گوگل در حال حاضر در دسترس نبوده 

و تحت طراحی مجدد قرار دارد.

متر هوشمند همه کاره
با وجود کاربردهای مختلف یک متر، شیوه اندازه گیری برای بیش از یک قرن است که ثابت 

مانده و اکنون "باگل" به دنبال تغییر آن است.
متر هوشمند "باگل" یک ابزار دیجتال اندازه گیری است که می توان با آن همه چیز را 
با شیوه ای هوشمند اندازه گیری، سازمان دهی و بررسی کرد. این متر هوشمند از سه حالت 
اندازه گیری متفاوت برخوردار است که به آن اجازه می دهد همه چیز را بسنجد. همچنین این 
دستگاه با همه واحدهای اندازه گیری از جمله فوت، متر، اینچ و سانتی متر کار می کند.باگل 
می تواند این سنجش ها را ذخیره کرده، پیام های صوتی را ثبت کند و این داده ها را به یک 
اپلیکیشن تلفن همراه بفرستد که از روی آن می توان به سادگی این سنجش ها را سازمان دهی 
و بررسی کرد.اگرچه این متر ظاهری مشابه انواع رایج آن دارد، اما از نوار فلزی سنتی برخوردار 
نیست. به جای آن از یک نخ برای سنجش های استانداردتر استفاده شده و همچنین یک 
چرخ که می توان از آن برای اندازه گیری اجسام زاویه دار استفاده کرد. اشاره گر لیزری و حسگر 
فراصوت باگل نیز می تواند برای اندازه گیری مناطق دور از دسترس استفاده شود. استفاده از 
این ابزار بسیار ساده است. تنها باید یکی از سه حالت مختلف اندازه گیری را انتخاب کرد و پس 
از انجام کار، داده های بدست آمده را ذخیره کرد. همچنین می توان از گزینه ثبت پیام صوتی 
دستگاه برای ثبت توصیفات مرتبط با اندازه گیری استفاده کرد.این داده های صوتی به محض 
اتصال متر هوشمند به اپلیکیشن تلفن همراه اندروید یا iOS بطور خودکار به متن تبدیل شده 
و به سنجش های ذخیره شده الحاق می شوند.از حالت نخی این متر می توان برای اندازه گیری 
اجسام کروی، سطوح منحنی، اشکال مختلف بدن و همچنین سطوح صاف بهره برد. طول این 
نخ سه متر است. حالت چرخدار نیز می تواند تا 10 متر مسافت های طولانی و سطوح منحنی را 
اندازه گیری کند.برای اندازه گیری مناطق دوردست یا با دسترسی مشکل می توان از حالت از راه 
دور باگل استفاده کرد که حسگر فراصوت را بر روی دیوار، اجسام یا سقف متمرکز کرده و فاصله 
آن ها را می سنجد. این حالت بطور خودکار یک لیزر را فعال می کند که به نقطه هدف تابیده و 
محل مورد سنجش را نشان می دهد. با این روش می توان تا پنج متر را اندازه گیری کرد.حافظه 
داخلی متر باگل می تواند تا 100 سنجش و پیام صوتی را ذخیره کند.باتری لیتیوم پلیمری این 
متر هوشمند تا 24 ساعت دوام آورده و در صورت استفاده مداوم، این زمان به هشت ساعت 

تقلیل می یابد. با هر نوع کابل یواس بی می توان این متر را مجددا شارژ کرد.

تلاش ایران برای دستیابی به فناوری های برتر 
مدیریت آب

پژوهشگران کشور با بهره گیری از فناوری نانو موفق شدند 
یکی از مواد پرکاربرد در صنعت پتروشیمی را به تولید داخلی 

برساند.
انجام  و  است  واکنش  دهنده سرعت  افزایش  کاتالیست 
بسیاری از واکنش های شیمیایی در بسیاری از صنایع بدون 
استفاده از کاتالیست کند و زمان بر خواهد بود از این  رو، تولید 
بسیاری از فرآورده های شیمیایی بدون استفاده از کاتالیست 

مقرون به صرفه نیست.
برخی از کاتالیست ها از ترکیبات گران قیمت ساخته می شوند 
که این امر نیز می تواند یکی از موانع تولید به  صرفه  برخی 

محصولات پتروشیمی باشد.
در این راستا محققان یکی از شرکت های فعال در این حوزه 
به  منظور کمک به تولید داخلی ترکیب شیمیایی DPR که یک 
ماده پرکاربرد در صنعت پتروشیمی و تولید لاستیک است، یک 

نانوکاتالیست قابل بازیافت تولید کرده اند.
دکتر رامین مصطفی لو، از محققان این طرح با اشاره به 
میزان مصرف سالیانه  ماده  فعال سطحی DPR در صنعت و 

میزان خروج ارز ناشی از واردات این ماده گفت: میزان مصرف 
این ماده در داخل کشور در حدود 2 هزار و 500 تن در سال 
است که تمامی آن وارداتی بوده و منجر به خروج سالیانه 

حداقل 8 میلیون دلار ارز از کشور می شود.
وی با تاکید بر این که با تولید صنعتی نانوکاتالیست پالادیوم 
تثبیت  شده بر روی سطح کربن فعال در آینده ای نزدیک گام 
بزرگی در مسیر تولید داخلی ماده  DPR برداشته خواهد شد، 
ادامه داد: استفاده از این نانوکاتالیست منجر به کاهش هزینه  
تولید DPR در مقایسه با نمونه  خارجی خواهد شد ضمن آن 
که زمان انجام فرآیند تولید DPR از ٦ ساعت به 2 ساعت 

تقلیل می یابد.
مصطفی لو ظرفیت مورد انتظار تولید این نانوکاتالیست را 
7 هزار تن در سال عنوان کرد و افزود: کاتالیست نانو ذرات 
پالادیوم تثبیت شده بر روی کربن فعال با توجه به ویژگی های 
کاتالیزوری منحصربه فرد پالادیم، علاوه بر صنعت پتروشیمی، 
می تواند در صنایع دیگری نظیر داروسازی و صنایع شوینده 

مورد استفاده قرار  گیرد.
این محصول موفق به دریافت گواهینامه آزمایشی نانومقیاس 

از ستاد ویژه  توسعه  فناوری نانو شده است.

محققان دانشگاه ایندیانا با استفاده از فناوری چاپ سه بعدی موفق به ساخت یک فک مصنوعی برای یک بیمار سرطانی 
شدند.

پزشکان در سال 1998 یک توده سرطانی را در زبان یک بیمار تشخیص دادند و مدت کوتاهی پس از آن شروع به 
پرتودرمانی کردند. آنها ناچار به جایگزینی قسمت هایی از فک پایین وی شدند اما این کار بی فایده بود و سرانجام وی ناچار 
به استفاده از پروتز شد.دکتر تراویس بلیچی، متخصص پروتز فک و صورت در دانشگاه ایندیانا، یک پروتز سنتی از خاک 
رس را برای این بیمار ساخت اما این پروتز بسیار بزرگ و ناراحت کننده بود و اندرسون تنها به مدت چهار ساعت در روز از 

آن استفاده می کرد. بنابراین بلیچی به دنبال راه حل های دیجیتال گشته و در نهایت به فناوری چاپ سه بعدی روی آورد.
این پزشک یک مدل دیجیتالی از چهره اندرسون را با تمام جزئیات صورت وی طراحی کرده و از پروتزهای سبک تر برای 
این بیمار استفاده کرد.پیشتر نیز محققان با استفاده از فناوری چاپ سه بعدی موفق به ایجاد چهره و اندام های مصنوعی شده 
بودند اما این اقدام بلیچی تلفیقی از روش های قدیمی و فناوری چاپ سه بعدی بود که در زمان کوتاهی می توان از آن برای 
ایجاد بخش های مختلفی از بدن استفاده کرد.بلیچی اظهار کرد: انگیزه من برای استفاده از مواد سنتی این است که قابل 
پیش بینی و زیست سازگار هستند و تحقیقات زیادی در رابطه با آنها انجام شده است.پژوهشگران افزودند که تاکنون این 

روش در شش بیمار دیگر از جمله یک مرد استفاده شده که یک گوش جدید را در عرض شش هفته دریافت کرده است.

توصیه های غذایی بعد از ماه مبارک رمضان
کارشناس تغذیه بیمارستان ضیائیان تهران با ارایه نکات غذایی بعد از ماه مبارک رمضان 
به مردم توصیه کرد در روزهای اول پس از ماه مبارک رمضان از غذاهای رستورانی و فست  

فودها )غذای فوری( استفاده نکنند.
آتوسا سپهری افزود: مصرف فست فودها پس از ماه مبارک رمضان می تواند مشکلاتی 
برای سلامت افراد ایجاد کند؛ این غذاها ممکن است بسیار چرب و شور باشد و با خوردن 
آنها، نیاز بدن به آب افزایش یابد.  وی ادامه داد: ادویه  موجود در غذا، ترشح دستگاه گوارش 
به ویژه اسید معده را افزایش می دهد بنابراین بهتر است در روزهای اول پس از پایان ماه 
رمضان اجازه دهیم دستگاه گوارش استراحت بیشتری داشته باشد و ادویه  ها را بتدریج به 
برنامه های غذایی اضافه کرد.  کارشناس تغذیه بیمارستان ضیائیان تهران گفت: با توجه 
به افزایش مصرف لبنیات در ماه رمضان، خیلی از افراد در این ماه عادت کرده اند با یک 
لیوان شیر افطار کنند که خوب است پس از پایان یافتن این ماه هم مصرف شیر را در 
وعده صبحانه ادامه دهند.  سپهری افزود: بسیاری از افراد در ماه مبارک رضمان فرصت 
کافی برای مصرف نوشابه ندارند و به همین دلیل آن را موقتا کنار گذاشته یا حداقل مقدار 
مصرف آن را کاهش داده اند و نباید پس از ماه رمضان دوباره مصرف آن را افزایش دهند.  
به گزارش ایرنا از دانشگاه علوم پزشکی تهران، وی یادآورشد: گاز موجود در نوشابه می تواند 
به دستگاه گوارش آسیب بزند و به همین دلیل بهتر است به ویژه در یک هفته اول پس 
از ماه رمضان، مصرف نوشابه ، کنار گذاشته شود.  کارشناس تغذیه بیمارستان ضیائیان 
توضیح داد: در پایان ماه مبارک رمضان رژیم غذایی افراد پس از یک ماه روزه داری دوباره 
به روال معمول قبل برمی گردد و به جای دو وعده سحر و افطار، سه وعده غذای اصلی و 
سه میان وعده خواهند داشت.  سپهری افزود: برای این که ناگهان فشار زیادی به دستگاه 
گوارش وارد نشود، باید نسبت به مواد غذایی  مصرفی، توجه بیشتری داشت.  سپهری 
گفت: در ماه مبارک رمضان برخی از عادت های زندگی و حتی الگوی تغذیه ای افراد تغییر 
می کند بطورمثال بسیاری از افراد در این ماه سیگار کشیدن را کنار می گذارند، کمتر نوشابه 
می خورند یا مصرف لبنیات را افزایش می دهند که خوب است این رفتارهای مثبت در 
روزهای پس از پایان ماه مبارک رمضان هم ادامه یابد.  وی افزود: گروهی از افراد نسبت به 
افزایش وزن، بی تفاوت هستند و اهمیتی به آن نمی دهند در حالیکه چنین شرایطی مقدمه 
اضافه وزن و چاق شدن بیشتر است. بنابراین توصیه می شود در صورت امکان حتما در 
پایان این ماه آزمایش های خونی لازم انجام شود و چربی  و قند خون، اوره و اسید اوریک 
خود را کنترل کنند.  وی به افرادی که به دلیل کاهش فعالیت در ماه رمضان با مشکل 
اضافه وزن روبه رو شده اند، توصیه کرد: حتما فعالیت بدنی خود را افزایش دهند تا این 
مشکل جبران شود.  سپهری گفت: افزایش فعالیت بدنی و توجه به رژیم غذایی سالم برای 

پیشگیری از اضافه وزن، ضروری است.  

یک متخصص ارتوپدی :

نگذارید زانوهایتان درد بگیرد
یک متخصص ارتوپدی گفت: زانو درد در هر شرایط و سنی ممکن است به سراغ افراد 
بیاید که این عارضه در سن جوانی به علت ساییدگی در کشکک زانو و در سن های بالاتر 

به آرتروز ارتباط پیدا می کند .
مرتضی رجائی متخصص ارتوپدی ؛ گفت: زانو درد در هر شرایط و سنی ممکن است به 
سراغ افراد بیاید که این عارضه در سن جوانی به علت ساییدگی در کشکک زانو و در سن های 
بالاتر به آرتروز ارتباط پیدا می کند و اغلب مشکلات زانو در هر سنی قابل درمان است.رجائی 
افزود: برای کسانی که علائم زانودرد را دارند انجام حرکات ورزشی ممنوع است،چون باعث 
هر گونه فشار بر روی مفصل آسیب دیده شده و مشکلات آن را بیشتر می کند ،اما به افرادی 
که مشکلاتی مثل آرتروز خفیف،ساییدگی کشکک و پرانتزی بودن پا را دارا باشند توصیه 
می شود که با آب درمانی ،عضلات اطراف زانو را تقویت کنند و بعد از برطرف شدن مشکل 
،انجام دادن ورزش های هوازی و نرمش مشکلات خاصی را به وجود نمی آورد.وی ادامه داد: 
از شایع ترین مراجعات زنان به کلینیک ارتوپد ،نرمی غضروف کشکک زانو است که بیشتر 
به نشستن نادرست و حرکات نادرست ورزشی مربوط می شود که اغلب با درمان های غیر 
از جراحی این مشکلات قابل حل است،همچنین زانو درد در مردان به علت فعالیت فیزیکی 
روزمره ،فشار و کشش زیادی است که بر زانو اعمال می شود.این متخصص ارتوپد در خصوص 
درمان درد زانو اظهار داشت: درمان با توجه به نوع و شدت آن متفاوت است که در اغلب موارد 
با استراحت کردن ،انجام حرکات کششی و تقویتی ،استفاده کردن از داروهای خوراکی ،ماساژ 
دادن توسط کرم وژل های موضعی ،مراجعه به فیزیوتراپ و در نهایت عمل جراحی آرتروز قابل 
درمان است.وی در پایان یادآور شد: تحمل درد و استفاده نکردن از مسکن های دارویی تصور 
اشتباهی است که در بین افراد رواج پیدا کرده ،در صورتیکه تحقیقات نشان داده فشار و تحمل 

درد در بعضی موارد باعث به وجود آمدن مشکلات مغزی شده و خطراتی را در پی دارد.

هندوانه دارویی برای نابودی
 جوش ها و قارچ های پوستی

میوه های تابستانی دارای خواص منحصربفرد هستند از جمله هندوانه که می تواند 
بسیاری از بیماری ها را درمان و یا از شدت عوارض آن بکاهد.

به گزارش   گروه علمی پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ کارشناسان به افراد  توصیه می 
کنند از هندوانه نه تنها به عنوان یک میوه خوش طعم تابستانی بلکه به عنوان یک دارو با 
خواص درمانی منحصربفرد استفاده کنند.گفتنی است، هندوانه می تواند باعث کاهش وزن 
در افراد شود، همینطور خوردن آب هندوانه به میزان چهار لیوان در روز می تواند باعث 
سم زدایی از بدن و دفع موادی چون آمونیاک از بدن شود.افرادی که دچار مشکل گوارشی 
یبوست هستند نیز می توانند با خوردن هندوانه و ورود آب آن به سیستم گوارش این 
مشکل را در خود برطرف کنند، فیبر موجود در هندوانه می تواند باعث سلامت دستگاه 
گوارش شود.  هندوانه همچنین دارای اثراتی شگفت انگیز بر سلامت پوست و جلوگیری 
از بروز چین و چروک است ، از هندوانه می توان به عنوان یک پماد دارویی برای رفع آکنه 
صورت و یا قارچ های پوستی استفاده کرد و با قرار دادن قطعه ای از آن بر روی موضع محل 
آسیب دیده را درمان کرد.هندوانه دارای خواص ضد ویروسی و باکتریایی است و می تواند 
آلودگی های جزئی سطح پوست را از بین ببرد.میزان کم قند موجود در هندوانه می تواند در 
افراد دیابتی هوس و تمایل به مصرف قند را برطرف کند بدون آنکه باعث بالا رفتن قند خون 
آنها شود.از دیگر خواص هندوانه می توان کاهش سوزش سردل و رفع مشکلات معده، ازبین 
بردن درد های عضلانی به دلیل وجود اسید آمینه های مفید و نیز خواص قلیایی هندوانه در 
از بین بردن بیماری نقرس  را نام برد.کارشناسان توصیه می کنند افراد حتماً مصرف هندوانه 

در فصول گرم سال را به صورت روزانه در رژیم غذایی خود داشته باشند.

احساس گرسنگی خود را با این مواد غذایی 
کاهش دهید

یک متخصص تغذیه گفت:احساس گرسنگی خود را با خوردن مواد غذایی فیبر دار 
کاهش دهید. محمد تقی انوشه متخصص  افزود: یکی از مشکلاتی که اغلب افراد و بخصوص 
بانوان با آن دست و پنجه نرم می کنند به خطر افتادن تناسب اندام آنها بر اثر چاقی است .وی 
با اشاره به مصرف قرص های لاغری اظهار کرد: مصرف این قرص ها موجب افسردگی و یا 
به خطر افتادن سلامتی آنها می شود.این متخصص تغذیه اذعان داشت: افراد باید بدانند که 
بهترین روش موثر برای لاغری تغذیه ی مناسب به ویژه مواد غذایی حاوی آب است.انوشه 
در خصوص کنترل احساس گرسنگی، چند نمونه عادت غذایی را پیشنهاد کرد: مصرف 
انواع سوپ ها: از جمله سوپ های مرغ و یا سوپ ها سبزیجات که هم سبک بوده و هم به 
دلیل داشتن آب کافی باعث پر کردن معده می شوند و مانع از احساس گرسنگی می شود.

سبزیچات برگ دار :سبزیجات مانند جو دوسر کاهو کلم اسفناج به دلیل فیبر سرشاری که 
دارن حجم معده را پر کرده،بنابراین فرد دیر تر احساس گرسنگی می کند. میوها:میوه هایی 
همچون سیب خیار پرتغال  نارنگی به دلیل جذب بالای آبی که دارند آب بدن را تامین 
کرده و باعث پرشدن معده می شود و با توجه به فصل تابستان میتوان از میوه هایی همچون 
طالبی هندوانه و خربزه استفاده کرد.آووکادو: اسید اولئیک که ترکیبی در اووکادو است بدن 
شما را به سرکوب کردن گرسنگی تحریک می کند.شکلات تلخ:یکی از ویژگی های شکلات 
تلخ تنظیم انسولین و افزایش نفوذ پذیری آن به داخل سلول و افزایش سوخت و ساز است. 
انوشه تاکید کرد:افراد باید بدانند که بهترین روش موثر برای لاغری تغذیه ی مناسب به ویژه 

مواد غذایی حاوی آب است.

یک متخصص پوست ومو :

هیچ شامپویی مو را تقویت نمی کند!
یک متخصص پوست ومو گفت : وجود پروتئین ها و ویتامین ها در شامپو ها نمی تواند 

تاثیری در جلوگیری ریزش مو داشته باشد .
پرویز طوسی متخصص پوست و مو گفت:اساس همه ی شامپوها فقط قدرت پاک 
کنندگی شان است و هیچ شامپویی وجود ندارد که خاصیت جلوگیری از ریزش مو 
،تقویتی و ویتامینه را داشته باشد .وی افزود: وجود پروتئین ها و ویتامین ها در شامپو ها 
نمی تواند تاثیری در جلوگیری ریزش مو داشته باشد و شامپو ها و لوسیون های حاوی 
ویتامین پس از شست و شو با آب از بین می رود.  این متخصص پوست و مو ادامه داد 
:هیچ ادعای علمی مبنی بر اینکه شامپو ازطریق ساقه ی مو جذب می شود وجود ندارد و 
تاثیر آن بر سطح  مو است،حتی شامپوهایی که به ظاهر گیاهی هستند.طوسی در پاسخ به 
اینکه آیا موی سر به شامپوی خاصی عادت می کند گفت: این تصور غلط است که فکر می 
کنیم موی سر به شامپو عادت می کند ،چرا که در شامپوها اغلب خاصیت پاک کنندگی 
شان متناسب با نوع مو اعم از چرب ،خشک و معمولی مطرح است  و فقط میزان چربی 

زدایی شامپو برای انواع موها متفاوت است .



اجتماعی 6

عقل منشا کرامت انسانی
یکی از نکات اساسی که باید در کرامت انسان بدان توجه شود، 
خاستگاه کرامت اوست. از دیدگاه قرآن کریم، منشا کرامت و 
برتری انسان، دمیدن روح الاهی در اوست که وی را مسجود 
ملائک الاهی قرار داد، چنانکه می فرماید: هنگامی که خدایت 
به فرشتگان گفت که من بشری از گل خواهم آفرید. پس 

آن گاه که او را به خلقت کامل بیاراستیم و از روح خود در او بدمیدم بر او سجده درافتید.
علامه طباطبائی خاستگاه برتری و در واقع منشا کرامت ذاتی انسان بر دیگر موجودات را، 
فاصله عقل به آدمی بیان می کند: تکریم او )انسان( به دادن عقل است که به هیچ موجود 
دیگری داده نشده است و انسان به وسیله آن، خیر را از شر و نافع را مضر و نیک را از بد 

تمیز می دهد.
آیت الله جوادی آملی نیز می نویسد: مایه کرامت آدم و نسل آدم همان روح الهی اوست 
و چون خداوند این روح الهی را به انسان داد، فرمود: فتبارک الله احسن الخالقین. پیش از 
مرحله انسانیت همه آثار صنعی که  در باره انسان صورت پذیرفت، بین انسان و حیوانات دیگر 
مشترک است، یعنی اگر نطفه ای از صلب و ترائب خارج می شود و در رحم قرار می گیردو 
اگر نطفه علقه می شود، سپس مضغه می گردد و بعد جنین می شود، این مراحل هم  در 
انسان است و هم در حیوانات. از این جهت فرقی بین انسان و دیگر حیوانات نیست. اگر در 
جنین ، نفس نباتی هست و کم کم به مرحله نفس حیوانی می رسد، این تحول در انسان و 

حیوان یکسان است. امتیاز انسان از دیگر حیوانات در ناحیه روح الهی است.
آری قرآن کریم به صراحت ، کرامت بنی آدم را به خداوند نسبت می دهد و مفسران و قرآن 
پژوهان همگی به تبیین منشا کرامت انسان در قرآن پرداخته اند و در اینکه منشا این کرامت 

، از جانب خدای سبحان است، هیچ تردیدی ندارد.
برترین چیزی که مورد تکریم خدواند قرار گرفت، عقل انسان است که بدان معرفت خدای 
سبحان به دست می آورد و انسان کلان الهی را ادراک می کند و از نعمت هایش بهره می 
گیرد. به تعبیر علامه طباطبائی، سر تکریم آدمی به عقل اوست که به هیچ موجود دیگری 
داده نشده است. تکریم و شرافت انسان که خدا به او عطا کرده، به واسطه عقل و تفکر اوست 
که به وسیله آن موجودات را به تسخیر خود در می آورد و در جهان به دلخواه خود تصرف 

می کند.
برخی اندیشمندان، راز کرامت انسان را امور دیگری، مانند روح انسان می دانند که بعد ملکوتی 
او را تامین می کند. از نظر برخی، این مواهب در انسان جمع است و هیچگونه تضادی با هم 
ندارند، بنابراین گرامی داشت خدا نسبت به این مخلوق بزرگ، با همه این مواهب و غیر این 
مواهب است. انسان امتیازات فراوانی بر مخلوقات دیگر دارد که هر یک از دیگری جالب تر و 
والاتر است و روح افزون بر امتیازات جسمی، مجموعه ای است از استعدادهای عالی و توانایی 

بسیار برای پیمودن مسیر تکامل به طور نامحدود.
گفتنی است برخی مفسران، تکریم انسان را به اندام و قامت متعادل و راست او بیان کردند، 
لیکن از نگاه بسیاری، راز کرامت انسان به عقل اوست. چون بهره مندی انسان از جهان 
هستی و تسلط بر آن، حتی به کارگرفتن دین برای اجتماعی زیستن و ایجاد ارتباط درست 
با پروردگار ، از فعالیت های عقل انسان است. آیات متعدد قرآنی هم بر اندیشه کردن انسان 
تاکید کرده یا عدم اندیشه او در نظام هستی را مورد مذمت قرار داده اند. به کار بردن واژه هایی 
چون، اولوالالباب و اعلکم تعقلون و... نشان از آن دارد که ارزش انسان در اندیشیدن اوست، 

پس می توان گفت، راز کرامت انسان، در عقل و خرد اوست.

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم  خبرداد:

استقرار 35 صندوق جهت جمع آوری
 زکات فطره

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم  از استقرار 35 صندوق کمیته امداد در 
اطراف آستان مقدس حضرت معصومه )علیها السلام( که محل اصلی برگزاری نماز عید 
سعید فطر است و همچنین اطراف مسجد امام حسن عسکری )علیه السلام( و مسجد 

مقدس جمکران  خبرداد.
عبدالله جلالی  اظهارداشت: در روز عید سعید فطر، 10 مرکز کمیته امداد و بخش های 
آن به عنوان پایگاه های جمع آوری زکات فطره در نظر گرفته شده است، همچنین در 
تعدادی از مساجد در شهر و بخش ها که نماز عید برگزار می شود، صندوق هایی پیش 

بینی شده است.
وی با اشاره به بحث زکات فطره در روز عید سعید فطر، اظهار داشت: پرداخت زکات در 
روز عید سعید فطر و حتی قبل از برگزاری نماز عید سعید فطر به عنوان یک واجب در 
اسلام مطرح است و کسانی که شرایط لازم را داشته باشند، باید زکات فطره را پرداخت 
کنند.جلالی تصریح کرد: از آنجا که مسئولیت ساماندهی، جذب و توزیع زکات فطره با 
شورای زکات است و ریاست آن به عهده امام جمعه و نماینده ولی فقیه در استان و دبیر 
اجرایی آن کمیته امداد است، مقرر شده است که سازمان بهزیستی و کمیته امداد مسئول 
جمع آوری زکات فطره در استان باشند.وی افزود: در روز عید سعید فطر، هیچ موسسه ای 
حق نصب صندوق و جمع آوری زکات فطره را ندارد، مگر این که مجوز شورای زکات را 
داشته باشند.مدیر کل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم با اشاره به جایگاه زکات در 
اسلام، گفت: پرداخت زکات از منظر عمومی یک کارکرد مردمی دارد و مردم می توانند 
زکات را به نیازمندانی که می شناسند، تقدیم کنند، اما کسانی که نیازمند خاصی را مد 
نظر ندارند، می توانند زکات خود را به سازمان بهزیستی و یا کمیته امداد بپردازند تا در 

جای خود مصرف شود.
جلالی یادآور شد: در روزهای پایانی ماه مبارک رمضان، پاکت های مخصوصی به درب 
منازل توزیع می شود تا مردم با مسائل شرعی زکات آشنا شوند از جمله زکات فطره سادات 
باید به صورت مستقل جمع آوری شود، کفاره روزه باید به صورت جداگانه جمع آوری 
شود، بنابراین مردم بدانند که زکات فطره خود را چگونه به افراد نیازمند اهدا کنند.وی 
عنوان کرد: عنوان کرد: میزان زکات فطره یک ساع )برابر با سه کیلوگرم( بر اساس قوت 
غالب مردم است و بر این اساس برخی مراجع تقلید، میزان زکات فطره را اعلام کردند.

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم افزود: بر اساس مبلغی که مراجع تقلید 
اعلام کردند، اگر قوت غالب خانواده ای نان باشد، میزان فطره آنها ٦ الی 7 هزار تومان است 
و اگر قوت غالب خانواده در ماه مبارک رمضان، برنج بوده است، میزان فطره آنها 15 هزار 
تومان است.وی  با بیان اینکه در روز قدس و همزمان با راهپیمایی مردم در حمایت از مردم 
فلسطین و یمن، صندوق هایی برای کمک های مردم به مردم مظلوم فلسطین و یمن در 

مسیر راهپیمایی قرار گرفت.
بیان داشت: در روز قدس، 237 میلیون ریال کمک مردم قم به مردم فلسطین در مسیر 
راهپیمایی جمع آوری شده است، همچنین 243 میلیون ریال کمک های مردمی به مردم 

یمن جمع آوری شده است.

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم  خبرداد:

ارائه آموزش های مهارتی به بیش از 
5 هزار مددجو 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم از ارائه آموزش برای 

5 هزارو 500 نفر از مددجویان کمیته امداد خبرداد و  گفت: برای ارائه این دوره های 
آموزشی 420میلیون تومان هزینه شده است.

محمود تلخابی اظهارداشت: آموزش ها برای مددجویان کمیته امداد در قالب سر 
فصل هایی مانند مهارت آموزی،پایدارسازی،توسعه و کارآفرینی و حرفه آموزی دانش 

آموزان ارائه می شود. 
معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم با اشاره به ارائه آموزش 
های کارآفرینی برای اولین بار در سال گذشته افزود: این اموزش ها شامل کسانی می شود 
که آموزش های مهارتی دارند و می خواهند وارد فضای کسب و کار شوند که در این راستا 

٦18 نفر سال گذشته آموزش دیدند. 
وی با بیان اینکه همچنین سال گذشته 23٦ مددجوی کمبته امداداز طریق تعامل با کار 
فرمایان و مراکز کاریابی مشغول به کار شدند افزود:  به کار فرماهایی که برای مددجویان 

کمیته امداد اشتغال ایجاد نمایند بسته های تشویقی  داده می شود.

در راستای تامین جهیزیه نوعروسان صورت گرفت:

اهداء306جفت پشتی  به کمیته امداد قم 
توسط یک خیر

معاون  توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد قم با بیان اینکه یکی از سیاست های 
کمیته امداد در توانمند سازی خانواده های تحت حمایت کمک به امر ازدواج فرزندان 
خانواده ها می باشد گفت: به همین منظوراین نهاد با بهره گیری از کمک های مردمی 
و منابع داخلی به هر یک از نوعروسان تحت حمایت مبلغ  سه میلیون تومان به صورت 
بلاعوض و سه میلیون تومان وام قرض الحسنه و به فرزندان پسر تحت حمایت یک میلیون 

تومان هدیه ازدواج اعطا می کند.
افشین پایانی فر اظهارداشت:  به زنان سرپرست خانوار که زمینه  ازدواج مجدد آنها فراهم 

شود مبلغ سه میلیون تومان کمک بلاعوض اهداء می شود.
معاون  توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد قم با بیان اینکه هم اکنون در قم 
سیصد نوعروس در انتظار دریافت کمک هزینه  جهیزیه می باشند افزود: از عموم خیرین 
و نیکوکاران درخواست داریم تا با کمک و پشتیبانی  از این اقدام خدا پسندانه، زمینه 
سازازدواج فرزندان خانواده های تحت حمایت باشند که نقش به سزایی در سلامت جامعه 
و توانمند سازی  این خانواده ها خواهد داشت.وی در ادامه تصریح کرد: یکی از خیرین 
30٦جفت پشتی به ارزش 298 میلیون ریال جهت جهیزیه نوعروسان تحت حمایت 

کمیته امداد قم اعطا کرد.

 در فرهنگ اسلامی، اولین روز ماه شوال به عنوان عید 
فطر و جشن بازگشت  به فطرت معین شده است، زیرا 
مسلمانان روزه دار در طول ماه رمضان با ارتباط هاى پی 
در پی با خداوند متعال و استغفار از گناهان به تصفیه 
روح و جان خویش همت گماشته و از تمام آلودگیهاى 
ظاهرى و باطنی که بر خلاف فطرت آنهاست، خود را 

پاک نموده و به فطرت واقعی خود برمی گردند .
امیرمؤمنان علیه السلام نیز از همین زاویه به عید فطر 
می نگرد و با اشاره به روز عید می فرماید: »انما هو عید 
لمن قبل الله صیامه و شکر قیامه و کل یوم لا یعصی الله 
فهو عید؛ این عید کسی است که خدا روزه اش را پذیرفته، 
نماز او را ستوده و هر روز که خدا از نافرمانی نشود، آن روز 
عید است.« آری روز ترک گناه و فاصله گرفتن از زشتی ها 
و پلیدى ها و روز غلبه بر شیاطین، روز عید است. عید فطر 
روز بازگشت  به فطرت است، این معنا را می توان از لغت 
»عید فطر« نیز دریافت، چرا که »عید« به معناى بازگشت 

و »فطر« به معناى »فطرت و طبیعت « است .
پیامبر اکرم صلی الله علیه و آله در روز عید فطر از 
منزل بیرون می آمد و تا رسیدن به مصلا با صداى بلند، 
شعار »لا اله الا الله « و »الله اکبر« سر می داد و حتی 
در میان خطبه ها و قبل و بعد از آن با صداى رسا این 
کلمات را تکرار می کرد .  مسلمانان در این روز در اثر 
یک ماه ضیافت و مهمانی خداوند به صفاى باطن دست  
یافته و در حقیقت، شخصیت واقعی خویش را بازیافته اند. 
فطرت پاک انسان در طول سال در اثر غبارهاى جهل 
و نادانی و غفلت  به انواع گناهان و معصیتها مبتلا، از 
حقیقت  خود دور و در نتیجه دچار خود فراموشی و خدا 
فراموشی می گردد. اما با فرا رسیدن ماه مبارک رمضان، 
انسان مسلمان در پرتو فضاى معنوى آن ماه و تلاش هاى 
خویش به یک زندگی نوین دست می یابد، که می توان آن 
را »بازگشت  به خویشتن « نامید . در روز عید فطر گویی 
یک مسلمان از نو متولد می شود، چرا که طبق فرمایش 
حضرت علی علیه السلام، روزه داران در شب عید فطر از 

تمام آلودگی ها و پلیدى ها پاک شده اند و کمترین پاداش 
خود را که پاکی و پاکیزگی است دریافت نموده  اند. 

 مراتب روزه داران در عید فطر 
بدون تردید تک تک مسلمانان با فرا رسیدن عید 
سعید فطر نوعی شادى و لذت درونی در خود احساس 
می کنند، اما استقبال مسلمانان از روز عید فطر یکنواخت 
و مساوى نیست. زیرا هر کس نسبت  به معرفت و ایمان 
خود به این عید بزرگ و با عظمت نگریسته و از آن بهره 
می گیرد. زمینه ها، ذهنیت ها، مراتب ایمان و عوامل 

دیگرى در نگرش و انگیزه افراد دخالت دارند. 
تعظیم شعائر الهی یکی دیگر از ویژگی هاى عید سعید 
فطر است. شعار تکبیر و تهلیل و تحمید و تقدیس از 
جمله اعمالی است که به روز عید جلوه خاصی می بخشد.

  حل مشکلات اقتصادى و اجتماعی
در مورد ابعاد اقتصادى و اجتماعی عید فطر می توان 
به پرداخت زکات فطره به عنوان عاملی ارزشمند براى 

فقر زدایی، توسعه اقتصادى و حل مشکلات اجتماعی 
در جامعه اسلامی اشاره کرد. افزون بر این که در کنار 
کمک به فقرا، موارد مصرف دیگرى نیز براى زکات فطره 
در اسلام منظور شده است که از جمله آنها احیاى روحیه 
همیارى و تعاون، رسیدگی به وضع بهداشتی، درمانی و 
فرهنگی مسلمانان است .  از زکات فطره می توان قرض 
بدهکاران حقیقی و افرادى را که در راه معصیت و خلاف، 
بدهکار نشده اند را پرداخت کرد . در ساختن مسجد، 
مدرسه، پل ها و راه ها و بیمارستان ها و برطرف کردن 
سایر نیازهاى مسلمانان نیز می توان از این بودجه مردمی 
استفاده کرد .  همچنین با این بودجه می توان باورهاى 
دینی و اعتقادات مسلمانان ضعیف الایمان را تقویت کرده 
و کسانی را که در معرض شبهات و وسوسه هاى دشمنان 
قرار دارند یارى کرد . مسلمانان با عمل به این موارد که با 
پرداخت زکات فطره انجام می شود، در حقیقت  به بخشی 
از دعاهاى ماه رمضان که در مدت یک ماه بعد از نماز 

زمزمه می کردند، در روز عید فطر جامه عمل می  پوشانند 
.  گذشته از این ها، پرداخت زکات فطره که با نیّت عبادت 
و تقرب به خداوند متعال انجام می شود، نوعی بهره گیرى 
از مادیات براى رسیدن به معنویات است .  مسلمانان 
در این روز در اثر یک ماه ضیافت و مهمانی خداوند به 
صفاى باطن دست  یافته و در حقیقت، شخصیت واقعی 
خویش را بازیافته اند. فطرت پاک انسان در طول سال 
در اثر غبارهاى جهل و نادانی و غفلت  به انواع گناهان 
و معصیتها مبتلا، از حقیقت  خود دور و در نتیجه دچار 
خود فراموشی و خدا فراموشی می گردد. اما با فرا رسیدن 
ماه مبارک رمضان، انسان مسلمان در پرتو فضاى معنوى 
آن ماه و تلاش هاى خویش به یک زندگی نوین دست 
می یابد، که می توان آن را »بازگشت  به خویشتن « نامید .

بدین جهت گفته اند که قبول روزه موکول به پرداخت 
زکات فطره است، چرا که دادن زکات موجب جدایی از 
تعلقات مادى و هواهاى دنیوى و نفسانی است و انسان 

مؤمن براى دوام فطرت الهی خویش و بازگشت  به عهد 
فطرى از هر آنچه رنگ تعلق دارد، باید رها و آزاد باشد و 
زنجیر مادیات را از پاى خود برکَند تا سبکبال به سوى 

خداوند گام نهد . 
 تعظیم شعائر اسلامی 

خداوند متعال می فرماید: »و من یعظم شعائر الله فانها 
من تقوى القلوب «؛ هر کس شعائر الهی را بزرگ دارد، این 

کار نشانه تقواى دلهاست .
تعظیم شعائر الهی یکی دیگر از ویژگی هاى عید سعید 
فطر است. شعار تکبیر و تهلیل و تحمید و تقدیس از 
جمله اعمالی است که به روز عید جلوه خاصی می بخشد 
.  یک مسلمان باید از راه هاى مختلف نداى حیاتبخش 
توحید را به گوش جهانیان برساند، که یکی از آن راه ها 
بیان شعارهاى مذهبی است .  پیامبر اکرم صلی الله علیه 
و آله در روز عید فطر از منزل بیرون می آمد و تا رسیدن 
به مصلا با صداى بلند، شعار »لا اله الا الله « و »الله اکبر« 
سر می داد و حتی در میان خطبه ها و قبل و بعد از آن 
با صداى رسا این کلمات را تکرار می کرد .  امیرمؤمنان 
علیه السلام با اشاره به روز عید می فرماید: »انما هو عید 
لمن قبل الله صیامه و شکر قیامه و کل یوم لا یعصی الله 
فهو عید؛ این عید کسی است که خدا روزه اش را پذیرفته، 
نماز او را ستوده و هر روز که خدا از نافرمانی نشود، آن 

روز عید است.«
تقویت وحدت مسلمانان 

اجتماع روز عید فطر می تواند در پیوند و همدلی 
مسلمانان نقش آفرین باشد. آنان در گردهمایی روز عید 
فطر و قرار گرفتن در کنار هم، از نظرات، مشکلات و 
گرفتارى هاى یکدیگر آگاه می شوند. در این گردهمایی 
بغض ها و کینه ها تبدیل به دوستی و همدلی می شود 
و مؤمنان در یک صف واحد احساس اتحاد و نزدیکی 
بیشترى به یکدیگر می کنند.  عید فطر از سویی حکایت 
از پیوند معنوى انسان با خداى خویش دارد و از سوى 

دیگر بیانگر ارتباط وى با هم  کیشان خود است . 

عید فطر جشن بازگشت به فطرت

سه شنبه پانزدهم تیر 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4042

فرمانده انتظامی استان فارس  خبرداد:

دستگیری آدم ربای یک میلیون دلاری در شیراز 
فرمانده انتظامی استان فارس گفت: با تلاش مأموران پلیس آگاهی، آدم ربایی که 
جوان 22 ساله را گروگان گرفته و تقاضای یك میلیون دلار از خانواده وی کرده بود، 

دستگیر و فرد ربوده شده نیز آزاد شد. 
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سردار احمد علی گودرزی در جمع اصحاب 
رسانه، بیان کرد: مأموران پلیس آگاهی استان از طریق مرکز فوریت های پلیسی 110 در 
جریان وقوع یك فقره آدم ربایی در شمال شیراز قرار گرفتند.  وی ادامه داد: بلافاصله مأموران 
به محل مورد نظر اعزام و در بررسی های انجام شده مشخص شد که آدم ربایان فردی 22 
ساله را با استفاده از یك دستگاه خودرو پراید در مقابل منزلش گروگان گرفته و متواری شده 
اند.  فرمانده انتظامی استان فارس تصریح کرد: آدم ربایان از طریق خطوط تلفن متفاوت با 
پدر فرد ربوده شده تماس گرفته و تقاضای مبلغ یك میلیون دلار در قبال آزادی فرزندش 
را می کنند.  گودرزی افزود: تحقیقات کارآگاهان پلیس آگاهی در این زمینه آغاز شد تا 
اینکه در نهایت یك نفر از اعضای باند شناسایی و دستگیر و فرد گروگان که در کوه های 
اطراف شیراز نگهداری می شد، آزاد و به جمع خانواده بازگشت.  وی با بیان اینکه تلاش 
برای شناسایی و دستگیری سایر اعضای این باند ادامه دارد، افزود: فرد دستگیر شده فاقد 
سابقه کیفری بوده و انگیزه خود از این اقدام را اخاذی از پدر این خانواده اعلام کرده است.  
فرمانده انتظامی استان فارس در بخش دیگری از سخنان خود گفت: از ابتدای تیرماه سال 
جاری تاکنون ٦3 طرح کنترل محورهای مواصلاتی در استان اجرا که در نتیجه مأموران 
انتظامی شهرستان های شیراز، فیروزآباد، فراشبند، خرمبید، ممسنی، داراب و لامرد موفق 
به کشف دو تن تریاك شده اند.  گودرزی گفت: در یکی از مهمترین این عملیات ها مأموران 
انتظامی شهرستان فیروزآباد با توقیف دو دستگاه خودرو زانتیا در محور فیروزآباد - عسلویه، 
حدود یك تن تریاك کشف کردند.  وی ادامه داد: در این عملیات ها 11 نفر از عناصر اصلی 
دستگیر، یك  قاچاقچی در درگیری مسلحانه با مأموران زخمی و یك تن از قاچاقچیان به 
هلاکت رسیده است.  دستگیری سارقان اماکن تاریخی  فرمانده انتظامی استان فارس 
در ادامه به دستگیری سارقان اماکن تاریخی اشاره و تصریح کرد: از طریق یگان حفاظت 
سازمان میراث فرهنگی به پلیس اطلاع داده شد که مسجد نصیر الملك در شیراز مورد 
سرقت قرار گرفته و سارقان تعدادی از کاشی های منقوش این نمای تاریخی را به سرقت 
برده اند.  گودرزی افزود: بلافاصله اقدامات فنی و اطلاعاتی پلیس در این زمینه آغاز و در این 
راستا دو متهم شناسایی و دستگیر شدند.  وی با بیان اینکه متهمان در تحقیقات انجام شده 
به 10 فقره سرقت از منازل و اماکن تاریخی اقرار کردند، افزود: در این راستا یك نفر خریدار 

اموال مسروقه نیز دستگیر و سه عدد کاشی به سرقت رفته از آنان نیز کشف شده است.

رئیس پلیس فتا استان مرکزی  خبرداد:

کلاهبرداری میلیونی در حراج های اینترنتی
فردی که با درج آگهی فروش سرویس خواب در اینترنت اقدام به فریب مشتریان و 
کلاهبرداری از حساب آنان می کرد توسط کارشناسان پلیس فتا استان مرکزی شناسایی 
و دستگیر شد. سرگرد مصطفی نوروزی رئیس پلیس فتا استان مرکزی گفت: در پی 
شکایت فردی مبنی بر کلاهبرداری اینترنتی از این شهروند در قالب خرید اینترنتی 
از طریق یک آگهی در فضای مجازی موضوع در دستور کار کارشناسان پلیس فتا 
استان مرکزی قرار گرفت.وی افزود: در تحقیقات اولیه کارشناسان پلیس فتا شاکی 
اذعان کرد: مدتی قبل با مراجعه به سایتی در اینترنت، آگهی فروش سرویس خوابی 
به مبلغ ٦میلیون ریال را مشاهده کرده و طی تماس با شماره تلفن درج شده، بنا به 
خواسته فروشنده مبلغ دو میلیون ریال تحت عنوان بیعانه به حساب وی واریز کرده و 
به محض واریز وجه تماس فروشنده با خریدار قطع می شود.رئیس پلیس فتا فرماندهی 
انتظامی استان مرکزی خاطر نشان کرد: با انجام تحقیقات تخصصی کارشناسان پلیس 
متهم که اهل و ساکن یکی از استان های جنوبی کشور می باشد شناسایی و دستگیر 
شد.نوروزی با اشاره به اعتراف متهم به انجام کلاهبرداری اینترنتی در قالب درج آگهی 
فروش سرویس خواب،مبلمان ،میز ناهارخوری ،فرش و تردمیل، گفت: طی یک سال 
گذشته از افراد زیادی در سراسر کشور کلاهبرداری کردم.وی با بیان اینکه متهم طی 
یک سال گذشته مبلغ 30 میلیون ریال کلاهبرداری کرده است بیان داشت: فرد دستگیر 
شده پس از تشکیل پرونده به مراجع قضایی معرفی شد.سرگرد نوروزی از شهروندان 
خواست در صورت مشاهده هرگونه آگهی فروش در بستر اینترنت حتماً از صحت و 
سقم آن مطلع شده و پس از دریافت کالای درخواستی اقدام به پرداخت وجه نقد کنند.

 رئیس اداره پیشگیری از جرایم سایبری پلیس فتا بااشاره 
به شگردهای برداشت غیرمجاز از حسابهای بانکی گفت: 
یکی از این شگردها برداشت از کارت های مسروقه است که 

برای جلوگیری از آن کارتها مسدود می شود. 
سرهنگ علیرضا آذردرخش اظهارداشت: برخی از افراد 
سودجو با سرقت کارت های بانکی اقدام به برداشت از حساب 
بانکی می کنند. متاسفانه کم دقتی هموطنان و حسن اعتماد 
آنها در این امر بسیار موثر است، به نحوی که اگر رمزهای 
کارت های بانکی را در کنار کارت نگذارند، اجازه سوء برداشت 

از حساب های بانکی وجود نخواهد داشت.
وی با اعلام اینکه استفاده کنندگان از کارت های بانکی 
باید رمزهای عبوری خود را به صورت دوره ای تغییر دهند، 
افزود: تمامی بانک ها امکان مسدودسازی کارت های بانکی را 
در همان لحظه فراهم کرده اند، بدین صورت که با برقراری 
تماس تلفنی با شماره های اعلام شده و ارائه مشخصات 
خود از قبیل شماره ملی و شماره شناسنامه می توان کارت 
مسروقه موردنظر را مسدود کرد و برداشت و انتقال وجه 

دیگر از این کارت امکان پذیر نخواهد بود.
سرهنگ آذردرخش در ادامه با اشاره به خدمات بدون 

کارت دستگاه های ATM از سوی برخی بانک ها گفت: در 
این روش شما بدون همراه داشتن کارت و فقط با دانستن 
بانکی مثل  شماره کارت و رمز ورود می توانید عملیات 
برداشت، انتقال وجه و ... را انجام دهید، لذا در حفظ اطلاعات 

کارت بانکی باید بیشتر از قبل مراقب بود.
وی ادامه داد: یکی دیگر از امکاناتی که می توان با استفاده 
از خدمات بدون کارت انجام داد، مسدودسازی کارت بانکی 
است که به کاربران این اجازه را می دهد در صورت مفقودی 
یا سرقت کارت بانکی، بلافاصله کارت مورد نظر را مسدود 
کنند تا از سوءاستفاده های احتمالی جلوگیری به عمل آید.

رئیس اداره پیشگیری از جرایم سایبری پلیس فتا در 
خصوص نحوه استفاده از قابلیت مسدودسازی کارت های 
بانکی از طریق دستگاه خودپرداز گفت: این قابلیت در بانک ها 
متفاوت بوده، ولی با مراجعه به اکثر دستگاه های خودپرداز 
و انتخاب دکمه ثبت می توان گزینه مسدودسازی را فعال 
کرد و با وارد کردن شماره کارت و رمز عبور، کارت مورد 
نظر را مسدود کرد. این مقام انتظامی همچنین گفت: یکی 
دیگر از روش های مسدودسازی کارت های بانکی از طریق 
اینترنت بانک و نرم افزار موبایل بانک است که اکثر بانک ها 

دارای گزینه مسدودسازی و غیرفعال کردن کارت های بانکی 
هستند.

آذردرخش گفت: کاربران عزیز باید شماره کارت و رمز 
عبور خود را در حافظه نگهداری کنند تا در صورت لزوم 

استفاده از خدمات بدون کارت را بتوانند انجام دهند.
وی همچنین از شهروندان درخواست کرد در صورت 
مواجه با هر مورد مشکوک آن را از طریق وب سایت پلیس 
فتا و در بخش مرکز فوریت های سایبری به پلیس فتا اطلاع 

دهند.

 رئیس پلیس فتا فارس از شناسایي فردي خبر داد که با ایجاد صفحه اي در شبکه اجتماعي 
بي تالک با اشاعه تصاویر دروغین از خودش، اقدام به کلاهبرداري مالي از قربانیان خود مي کرد.

سرهنگ سیدموسي حسیني  گفت: خانم جوان 2٦ ساله با ارائه مرجوعه قضایي به این پلیس 
مدعي شد چندي پیش در حالي که در شبکه اجتماعي بي تالک در حال فعالیت بودم به طور 
کاملا اتفاقي با صفحه اي برخورد کردم که تصویرهاي مندرج در آن مرا مجذوب خودش کرد. 
وي ادامه داد: این خانم مي گوید؛ آن صفحه حاوي چند عکس سخن بزرگان و عکس هاي 
شخصي از فردي بود که آقاي متشخصي به نظر مي رسید و نظر مرا جلب کرد، در نتیجه با 
صاحب صفحه شروع به گفت و گو کردم و او گفت که این عکس ها به خودش اختصاص دارد 
و شغلش مدیر یکي از شرکت هاي معتبر دولتي است و با صحبت هاي شیرین و اغواکننده 
مرا شیفته خودش کرد. رئیس پلیس فتا استان فارس اظهار کرد: شاکي در ادامه مي گوید؛ بعد 
از گذشت چند روز چت کردن خودش را مشاور معرفي کرد و از من درباره حساب بانکي ام 

سوال پرسید و من هم صادقانه مبلغ کامل حساب بانکي ام که 300 میلیون ریال بود برایش 
گفتم، او گفت سر رشته اي از معاملات آنلاین دارد و مي تواند برایم سهام خریداري کند تا به 
سود بالایي برسم. سرهنگ حسیني افزود: این فرد مي گوید؛ پول را به شماره حسابي که برایم 
فرستاد واریز کردم، بعد از مدتي از او درباره سود سهام پرسیدم و او گفت سهامت کم است و 
باید مبلغ بیشتري سرمایه گذاري کني و من مجددا مبلغي برایش واریز نمودم، مدتي گذشت 
و از سود سهام خبري نشد و هنگامي که از او در این مورد سوال مي پرسیدم با صحبت هاي 
پوچ مرا سرگرم مي کرد تا جایي که متوجه قصد کلاهبدارانه اش شدم و تصمیم به شکایت 
گرفتم. وي گفت: با قرار گرفتن پرونده در دستور کار افسران جوان پلیس فتا، کارشناسان با 
اقدامات فني و تخصصي موفق به شناسایي متهم شدند. رئیس پلیس فتا استان فارس اظهار 
کرد: متهم که مردي 35 ساله بود به جز شاکیه، چند دختر خانم دیگر را هم قرباني عمل 

مجرمانه خود قرار داده بود .

 فرمانده انتظامی دزفول از دستگیری یک سوداگر مرگ در مناطق ولی آباد و مدرس این شهرستان طی یک عملیات ضربتی 
خبر داد. 

سرهنگ علی الهامی اظهار کرد: اخباری از مناطق ولی آباد و مدرس دزفول مبنی بر حضور عده ای فروشنده مواد مخدر به ما 
رسیده بود که بلافاصله اقدامات تحقیقاتی را آغاز کردیم.

وی افزود: شب گذشته در یک علمیات غافلگیرانه نیروهای کلانتری 13 شهرستان را به مناطق مذکور اعزام کردیم که این 
نیروها با چند عرضه کننده مواد مخدر مواجه شدند و بلافاصله وارد عمل شدند.

فرمانده انتظامی شهرستان دزفول گفت: در این عملیات، این افراد با سلاح سرد از جمله قمه و چاقو قصد حمله به نیروهای 
ما را داشتند که در این بین یک سوداگر مرگ به ضرب گلوله ماموران ما مجروح و دستگیر شد.

الهامی با بیان اینکه از این فرد مقداری مواد مخدر، ترازوی مواد مخدر و هزینه فروش مواد کشف و ضبط شد، تصریح کرد: 
این عرضه کننده مواد مخدر، اکنون در بیمارستان بسر می برد و پرونده نیز درحال رسیدگی است تا پس از بهبودی اش تکمیل 

و به دادگاه ارسال شود.
وی با اشاره به اینکه فرد مذکور حدودا 30 ساله و ساکن ولی آباد و مدرس است، یادآور شد: مطابق با بازرسی های به عمل 
آمده مشخص شد که این فرد در گذشته دارای سابقه  انجام پنج فقره سرقت، فروش مواد مخدر و سرقت به عنف )زورگیری( 

نیز بوده است.
سرهنگ الهامی در پایان تاکید کرد: نیروی انتظامی شهرستان دزفول با تمام قوا هدف خود مبنی بر ایجاد امنیت پایدار برای 
شهروندان را دنبال کرده و خواهد کرد و در این راه از هیچگونه تلاشی فروگذار نخواهیم کرد بنابراین شهروندان هیچ گونه نگرانی 

نداشته باشند و درصورت برخورد و مشاهده چنین مواردی سریعا مراتب را به ما گزارش کنند.

رئیس اداره پیشگیری از جرایم سایبری پلیس فتا:

کارت های مسروقه مسدودسازی می شوند

رئیس پلیس فتا فارس خبر داد:

جزییات فریب دختران جوان توسط مدیر قلابی 

فرمانده انتظامی دزفول خبر داد:

دستگیری سوداگر مرگ در دزفول

 - مشارکت شهرداری قم در ساخت بزرگ ترین کتابخانه جهان 
اسلام در بلوار پیامبر اعظم)ص( توسط دفتر آیت الله العظمی سیستانی 

در جلسه شورای اسلامی شهر قم تصویب شد. 
ب، مصطفی سعادت طلب، رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای 
اسلامی شهر قم در جلسه شامگاه یکشنبه صورت جلسه ای را مطرح 
کرد که به شکل گیری یک کتابخانه در بلوار پیامبر اعظم)ص( مربوط 

می شد.
وی با اشاره به اینکه این صورت جلسه را استاندار قم، شهردار قم، 
رئیس شورای اسلامی شهر و معاون استاندار قم امضا کرده اند اظهار 
داشت: کلیات این صورت جلسه به کاربری های فرهنگی بلوار پیامبر 

اعظم)ص( مربوط می شود.
رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به 
اینکه این صورت جلسه در کمیسیون با یک انشای جدید موافقت 
شد، گفت: با توجه به ضرورت ایجاد زیرساخت های فرهنگی در 
بلوار پیامبر اعظم)ص( قرار شد یک مرکز فرهنگی و کتابخانه توسط 
آیت الله العظمی سیستانی، از مراجع تقلید شیعیان در این بلوار 

احداث شود.
وی با اشاره به جزئیات این صورت جلسه افزود: زمین مورد نظر 
به مساحت دو هکتار از سوی شهرداری قم در اختیار دفتر آیت الله 
سیستانی قرار می گیرد و با تعیین قیمت کارشناسی، معادل آن از 

اراضی زمین و مسکن به شهرداری قم واگذار خواهد شد.
سعادت طلب ادامه داد: بر اساس این صورت جلسه زمین 3.2 
هکتاری در پردیسان هم که در اختیار دفتر آیت الله سیستانی بود به 

اداره کل راه و شهرسازی بازگردانده می شود.

ایجاد محدودیت زمانی برای ساخت و ساز
محمد رضا ملکی، یکی از اعضای شورای اسلامی شهر قم معتقد بود 

که این واگذاری باید زمان دار باشد.
وی با اشاره به لزوم حمایت از ایجاد چنین فضاهایی در بلوار پیامبر 
اعظم)ص( اظهار داشت: این کار را انجام می دهیم که یک اتفاقی در 
بلوار پیامبر اعظم افتاده و این مسیر رونق بگیرد پس باید یک بازه زمانی 

برای این کار قرار دهیم.
ولی الله بیاتی، رئیس شورای اسلامی شهر قم هم با اشاره به تاریخچه 
این پرونده، گفت: یک بار این لایحه به شورا آمد و یک زمین در 

پردیسان پیشنهاد شد که شورا نپذیرفت.
وی افزود: آقای وزیر و شخص رئیس مجلس تأکید کرده اند که 

زمین در محدوده شهر با قیمت کارشناسی داده شود.
رئیس شورای اسلامی شهر قم اضافه کرد: قرار است بزرگ ترین 
کتابخانه جهان اسلام در قم احداث شود که باید زمانی هم برای این 

کار در نظر گرفته شود.
 در  نهایت این لایحه با قید اینکه پس از توافق به مدت حداکثر 
یک سال برای گرفتن پروانه و سه سال برای ساخت زمان گذاشته 

شود، تصویب شد.
موضوع دیگری که در این جلسه مطرح شد، تفریغ بودجه سازمان 
اتوبوسرانی شهرداری قم بود که رئیس کمیسیون برنامه و بودجه آن 

را مطرح کرد.
حجت الاسلام سید محمد آتش زر اظهار داشت: تفریغ بودجه 93 
این سازمان قبلا مصوب شده بود اما اعمال تغییراتی که مورد نظر شورا 

بود آنقدر طول کشید که نیاز به تصویب دوباره دارد.

لزوم حمایت جدی تر از انبوه سازان
موضوع دیگری که رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر قم 
مطرح کرد به جریمه تعویق پرداخت عوارض ساختمانی برای شرکت 

تعاونی جامعه المصطفی العالمیه مربوط می شد.
وی با اشاره به اینکه پروانه ساختمانی این شرکت در سال 92 
منقضی شده گفت: به ازای هر سال دیر کرد در آغاز ساخت 5 درصد 
جریمه تعلق می گیرد که برای این شرکت تعاونی به 3 میلیارد و 100 
میلیون تومان می رسد. آتش زر افزود: سه افزایش قیمت منطقه ای 
هم به این زمین ها خورده است که موجب می شود قیمت بالاتر برود.

وحید شایسته نیک، عضو کمیسیون امور زیربنایی شورا درباره لزوم 
توجه به مشکلات بخش خصوصی در ساخت و ساز افزود: شهرداری 
باید یک اقدام کلی برای پروژه های بزرگ انجام دهد چرا که در این 
پروژه ها تهیه نقشه و شروع کار طولانی  است و نباید بخش خصوصی 
تحت فشار قرار بگیرد. وی ابراز داشت: با توجه به شرایط اقتصادی 
کشور و شرایط تأمین مالی پروژه های بزرگ باید به مردم در این زمینه 
کمک شود اما کمک به این صورت که موردی به شورا بیاید کافی 

نیست بلکه باید یک قاعده کلی برای این موضوع به وجود بیاید.
حسن بختیاری، نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم هم با اشاره به 
اینکه این پروژه وقتی شروع شد جزو اولین پروژه های بلوار غدیر بود 
خاطرنشان کرد: این مجموعه 700 واحد است که مجموعه بزرگی 
محسوب می شود. در این مدت هم در مشکلات اداری شهرداری و 
سازمان نظام مهندسی موجب به تعویق افتادن شروع کار شده است.

وی با اشاره به اینکه در شهرداری قم برای پروژه های سنگین  همان 
ضوابط زمان بندی پروژه های کوچک وجود دارد، گفت: برای چنین 

پروژه ای فقط دو سال باید برای نقشه ها زمان بدهیم و نمی شود با 
پروژه های کوچک آن را مقایسه کرد.

عدم تناسب افزایش عوارض و نرخ تورم
رئیس کمیسیون خدمات شهری هم با تأکید بر اینکه باید زمان 
کافی به پروژه های بزرگ داده شود، اظهار داشت: اینکه هشت میلیارد 
تومان عوارض سال 92 ظرف سه سال دو و نیم برابر شده یک مشکل 
بزرگتری است. عباس ذاکریان افزود: مگر ما در کشور چقدر تورم 
داریم؟ این موضوع باید کنکاش جدی شود و اگر مشکلی در این زمینه 
وجود دارد باید حل شود. زین العابدین قراچورلو در پاسخ به ذاکریان 
گفت: بلوار غدیر آن زمان رونقی نداشت و می گفتند کاربری اش 
صنعتی است. بعد از اینکه طرح تفصیلی جدید و مباحث اقتصادی آنجا 
رونق گرفت قیمت منطقه ای بسیار بالا رفت. وی با تأیید وقت گیر بودن 
کار در پروژه های بزرگ، اظهار کرد: باید شهرداری کارشناسی کند که 
هر متراژ چقدر زمان برای تهیه نقشه و گرفتن پروانه نیاز هست. الان 
با وضعیت موجود یک سال فرصت دادیم که نقشه تهیه شود که هنوز 
نقشه را تهیه نکرده اند. آتش زر هم در پاسخ به ذاکریان گفت: استانداری 
وقت، رویه ای داشت که موجب شد قیمت منطقه ای در شهر قم تقریبا 
چهار سال ثابت بماند و در  نهایت در سال 93 افزایش پیدا کند. یک 
بار دیگر هم امسال قیمت منطقه ای افزایش پیدا کرده که این موجب 
افزایش عوارض می شود. وی با اشاره به اینکه ما برای رونق ساخت و 
ساز باید بسته ای داشته باشیم گفت: عوارضی که الان داریم گاهی مانع 
رونق ساخت و ساز می شود و باید فکر دیگری کرد. نظر کمیسیون 5 
درصد تخفیف به این عوارض بود اما ابهاماتی وجود داشت که در  نهایت 

لایحه به برای بررسی بیشتر به کمیسیون بازگشت.  

در جلسه شورای اسلامی شهر قم مصوب شد
ساخت بزرگ ترین کتابخانه جهان اسلام در بلوار پیامبر اعظم)ص(

حجت الاسلام  
سید حسین موجانی *
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بازگشت جایگاه »نخست وزیری«؛ مجلس را به »راس امور« باز می گرداند؟

تلاش برای فربه کردن وظایف پارلمان 
»پست ریاست جمهوری برای آینده حذف شود و نخست وزیر را مجلس تعیین کند.« 
این پیشنهاد روز دوشنبه نماینده میاندوآب که در قالب نطقی در صحن علنی مجلس 
مطرح شد را شاید بتوان در خوشبینانه ترین حالت درفهرست اولین اظهار نظرهای غیر 
کارشناسانه مجلس دهم قرار داد. مجلسی که با تغییر بیش از 70 درصد نمایندگان آن 
انتظار می رفت نگاه دقیق تری به اولویت  های مردم داشته باشد، همان اولویت هایی که 
این نمایندگان برای فراهم کردن بسترهای تحقق آن از سوی موکلین خود برگزیده شدند.

این نماینده مجلس در توجیه پیشنهاد خود برای حذف پست ریاست جمهوری بیان 
کرده است »عقل، اندیشه، فکر و فلسفه سیاسی می گوید که مجلس باید در راس امور 
باشد.« اما شاید توجه به وظایف احصاء شده برای مجلس در قانون اساسی و اهتمام برای 
اجرایی شدن آن از سوی نمایندگان مجلس در اداوار مختلف می توانست کافی باشد تا 
دغدغه این وکیل ملت برای در راس امور بودن مجلس مرتفع شود تا موکلین او و دیگر 
ساکنان ساختمان بهارستان نیز با توجه به نوع عملکرد وکلای خود مجددا آنها را برگزینند 
و در هر دوره از انتخابات مجلس شورای اسلامی شاهد تغییرات 70 تا 80 درصدی در 
ترکیب نمایندگان مجلس نباشیم . چه آنکه قانون در اصل 71 صلاحیت عام قانونگذاری را 
به مجلس شورای اسلامی اعطا کرده ومی گوید »مجلس شورای اسلامی در عموم مسایل 
در حدود مقرر در قانون اساسی می تواند قانون وضع کند.« قانون اساسی همچنین برای 
مجلس شورای اسلامی در اصول مختلف وظایفی را تعیین کرده که شان نظارتی مجلس 
را مشخص می کند، وزرا پس از انتخاب توسط رئیس جمهور، برای گرفتن رأی اعتماد 
به مجلس معرفی می شوند )اصل 133 قانون اساسی( و مجلس باید نظر خود را مبنی بر 
اعتماد یا عدم اعتماد به فرد فرد آنها اعلام کند )اصل 87 قانون اساسی(. طبق اصول 137 
و 122 قانون اساسی نیز وزراء و رئیس جمهور در مقابل مجلس مسؤول هستند، از این رو 

نمایندگان مجلس می توانند آنان را مورد سؤال قرار دهند.
استیضاح رئیس جمهور، وزراء و هیئت وزیران از دیگر وظایفی است که براساس اصل 
89 قانون اساسی برای نمایندگان مجلس تعریف شده است ، آنها همچنین طبق اصل 7٦ 
قانون اساسی حق تحقیق و تفحص در تمام امور کشور را دارند، تصویب نامه ها و آیین نامه 
های دولت و مصوبات کمیسیون های دولت نیز ، ضمن ابلاغ برای اجراء به اطلاع رئیس 
مجلس شورای اسلامی می رسد تا در صورتی که آنها را برخلاف قوانین تشخیص داد با 
ذکر دلیل برای تجدید نظر به هیأت وزیران بفرستد. علاوه بر این تصویب بودجه سالانه 
مطابق اصل 52 قانون اساسی بر عهده مجلس شورای اسلامی است. همه اصول ذکر شده 
به نوعی حکایت از آن دارد که قانون جایگاه خاصی را برای مجلس برای قرار گرفتن در 
راس امور قائل شده است و حذف پست ریاست جمهوری آن راهکاری درستی نیست که 
بتواند مجلس را در راس امور قرار دهد. پیشنهاد مطرح شده از تریبون باز مجلس درباره 
حذف پست ریاست جمهوری را شاید بتوان انعکاسی ضعیف و غیر کارشناسی از تمایل 
برخی سیاسیون به پارلمانی شدن نظام حکومتی ایران تلقی کرد، از جنس پیشنهاداتی که 
تا تحقق فرسنگ ها فاصله دارد. چراکه از ملزومات اولیه پارلمانی شدن نظام حکومتی در هر 
کشوری تقویت جایگاه احزاب و تشکل  های سیاسی و بهره مندی از احزاب ریشه داراست. 
کشورهایی که چنین نظامی را در ساختار سیاسی خود پیاده سازی کرده اند بدون شک 
احزاب دامنه دار و پرسابقه ای را هم در دل سیاست خود پرورانده اند. امری که با تمام 
اهتمام هایی که بعد از چند دهه تلاش در ایران در جهت اولویت دادن به توسعه سیاسی 
و تقویت احزاب شکل گرفت هنوز تا تحقق فاصله دارد و احزاب ایران همچنان از قابلیت 
حضور قوی در پارلمان براساس ترکیب نمایندگان منتسب به خود بی بهره اند. چنانچه در 
ادوار مختلف مجلس بیشتر نمایندگان راه یافته به بهارستان نه در قالب لیست های انتخاباتی 
که براساس تک رای ها جواز نماینده شدن را کسب کردند. همین امر هم سبب شده است 
که هر دوره مجلس شاهد تغییر حداقل 70 درصدی مجلس باشیم. در چنین شرایطی 
قطعا مجلس از استحکام کافی برای مستقر کردن دولتی که پاسخگوی مردم باشد برخوردار 
نیست. به دنبال حذف پست نخست وزیری در سال ٦8 ، پستی که بیشتر در نظام های 
پارلمانی مشاهده می شود در سال 1390 شاهد بودیم تعدادی از نمایندگان منتقد دولت 
در مجلس مساله احیای مجدد این پست را مطرح کردند، دلیلش هم این بود که به زعم 
پیشنهاد دهندگان رئیس جمهور وقت )محمود احمدی نژاد( توجه لازم را به طرح ها و لوایح 
مجلس نداشت. البته طرح احیای نخست وزیری با مخالفانی در مجلس مواجه شد، به اعتقاد 
آنها تصمیم گیری درباره حذف ریاست جمهوری و جایگزینی نخست وزیری نیازمند زمان و 
بررسی نهادی فراتر از مجلس بود. امری که اظهارات عباسعلی کدخدایی سخنگوی وقت 
شورای نگهبان بر آن صحه گذاشت و سبب شد تا در آن برهه فکر احیای نخست وزیری از 
اذهان فراموش شود؛ کدخدایی گفته بود: » اینگونه موارد از جمله مواردی است که نیازمند 
تغییر قانون اساسی است. فکر نمی کنم که با مصوبه عادی مجلس بتوانیم اصلاحی در این 
جهت انجام دهیم.« در آستانه آغاز فعالیت های انتخاباتی دوازدهمین دوره انتخابات ریاست 
جمهوری بازهم پیشنهاد حذف پست ریاست جمهوری با هدف افزایش اختیارات مجلس 
مطرح شد، اما امری که توجه به آن از سوی نماینده میاندوآب و حامیان احتمالی پیشنهاد 
حذف پست ریاست جمهوری لازم به نظر می رسد، به غیر از دشواری های بازنگری در 
قانون اساسی، وضعیت فعالیت احزاب در ایران است احزابی که به عنوان اولین ملزومات 
تحقق نظام پارلمانی از قدرت کافی برای به کرسی نشاندن نمایندگان خود در مجلس بی 
بهره اند و این مردم هستند که بر اساس نیازهای منطقه ای و شناخت خود وکلایشان را در 
مجلس مستقل از احزاب مشخص می کنند، پس چه بهتر که با این اندوخته ها .و توجه به 
تجارب گذشته نمایندگان مجلس به جای تلاش برای فربه کردن پارلمان در بعد وظایف، 
در ایفای همین وظایف فعلی یعنی نظارت و تقنین خود اهتمام داشته باشند تا شاید برای 

تداوم خدمت در خانه ملت رای منتخبین خود را در دوره بعدی مجلس نیز کسب کنند.

نکــته

گفتگو با مردی که سالها ردای سخنگویی شورای نگهبان 
را بر تن کرده بود و آشنایی زیادی با زیروبم کار رسانه ای 
دارد خیلی راحت نیست، کلمات با دقت و وسواس انتخاب 

می شوند و سوالات او را وارد موضع گیری تند نمی کند.
جایگاه  از  گرچه  روزها  این  کدخدایی«  »عباسعلی 
حقوقدان شورای نگهبان عضو شورای نگهبان نیست اما 
علقه و علاقه آیت الله جنتی سبب شده او دورادور در ارتباط 
با همین شورا فعالیت کند. علاقه ای که کدخدایی آن را ناشی 
از صراحت لهجه اش می داند و می گوید »بارها با آیت الله 
جنتی اختلاف نظرهای جدی داشتیم، به هر حال یا من 
ایشان را قانع می کنم یا ایشان من را قانع می کنند. فکر 
می کنم صراحت لهجه بنده باعث علاقه ایشان به من شده 
است.« او البته این را هم می گوید ممکن است اختلافات در 
شورای نگهبان هم باشد اما دلیلی ندارد با طرح آن در بیرون 

از شورا به آن هویت سیاسی بدهیم.
»نظارت استصوابی« و نگاه منفی که نه فقط سیاسیون 
به آن دارند که حال دیگر به افکارعمومی هم سرایت کرده 
است محور دیگر سوالات ما از وی بود. کدخدایی اما معتقد 
است نظارت استصوابی یک نظارت موثر است نه دلبخواهانه. 
او حتی معتقد است اصولگرایان هم به اندازه اصلاح طلبان 

نگران این نوع نظارت هستند.
چرا جلسات شورای نگهبان علنی نیست؟ آیا شورای 
نگهبان تاکنون عذرخواهی کرده است؟ فیش حقوقی اعضای 
شورای نگهبان چقدر است؟ و...از دیگر سوالاتی بودند که 
سخنگوی شورای نگهبان با آرامش و حوصله به آنها پاسخ 

دادند.
مشروح گفتگوی خبرآنلاین با سخنگوی پیشین شورای 

نگهبان را در ادامه بخوانید؛

*با توجه به وظایفی که از جانب قانون اساسی برای شورای 
نگهبان تعیین شده و شاید نحوه چینش اعضای آن که 
متشکل از حقوقدانان و فقها است، این شورا یک نهاد فقهی و 
حقوقی تعریف می شود اما انتقاداتی که به شورای نگهبان می 
شود، عمدتا سیاسی است. مرز بین این دو مساله را برای ما 
تفکیک می کنید، چرا جایگاه فقهی حقوقی یک شورا انقدر 

تحت الشعاع مباحث سیاسی قرار می گیرد؟
وظایفی که بر عهده شورای نگهبان قرار گرفته است، شامل 
نظارت تقنینی، تفسیر قانون اساسی و نظارت بر انتخابات می شود. 
نظارت بر انتخابات طبیعتا یک آثار سیاسی را دارد. انتخابات خبرگان 
رهبری، ریاست جمهوری و به خصوص مجلس به دلیل کثرت 
شرکت کنندگان و توزیع انتخابات در شهرستان ها و اینکه به هر 
حال مجلس یک نهاد سیاسی و تقنینی است، آثار سیاسی هم به 

همراه دارد.
طبیعتا شورای نگهبان در این روند، با انتقاداتی از سوی افرادی که 
تأیید صلاحیت نمی شوند روبرو خواهد شد. یا مثلا در حوزه هایی که 
شورای نگهبان ناچار می شود که انتخابات را ابطال کند، این اتفاقات 
هویت سیاسی شورای نگهبان را در افکار عمومی بزرگ می کند. 
شورای نگهبان در طول سال هر هفته نظارت تقنینی دارد. مصوباتی 
که از سوی مجلس به شورای نگهبان می آید و هر هفته مورد بررسی 
قرار می گیرد این هویت تقنینی تجلی پیدا می کند، ولی خیلی 
از مردم هم مطلع نمی شوند، چون این وظیفه شورا خیلی با مردم 
مرتبط نیست. مصوباتی هستند که مربوط به دولت، قوه قضائیه و 

دیگر اموری است که آثار غیر مستقیم بر زندگی مردم دارد.
ولی در بعد نظارت بر انتخابات چون »زید« تأیید می شود و 
تأیید قرار  نامزدی که صلاحیتش مورد  »عمر« رد می شود، لذا 
نمیگیرد، ممکن است اعتراضی داشته باشد یا  این اعتراض را در بین 
طرفداران خودش در حوزه انتخابیه می برد. طبیعتا در این مقاطع 
چهره سیاسی شورای نگهبان پر رنگ تر می شود و آنچه که همه 
مردم هر دو سال یکبار ملاحظه می کنند، آن چهره ای است که 
شورای نگهبان در تأیید یا رد صلاحیت نامزدها از خود نشان داده 
است. طبیعتا بعد سیاسی این قضیه هم برای افکار عمومی بیشتر از 

بعد تقنینی است که شورای نگهبان در آن نقش دارد.

*در همین بحث هویت سیاسی که اشاره داشتید، چقدر 
واقع بینانه است که بگوییم هویت سیاسی اعضای شورا در 
تصمیمات شان تأثیر ندارد؟ آنچه در افکارعمومی جاافتاده 
این است که اتفاقا در برخی موارد هویت سیاسی اعضای 
شورا در نوع تصمیمات شان تاثیرگذار است، به عنوان کسی 
که سالها در این شورا فعالیت کردید چطور می توانید جامعه 
را اقناع کنید که تصمیمات تان مصون از گرایش وافکار 

سیاسی تان بوده است؟
یک مقداری این مطلب سخت هست. چون مردم آثار این تصمیم 
گیری را می بینند یعنی اگر جایی کسی تأیید یا رد می شود، افکار 
عمومی فقط آن بخش آخر را می بیند و ماقبل ان که شورای نگهبان 
بحث های کارشناسی دارد و یا جلساتی که تصمیم گیری می شود 
را نمی توانند بییند، لذا این تصور ایجاد میشود که شورای نگهبان و 
اعضایش ممکن است یک کارکرد و هویت سیاسی داشته باشند؛ اما 
ما که در شورای نگهبان بودیم، این را به خوبی درک میکنیم که 12 
نفر معمولا که در تصمیم گیری هایی که راجع به صلاحیت افراد 
دارند، فارغ از مسائل سیاسی تصمیم میگیرند. تلاششان این است که 
براساس مستندات پرونده نظر بدهند البته این نظر سرانجام به رأی 
شخصی هر کدام از اعضا منوط می شود و ممکن است در یک جایی 
من به عنوان عضو قانع شده باشم و نظرم تأیید صلاحیت باشد اما 

همکارم قانع نشده باشد.
این هم از جهت قانونی حق اعضا است که براساس تشخیص 
خودشان در مورد مستندات رأی بدهند. از سوی دیگر شما نمیتوانید 
پیش بینی کنید که چه آثاری در بیرون دارد. طبیعتا براساس 
کنشهای سیاسی که مردم و گروه های سیاسی دارند، ناچارند این را 
تحلیل سیاسی کنند و به این نتیجه برسند که شورای نگهبان یک 

عملکرد سیاسی دارد تا حقوقی.
اما اعضا و افرادی که در شورای نگهبان هستنند می دانند که این 
تصمیم ها براساس مستندات پرونده است و نظرات سیاسی اعضا در 

تصمیم گیری ها نقشی ندارد.

*در حال حاضر همین افکار عمومی، شورای نگهبان را در 
کنار اصولگراها قرار میدهد و اصلاح طلبان را در مقابل شورای 
تعریف میکند. این را قبول دارید که شاید رفتار شورای 
نگهبان چنین تصوری را ایجاد کرده است؟ اصلا فرض کنیم 
که چینش شورای نگهبان یک جمع اصلاح طلبانه باشد، آن 
زمان باز این رویه است که اصولگرایان در مقابل شورا قرار 
می گیرند. این یعنی بهرحال اعضای شورا در جایی تحت تاثیر 

آن هویت سیاسی ممکن است قرار گیرند؟
ممکن است عامل شکل گیری چنین وضعیتی در بین افکار 
عمومی غلط باشد، یعنی الزاما به این معنا نیست که عملکرد شورای 
نگهبان، عملکرد خطایی باشد. شورای نگهبان تلاش میکند که 
نظرش را به مدارک و اسنادی که در پرونده موجود است مستند کند.

*از بعد خطا بودن نمی گویم، از این نگاه که  مثلا به هر 
حال مشخص است که اقای کدخدایی کسی است که به لحاظ 

تفکر سیاسی نزدیک به جریان اصولگرایی است
نه اصلا این طور نیست. من این طور نیستم. تکذیب می کنم. من 

در کدام گروه سیاسی بودم؟

*از نظر دسته بندی گروه سیاسی مدنظرم نبود، منظورم 
رفتار سیاسی شما است؟

این تشخیص شما است. همین جا است که می گویم تشخیص 
ها غلط است.

*ولی تاکنون هم پیش نیامده که مثلا یک اصلاح طلب 
عضو شورای نگهبان شود.

بحث اصلاح طلب بودن یا نبودن و این نگاه ها مطرح نیست. 
نظرات در شورای نگهبان خالص و بدون موضع گیری سیاسی 
بیان می شود، اگر انجا بودید حتما برچسب اصلاح طلب و اصولگرا 

نمی زدید.

نگهبان  شورای  در  که  افرادی  میگویید  شما  *یعنی 
هستند، ذهن شان خالی از تفکرات سیاسی می شود؟

حداقل در مسائل حقوقی و پرونده هایی که بررسی می کنند، 
تلاش میشود که نظرات سیاسی شان را دخالت ندهند. در همه این 
ادواری که من بودم اگر بخواهم یک گزارشی بدهم این است که شاید 
آقایان یک مقدار نگاهشان حتی به نفع افراد بوده است. بارها پرونده 
ای مطرح شده که رای لازم را نداشته، موارد اختلافی هم هست، مثلا 
یک پرونده ای مطرح شده و ممکن است نظر من منفی باشد نظر 
شما مثبت باشد، ولی آقایان اعضا سعی می کنند به نفع فرد تفسیر 
کنند و بیشتر از اینکه سراغ نگاه سیاسی بروند یا ای گاهی که الا و 
لابد این فرد نباید تایید شود بیشتر سراغ این می روند که بهتر است 
فرد تایید شود و حالا که ما ابهامی در این قضیه داریم این ابهام را 
به نفع فرد یا اصطلاحا به نفع متهم تفسیر می کنند. البته ما ظاهر 
را می بینم و من نمی توانم درباره فکر اعضا نظر بدهم ولی آنچه که 
من شاهد بودم اعضا براساس نگرش سیاسی خاصی نظر نمی دهند. 
براساس مستندات پرونده نظر می دادند که در این مورد هم ممکن 
است اختلاف نظرهایی وجود داشته باشد. من بگویم فردی صلاحیت 
دارد شما بگویی ندارد. من یک مورد هم شاهد نبودم کسی براساس 

نگاه سیاسی رای بدهد.

*الان جلسات مجلس خبرگان هم علنی نیستند، اما در 
آنجا بحث هایی مطرح می شود که محرمانه تلقی می شوند، 
ولی براساس گفته شما این قید محرمانه بودن در شورای 

نگهبان وجود ندارد و ...
نه وجود ندارد، فقط در خصوص بررسی صلاحیت افراد این قید 
هست. چون بحث بررسی صلاحیت هر یک از افراد مطرح میشود و 
یک بحث شخصی است. تنها در این جهت شورای نگهبان منع قانونی 
و شرعی دارد، در غیر اینصورت مذاکراتی که مربوط به مصوبات است، 

به نظر می رسد هیچ منع قانونی نداشته باشد.

*در همان بحث کارشناسی تلاشی شده است که از نظرات 
فقهی و حقوقی بیرون از شورای نگهبان استفاده کنید که 

یک پویایی ایجاد شود؟
بله این کار انجام شده است. شورای نگهبان به خصوص از سال 
79 که مقام معظم رهبری تأکید فرمودند که گروه هایی کارشناسی 
در حوزه فقهی و حقوقی داشته باشد. اقدام به تشکیل مرکز تحقیقات 
در تهران کرد، این مرکز در ان زمان به ریاست آیت الله شاهرودی 
بود و بعد البته تغییراتی صورت گرفت. این مرکز الان به عنوان بازوی 
حقوقی شورای نگهبان عمل می کند. تمام مصوبات به این مرکز 
می آید، از نگاه حقوقی از جانب صاحبنظران حقوقی مورد بررسی قرار 
میگیرد، نظر این افراد قبل از جلسات رسمی شورای نگهبان برای 
اعضا ارسال می شود و اعضا نیز به این نظرات کارشناسی توجه دارند.

از بعد فقهی هم در قم یک مجمع مشورتی فقهی از فضلای قم و 
افرادی که به نوعی ارتباطی با فقها دارند و در جریان تصمیم گیری ها 

و نظرات فقهای شورای نگهبان هستند، ایجاد شده است.
این مجمع هم شنبه هر هفته جلسه ای دارد و نظراتشان را برای 
آقایان فقها میفرستند؛ بنابراین از این دو بعد تلاش شده است کار 
انجام شود. علاوه بر این ها زمانی که من در شورای نگهبان بودم، 
هر گاه احساس میشد که مثلا نظرات کارشناسی مجلس لازم است 
بهتر توضیح داده شود، از کمیسیون مربوط یا از نمایندگان محترمی 
که تخصصی در این زمینه داشتند یا حتی از وزرا، نمایندگان دولت، 
کارشناساسی که در مراکز علمی فعالیت دارند، دعوت می شد که در 
حضور خود اعضا و در جلسه رسمی حاضر شوند و نسبت به موضوع 

اعلام نظر نمایند و شرح توضیحات بپردازند.

*آقای کدخدایی جایی من خواندم که شما گفته بودید در 
بحث مشروح مذاکرات اسامی افراد ذکر نمی شود. دلیل این 

پنهان کردن اسم افراد چیست؟
در مشروح مذاکرات که چاپ شده است، اسامی را ذکر میکنند. 
گمان میکنم این موضوع شاید در رابطه با مشروح مذاکرات انتخابات 
بوده است. در بحث انتخابات اصلا مشروح مذاکرات موضوعیت ندارد 
که بخواهد پخش شود، چون مربوط به آبروی افراد هست و هیچ 
وقت تصمیمی بر این گرفته نشده است که مشروح مذاکرات مربوط 
به انتخابات پخش شود، آنچه مربوط به مشروح مذاکرات تقنینی 
است، منعی ندارد و فکر میکنم در چند شماره ای که چاپ شده 

است، اسامی اعضا هم ذکر آمده است.

این  ایجاد شده است که  از شورای نگهبان  *تصویری 
شورا اصرار دارد که اختلافات درونی اش را پنهان کند، شاید 
به همین خاطر هم هست که مثلا در موضوع رد صلاحیت 
آقای هاشمی اینقدر تعداد رای منفی یا مثبت آرا برای افکار 
عمومی جذاب میشود یا این دوره که آقای ابراهیمیان بحث 
اختلاف را مطرح کردند. خیلی در رسانه های برجسته شد. 

اصرار اعضای شورای به این نوع پنهان کاری ها چیست؟
اصراری برای پنهان کردن نیست، من در ابتدا هم گفتم چون 
شورای نگهبان یک کارکرد تخصصی دارد پس نظراتش هم تخصصی 
است، از ابتدا هم چنین رویه ای را برای شورای نگهبان در نظر 
نگرفتند؛ مثلا برای مجلس در نظر گرفته شده است که متن مذاکرات 
چاپ شود یا اگر جلسه علنی باشد از رادیو پخش شود و هر اتفاقی هم 
که قرار است بیفتد. قانون گذار تشخیص داده که چنین اتفاقی بیفتد. 
ولی اصولا برای نهادهای کارشناسی چنین قانونی وجود ندارد؛ مثلا 
جلسات هیات دولت ثبت و ضبط می شود ولی هیچوقت شما ندیدید 
که الزامی بر نشر مشروح مذاکرات هیات دولت وجود داشته باشد. به 
این دلیل که فرض این است که هیات دولت هم که جایگاه و موقعیت 
سیاسی بیشتری از شورای نگهبان دارد یک بحث کارشناسی می 

کنند. برای شورای نگهبان هم چنین چیزی وجود دارد و نظر قانون 
گذار اینطور بوده است.

درباره نکته ای که در مورد بحث اختلافات گفتید، اختلافات 
شورای نگهبان، اختلافات کارشناسی است. اصطلاحا اختلافات 
طلبگی و علمی است. من یک نظری دارم شما به عنوان یک 
کارشناس دیگر نظر دیگری دارید و دیگری نظر دیگری. الان در 
دانشگاه اعضایی که دور این میز می نشینند هر کدام نظری دارند. 
تعیین کننده نهایی رایی است که قانون گذار راهش را ایجاد کرده 
است و بعد از مذاکرات رای گیری می شود هر رایی که داده شد آن 
قبول است. پس آنچه ما به عنوان اختلافات در شورای نگهبان مطرح 

می کنیم اختلاف نظر کارشناسی است، نه اختلاف نظر دیگر.
مثلا شما درباره هیات دولت بگویید نظر فلان وزیر با رئیس 
جمهور مخالف است، این مساله ای را حل نمی کند. نظر کارشناسی 
آن وزیر با رئیس جمهور فرق می کند حالا بیاید بیرون اعلام کند من 
نظرم مخالف است چه چیزی را حل می کند؟ مشروح مذاکرات که 
چاپ می شود همه اختلاف نظرها هست. در خصوص موضوع فقهی 
بین آقایان فقها اختلاف نظر است. در خصوص یک موضوع حقوقی 
بین همه اعضا اختلاف نظر زیاد هست ولی این دلیل نمی شود 
که من بیایم بیرون این را مطرح کنم و به این اختلاف کارشناسی 
یک هویت سیاسی بدهم. به نظر من یک امر ناپسندی است که به 

اختلافات کارشناسی در یک محیط را رنگ سیاسی بزنیم. مثالش 
هم هیات دولت است یا در قوه قضاییه اگر مجمع مشورتی یا مجمع 
مسئولان وجود دارد ممکن است نظرات دادستان مثلا با رئیس قوه 
قضاییه متفاوت باشد ولی آن نظر کارشناسی است نه سیاسی. هویت 

شورای نگهبان هم یك هویت کارشناسی است.

*شاید چون بحث هایی که درباره این نوع از اختلافات 
مطرح می شود به نوعی مرتبط با ردصلاحیت ها هم هستند

این هم یک نظر کارشناسی است. من عرض کردم، یک فردی 
که الان آمده ثبت نام کرده با توجه به مستندات کارشناسی نظر من 
درباره او منفی است و نظر شما مثبت، قطعا شما براساس مستندات 
نظر مثبت می دهید من هم براساس مستندات رای منفی می دهم. 
این دلیل نمی شود من بروم بیرون بگویم، ای مردم! نظر من مثبت 
بوده نظر ایشان منفی بوده. مجموعه های کارشناسی نباید رنگ و 

بوی سیاسی بگیرد.
آنها هم ملزم هستند که در چارچوب قوانین و مقررات تصمیم 
گیری کنند، من نمی توانم اگر کسی پرونده اش هیچ مساله ای ندارد 
بی دلیل نظر منفی بدهم. از جهت حقیقی این حق را دارم، رأی 
نمی دهم. ولی وقتی پرونده را می بینیم هیچ مشکلی ندارد و باز من 

رای منفی می دهم، اینجا مشکل ساز می شود.

*آقای کدخدایی بحث نظارت استصوابی بحثی بود که در 
دوره های انتخابات اخیر چالش هایی ایجاد کرده است. فکر 
نمی کنید این نوع نظارت شاید به نوعی محدود کردن دست 

دولت و وزارت کشور در امر انتخابات باشد؟
اصلا. اجازه دهید ابتدا به این بپردازیم که اساسا نظارت استصوابی 
یعنی چی؟ نظارت استصوابی یعنی شما از یک مرجعی اختیاراتی 
خواستید باید به آن عمل کند، چیزی جز این معنا نیست. در فضای 
سیاسی تعابیر مختلفی می شود و نکات شاید ناصوابی نسبت به این 
اختیارات گفته می شود. شورای نگهبان نهادی است که قانون اساسی 
اختیاراتی به آن داده است. علاوه بر آن قوانین عادی که پیرامون 
انتخابات و نظارت بر انتخابات و بعد از آن در طول این سی و چند 
سال وضع شده است تعیین تکلیف کرده است که شورای نگهبان 

چه وظایفی دارد.
ممکن است من و شما الان این رویه را به هر دلیلی نپسندیم. 
اصلا بگوییم چرا نظارت را شورای نگهبان دارد؟ نظارت را هم به 
وزارت کشور یا افراد دیگر بدهیم. در بیان مساله ممکن است اختلافی 
وجود نداشته باشد اما قانونگذار این اختیار را به شورای نگهبان داده 
و از آن خواسته شده که این کار را انجام بدهد یعنی اعمال نظارت 

براساس قوانین و مقررات انجام دهد.
وقتی شما می گویید بر اساس اصل 92 شورای نگهبان باید 
نظارت کند یعنی باید نظارتی داشته باشد که موثر باشد نه اینکه 
نظارتی که شما فقط یک گزارش تهیه کنید که در انتخابات سال 
94 این اتفاقات افتاد. خب برای چه و به کجا باید گزارش بدهید؟ 
نه مرجع قضایی هست، نه مرجع بالاتری. پس نظارتی باید انجام 
دهد که موثر باشد. باز قرینه دیگری که داریم این است که در قانون 
نظارت انتخابات گفته هر جا شورای نگهبان تشخیص داد که در 
روند برگزاری انتخابات انحراف یا اشکالی ایجاد شده است می تواند 
انتخابات را ابطال کند؛ یعنی یک قرینه بزرگتری در همان قوانین 
که مجلس وضع کرده است داریم؛ مثلا یک وقتی یک مصوبه ای 
به شورای نگهبان در دهه 70 آمده بود که علاوه بر شورای نگهبان 
سازمان بازرسی هم باید نظارت کند این مصوبه رد شد و حتی در 

مجمع هم تصویب نشد.
نهایتا نظر جمعی فقها و حقوقدانان این است که نظارت شورای 
نگهبان باید موثر باشد. این نظارت موثر یعنی یک نتیجه ای بر آن در 
نظر گرفته باشد را در فقه اصطلاحی برایش دارند که همان نظارت 
استصوابی است. در جامعه و فرهنگ سیاسی ما این نظارت استصوابی 
یک واژه خیلی منفی جلوه داده می شود در حالیکه یک نظارت 
موثر است و چیز دیگری غیر این نیست؛ یعنی اگر شورای نگهبان 
تشخیص داد که در انتخابات تخلفی صورت گرفته است و این تخلف 
موثر در سرنوشت انتخابات است می تواند آن را ابطال کند. به استناد 
اصل 98 قانون اساسی خود شورای نگهبان مفسر قانون اساسی است 
و می گوید این نظارت عام و در تمام مراحل است؛ یعنی از صدر تا 
ذیل برگزاری انتخابات شورای نگهبان هر جا تخلفی دید می تواند 
ابطال کند. وزارت کشور به موجب قانون اساسی مجری انتخابات 

نیست، به موجب قانون عادی مجری است؛ یعنی ممکن است مثلا 
مجلس قانونی وضع کند بگوید اجرای انتخابات برعهده وزارت آموزش 
و پرورش است ولی هیچوقت مجلس نمی تواند نظارت را از شورای 

نگهبان بگیرد و به یک نهاد دیگر بدهد.

*الان در همین بحث ردصلاحیت ها برای مردم مشخص 
نیست معیار اعضای شورا چیست، مردم وقتی می بینند 
صلاحیت سیدحسن خمینی یا هاشمی رفسنجانی با آن 
سابقه اجرایی تایید نمی شود این علامت سوال ایجاد می 
شود که براساس چه نگاهی این آرا داده شده است؟ فکر نمی 

کنید این به جایگاه شورا در افکارعمومی آسیب بزند؟
این نکته درستی است و من می خواهم این را براساس شرایطی 
که وجود دارد تفکیک کنم؛ مثلا در انتخابات مجلس خبرگان شما 
دو شرط یا دو مرحله دارید، یک مرحله علمی است که افراد باید از 
جهات علمی تایید شوند و دیگر صلاحیت های عمومی مثل مجلس 
است. در خبرگان گاهی افرادی را داریم که در امتحان شرکت می 
کنند و نمره نمی آورند ولی در نهایت در افکار عمومی به نظر می رسد 
صلاحیت این فرد رد شده در صورتی که تنها نمره علمی نیاورده. 
شورای نگهبان نمی تواند این را حل کند، ناچار است وضعیت علمی 

افراد را احراز کند، صلاحیت اخلاقی آنها را هم احراز کند.
اگر در مرحله صلاحیت علمی رد شد، کار دیگری نمی تواند 
انجام بدهد. البته شورای نگهبان در گزارشی که به وزارت کشور می 
فرستد و اسامی را اعلام می کند مشخص می کند که از جهت 
علمی رد شده یا از جهت صلاحیت های عمومی. ولی افکار عمومی 
به این مساله توجهی ندارد که فرد بر چه اساسی رد شده است. در 
بحث ریاست جمهوری هم اصل 115 را که شما باز می کنید می 
گوید رجال مذهبی سیاسی، ایرانی الاصل، مدیر و مدبر، امین و با تقوا 
باشد. این شرایط بسیار کیفی و نامحدود است. مرز مدیریت یا مدبر 
بودن کجاست؟ کارشناسان مدیریت بیایند و بگویند تشخیصشان 
برای یک فرد مدیر چیست و چه معیار کمی برای تشخیص مدیر 
بودن داریم؟ رجال مذهبی- سیاسی بودن یعنی چی؟ یعنی آیا کسی 
که عبادات یومیه اش را انجام می دهد، این مذهبی است یا باید 
بیشتر از این باشد؟ اگر کسی هر روز به سایت ها سر می زند و اخبار 
را دنبال می کند، این رجل سیاسی است؟ در واقع آن حداقل هایی 
که برای رجل سیاسی داریم چیست و چه کسی باید تعیین کند؟ 
مرز امانت چیست؟ قانون گذار یک شرایطی را برای این انتخابات ها 
قرار داده است که وقتی شما وارد میدان نبرد و کارزار می شوید، ناچار 
هستید براساس تشخیص خودتان و معیارهایی که دارید عمل کنید. 
دوره قبل یعنی انتخابات 92 یکی از بحث های ما در شورای نگهبان 
همین بود که معیارها و شاخص ها براساس اصل 115 چیست؟ من 
پیشنهاد دادم که یک آیین نامه داخلی تدوین کنیم شاید یک سال 
طول کشید که همین شرایط اصل 115 را در داخل شورا به بحث 
بگذاریم و نظرات اعضا را بگیریم. بحث های زیادی می شد، نظرات 
گفته می شد و بسیار با هم فاصله داشت، ولی چاره ای نبود. نهایتا 
یک متنی را با نظرات آقایان تحت عنوان آیین نامه اجرایی اصل 115 
تدوین کردیم. ولی این یک توافق جمعی بود یک الزام قانونی نبود 
و زمانی که می خواستیم بررسی کنیم و وقتی وارد صحنه عملی 
صلاحیت نامزدهای ریاست جمهوری شدیم، خیلی به آن توجه نشد.

ما به این نیاز داریم که شرایط اصل 115 »کمی« شده و برایش 
شاخص و معیار داده شود که هم آقایان اعضا به راحتی نظر بدهند 
هم ما به مردم بگوییم اگر اینها تایید یا رد شدند این معیارها را داشت 
یا نداشت. اینها همه باز به همان تعریف ما از نظام انتخاباتی و اصلاح 

قانون انتخابات و ضرورت تدوین قانون انتخابات برمی گردد.

*یعنی بحث کهولت سن که برای آقای هاشمی مطرح شد 
و ایشان رد شد، به واسطه همین آیین نامه داخلی بود؟

همانطور که گفتم آقایان خیلی آزادانه نظر می دادند چون آیین 
نامه الزام قانونی نداشت و فقط یک برداشت جمعی از نظرات آقایان 

بود ولی خیلی از موارد آن آیین نامه مد نظر قرار نگرفت.

*اگر فرض کنیم که مثلا همان توافق مشورتی مبنا قرار 
بگیرد، آیا محمود احمدی نژاد یا میرحسین موسوی و کروبی 

تایید می شود؟
پیشگویی از من نخواهید. من نه اهل غیب هستم نه از آینده خبر 

دارم، تازه الان هم که دیگر عضو نیستم.

به خاطر  نگهبان  به حال شورای  تا  آمده  پیش  *اصلا 
اشتباهی که انجام داده مثلا بخاطر رد صلاحیت ها از فردی 

عذرخواهی کند؟ 
خاطرم هست چند بار آیت الله جنتی در نماز جمعه عذرخواهی 

کردند.

*به خاطر شخص خاصی؟
ایشان  دوبار  یا  بار  یک  بود.  انتخابات  های  بحث  همین  نه 
عذرخواهی کردند و گفتند ببخشید اگر اشتباهاتی داشتیم و چون 
زمان گذشته است دیگر نمی توان کاری انجام داد. به صورت شخصی 

هم عذرخواهی زیاد داشتیم.

*خود شورای نگهبان چطور؟
بله یک موردش را که قطعا یادم است بعد از یک انتخابات در نماز 

جمعه رسما عذرخواهی کردند.

استصوابی  نظارت  که  است  این  بیرونی  تفسیر  *الان 
این  از  نظارت دلبخواهی است. شما  نگهبان یک  شورای 

موضوع چطور دفاع می کنید؟
از نظارت  افکارعمومی  و  بیرون  گفتم من قبول دارم که در 
این تصویر وجود دارد که نظارت دلبخواهانه است و  استصوابی 
شاخص ندارد ولی اینطور نیست. نظارت استصوابی یعنی نظارت موثر 
و این را هم قانون گذار در اختیار شورای نگهبان قرار داده. اگر خبرگان 
دوره اول می گفتند نظارت بر عهده قوه قضاییه است خب به عهده 
این قوه واگذار می شد. اگر می گفت بر عهده جمعی از نمایندگان 
مجلس است آنجا انجام می شد. قانون اساسی اصل 99 اینطور مقرر 
کرده است و البته قوانین نظارتی بعدی این اختیارات را صراحتا بیان 

کرده است.

*چرا پس این موضوع بیشتر دغدغه اصلاح طلب هاست، 
اصولگراها خیلی این دغدغه را ندارند؟

نه اینگونه نیست. اتفاقا اصولگراها بیشتر دراین مورد نگرانی دارند. 
زمانی که انتخابات برگزار می شود اگر به شورای نگهبان بروید می 
بینید که تعداد اصولگراها هم کم نیستند که ثبت نام می کنند و مورد 

تایید قرار نمی گیرند.

*آقای کدخدایی فیش حقوقی شما چقدر است؟
از دانشگاه حدود 5 و نیم میلیون تومان دریافت می کنم.

*زمانیکه عضو شورای نگهبان بودید چقدر حقوق می 
گرفتید؟

به اعضای شورا مبالغی جزئی پرداخت می شود ولی به عنوان 
حقوق نمی توان تلقی کرد خیلی ناچیز است. اعضایی که به شورا 
منتقل می شوند دیگر از شورای نگهبان حقوق نمی گیرند. ولی ما که 
از دانشگاه حقوق می گیریم دیگر از آنجا حقوق دریافتی نمی گیریم. 
البته اعضایی که فقط عضو شورای نگهبان هستند و از جایی دیگر 
منتقل نشدند حقوق شان در همین حدود 4 تا 5 میلیون تومان است. 
البته نمی دانم اخیرا چقدر شده است ولی معمولا در همین حدود 

است. مبالغی بر اساس فعالیتها پرداخت میشود.

*شما در دایره افرادی هستید که احتمال معرفی تان به 
مجلس به عنوان حقوقدان وجود دارد، علاقه دارید دوباره به 

شورای نگهبان بازگردید.
این را دیگر از من نباید بپرسید ولی من ابراز تمایلی نکردم هرجا 
نظام لازم بداند خدمت می کنم. البته یکی از ضعف هایی که دارم 
این است که نمی توانم در مقابل مسئولیت هایی که به من محول 
می شود نه بگویم. یک تکلیف است. ولی من خودم هیچوقت پیش 

قدم نشدم.

عباسعلی کدخدایی سخنگوی سابق شورای نگهبان:

نظارت استصوابی یک نظارت موثر است نه دلبخواهانه

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای محمد مهدی رئیس میرزائی فرزند یداله دارای شناسنامه شماره ٦ به شرح دادخواست به 
کلاسه95098٦  از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده 
است که شادروان یداله رئیس میرزائی به شناسنامه شماره 422 در تاریخ 1371/٦/17 در اقامتگاه 
دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به: 1- محمود رئیس 
میرزایی فرزند یداله ش.ش 257 نسبت با متوفی فرزند. 2 - محمد مهدی رئیس میرزایی فرزند یداله 
ش.ش ٦ نسبت با متوفی فرزند. 3 - حبیب اله رئیس میرزایی فرزند یداله ش.ش 35٦ نسبت با متوفی 
فرزند. 4 - حسن رئیس میرزایی فرزند یداله ش.ش 128 نسبت با متوفی فرزند. 5 - ابوالقاسم رئیس 
میرزایی فرزند یداله ش.ش 11 نسبت با متوفی فرزند. ٦ - اعظم رئیس میرزایی فرزند یداله ش.ش 
15٦ نسبت با متوفی فرزند. 7 - زهرا مسعودی جمکرانی فرزند صدراله ش.ش 53804 نسبت با 
متوفی فرزند. اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر 
کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه 

به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای سید علی برقعی مدرس فرزند سید رضا  دارای شناسنامه شماره 19 به شرح دادخواست 
به کلاسه 9509٦3 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده 
است که شادروان سید رضا برقعی مدرس به شناسنامه شماره 337 در تاریخ 1394/12/15 در اقامتگاه 
دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به: 1 - سید علی برقعی 
مدرس فرزند سید رضا ش.ش 19 نسبت با متوفی فرزند. 2 - محمود جواد برقعی مدرس فرزند سید 
رضا ش.ش 59171 نسبت با متوفی فرزند. 3 - سید محمد حسین برقعی مدرس فرزند سید رضا 
ش.ش 14٦٦ نسبت با متوفی فرزند. 4 - سید محمد باقر برقعی مدرس فرزند سید رضا ش.ش 8572  
نسبت با متوفی فرزند. 5 - سید محمد صادق برقعی مدرس فرزند سید رضا ش.ش 1٦84 نسبت با 
متوفی فرزند. ٦ - سیدمحمد کاظم برقعی مدرس فرزند سید رضا ش.ش 0370350308 نسبت با 
متوفی فرزند. 7 - سید حسن برقعی مدرس فرزند سید رضا ش.ش 1 نسبت با متوفی فرزند. 8 - طاهره 
برقعی مدرس فرزند سید رضا ش.ش 5885٦  نسبت با متوفی فرزند. 9- آمنه برقعی مدرس فرزند 
سید رضا ش.ش 3 نسبت با متوفی فرزند. 10 - فاطمه سادات برقعی مدرس فرزند سید رضا ش.ش 
0370٦87043  نسبت با متوفی فرزند. 11 - منیره محمدی عراقی فرزند عطاءالله ش.ش 18058 
نسبت با متوفی زوجه.  اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد 
تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک 

ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای مسعود قهرمانی فرزند عبداله  دارای شناسنامه شماره 0370025814 به شرح دادخواست 
به کلاسه 950981 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده 
است که شادروان عبداله قهرمانی مرامی به شناسنامه شماره 84 در تاریخ 1394/11/20 در اقامتگاه 
دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به: 1- محمد قهرمانی 
مرامی فرزند عبداله ش.ش 225 نسبت با متوفی فرزند. 2 - حمید قهرمانی مرامی فرزند عبداله ش.ش 
15٦4 نسبت با متوفی فرزند. 3 - مسعود قهرمانی مرامی فرزند عبداله ش.ش 0370025814 نسبت 
با متوفی فرزند. 4 - زهرا قهرمانی مرامی فرزند عبداله ش.ش 224 نسبت با متوفی فرزند. 5 - نرگس 
قهرمانی مرامی فرزند عبداله ش.ش 22٦ نسبت با متوفی فرزند. ٦ - کبری قهرمانی مرامی فرزند عبداله 
ش.ش 227 نسبت با متوفی فرزند. 7 - مریم قهرمانی مرامی فرزند عبداله ش.ش 9453 نسبت با 
متوفی فرزند. 8 - کلثوم قهرمانی مرامی فرزند عبداله ش.ش037002580٦ نسبت با متوفی فرزند. 
9 - لیلا نوروزی فرزند مختار ش.ش 109 نسبت با متوفی زوجه.  اینک با انجام تشریفات مقدماتی 
درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد 
او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

آگهی تبادل و لوایح
تجدید نظر خواه: کرمعلی باباخان. تجدید نظر خوانده: مهدی شاکری

خواسته: اعتراض به دادنامه 9509972522800303 در تاریخ 1395/4/9 تجدید خواه کرمعلی 
باباخان دادخواستی اعتراضی به طرفیت تجدید نظر خوانده مهدی شاکری به شرح خواسته فوق به 
شعبه 28 تقدیم که به شماره 9510482522800018 ثبت و با توجه به مجهول المکان بودن خوانده 
حسب درخواست خواهان و موافقت دادگاه مستندا به ماده 73 قانون آئین دادرسی مدنی مراتب یک 
نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می گردد خوانده مذکور می تواند از تاریخ نشر آگهی جهت 
اعلام آدرس و دریافت نسخه ثانی دادخواست و ضمائم به دفتر دادگاه مراجعه و یا در وقت مقرر 
فوق جهت رسیدگی در این شعبه حضور بهم رساند بدیهی است در صورت عدم حضور دادگاه غیابا 

رسیدگی و اتخاذ تصمیم خواهد نمود.
دبیر شعبه 28 شورای حل اختلاف شهرستان قم

اختلافات شورای نگهبان، اختلافات کارشناسی است. اصطلاحا 
اختلافات طلبگی و علمی است. من یک نظری دارم شما به عنوان 

یک کارشناس دیگر نظر دیگری دارید و دیگری نظر دیگری. الان در 
دانشگاه اعضایی که دور این میز می نشینند هر کدام نظری دارند. 
تعیین کننده نهایی رایی است که قانون گذار راهش را ایجاد کرده 
است و بعد از مذاکرات رای گیری می شود هر رایی که داده شد آن 

قبول است. پس آنچه ما به عنوان اختلافات در شورای نگهبان مطرح 
می کنیم اختلاف نظر کارشناسی است، نه اختلاف نظر دیگر



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir274غرر الحكم، ح6339؛ تبلیغ بر پایه قرآن و حدیث، ص

امام علی علیه السلام

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

تلفن: 32903209 - 32920855 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی: قم، میدان مفید، بلوار شهید کریمی، نبش کوچه 4، ساختمان شهاب، طبقه سوم، واحد 3

اذان صبح:4/16 طلوع آفتاب:5/59 اذان ظهر:13/11 اذان مغرب: 20/43

ان
یح

:  ر
اپ

چ
02

1 -
 65

60
79

17

عقل هاى دانشمندان

در نوك قلم هاى آنهاست

سه شنبه - 15 تیرماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  4042

نامحــرمانه
واکنش بانک مرکزی به عکس »گرانترین نماز جماعت«

مدیرکل روابط عمومی بانک مرکزی با ارایه توضیحاتی درباره عکسی که با عنوان »گرانترین نماز 
جماعت« در شبکه های اجتماعی و فضای مجازی منتشر شده است، اعلام کرد که این عکس دستکاری 
شده و هیچ یک از مدیران عامل بانک ها و استانداران در آن حضور ندارند. محمدعلی کریمی در یادداشت 
خود آورده است: در هفته اول ماه مبارک رمضان وزیر کشور با سه استاندار کرمان، آذربایجان شرقی و 
لرستان به بانک مرکزی آمد و در حضور رسانه ها به بحث و بررسی چگونگی تامین مالی واحدهای تولیدی 
کوچک و متوسط و تسریع در رونق اقتصادی پرداختند. بعد از جلسه و پیش از افطار، به درخواست آقای 
رحمانی فضلی وزیر کشور، برخی حاضران نماز مغرب و عشا را به امامت ولی الله سیف برگزار کردند. 
در تصویر منتشر شده توسط ایرنا، به جز وزیر کشور و یکی از مدیران بانک توسعه صادرات، تعدادی از 
همکاران اداری نیز در صف نماز حضور دارند. استانداران به علت کمبود وقت برای رفتن به فرودگاه و 
بازگشت به استان هایشان، نماز را جداگانه اقامه کردند؛ بنابراین در تصویر موصوف، هیچ یک از مدیران 
عامل بانک ها و استانداران حضور ندارند. به تازگی اما نسخه دستکاری شده عکس در حال گردش و 
چرخش است و با عنوان »گران ترین نماز جماعت«، افراد نمازگزار را با برچسب دریافتی و حقوق های 
رویایی، برجسته کرده است! دنیای مجازی این روزها، با همه خوبی ها و گشایش هایش، فرصت تعمق 
و تامل را از بعضی هامان گرفته است. کاش بتوانیم برای حل مسایل انبوه جامعه، خود »تیتر« و »دستور 

کار« بسازیم و نگذاریم ابزارها برایمان دستور کار بسازند.

مشاجره معاون وزیر با رئیس انبوه سازان قم
در برنامه گفت وگوی ویژه خبری یکشنبه 13 تیر از شبکه دو سیما، حامد مظاهریان معاون وزیر راه و 
شهرسازی و رضایی رییس کمیسیون عمران مجلس به عنوان مهمان حضوری صحبت کردند. رییس اتحادیه 
املاک و رییس انجمن انبوه سازان قم نیز به عنوان مهمان تلفنی حضور داشتند که در انتهای برنامه انتقاد 
تند بیگدلی از سیاست های وزارت راه و شهرسازی با واکنش مظاهریان همراه شد. مجتبی بیگدلی با بیان 
اینکه بخش مسکن در تاریخی ترین و عمیق ترین رکود تاریخی قرن فرو رفته و اثری از خارج شدن از رکود 
نمی بینیم، گفت: دستگاه ها دست به دست هم داده اند تا این رکود ادامه پیدا کند؛ در حالی که در تمام دنیا 
صنعت ساختمان، صنعت پیشران است. این صحبت بیگدلی با واکنش مظاهریان همراه شد که معتقد بود 
بیگدلی انبوه سازان را خوب نمایندگی نمی کند. مظاهریان افزود: آقای بیگدلی انتظارشان این است که افزایش 
قیمت ها وحشتناک اتفاق بیفتد تا بتوانند خانه های خود را بفروشند. انبوه سازان طیف شریفی هستند که قصد 
ندارند قیمت ها جهش پیدا کند. وزارت راه و شهرسازی هم اجازه نمی دهد قیمت مسکن در اختیار سوداگران 
قرار بگیرد. در ادامه رضایی، رییس کمیسیون عمران مجلس به دفاع از بیگدلی پرداخت و گفت: بحث آقای 
بیگدلی این است که مسکن باید از رکود خارج شود. ایشان باید به عنوان انبوه ساز به ما بگوید آیا ساخت و 
ساز مسکن نسبت به سال قبل بیشتر شده است یا نه؟ مجتبی بیگدلی هم پاسخ داد: متاسفانه نه تنها چنین 
اتفاقی افتاده بلکه هیچ اقدام عملی از طرف سیستم دولتی نمی بینیم. او سپس خطاب به مظاهریان گفت: 
از شما که شخصیت علمی هستید بعید است این گونه صحبت کنید. ما دوست داریم یک بازی برد برد رقم 

بخورد و به دنبال مسائل دیگر نیستیم.

کدام استان کشور،کمترین پرونده نزاع را دارد؟
سازمان پزشکی قانونی از کاهش 3/3 درصدی مراجعان پرونده های نزاع به مراکز پزشکی قانونی در 2 
ماهه نخست امسال خبر داد. به گزارش انتخاب،  دراین مدت، 92 هزار و 473 مصدوم نزاع به مراکز پزشکی 
قانونی مراجعه کردند که این رقم در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته )1394( با شمار 95 هزار و ٦43 
مراجعه کننده دراین خصوص 3/3 درصد کاهش یافته است. از کل مراجعان نزاع در این مدت ٦3 هزار و 
342 نفر مرد و 29 هزار و 131 نفر زن بودند. براساس این گزارش، در این مدت استان های تهران با 1٦ 
هزار و 207، خراسان رضوی با هفت هزار و 121، اصفهان با ٦ هزار و ٦48 تن بیشترین و استان های ایلام 
با 55٦، خراسان جنوبی با ٦42 و سمنان با 831 تن، کمترین آمار مراجعان نزاع را داشتند. آمار مراجعان 
نزاع در اردیبهشت امسال نیز با کاهش 4/7 درصدی مواجه بود؛ در این ماه 48 هزار و 255 مصدوم به مراکز 
پزشکی قانونی مراجعه کردند. پزشکی قانونی در این گزارش به مراجعان نزاع توصیه کرده است، ظاهر خون 
آلود، تأثیری در صدور نظریه کارشناسی توسط پزشکی قانونی ندارد، آنچه مبنای صدور نظریه کارشناسی در 

خصوص جراحات است، نوع جراحت و عمق آن است.

جامعتین از روحانی حمایت خواهد کرد؟
لاله افتخاری در واکنش به این سوال که در صورت حمایت جامعتین از حسن روحانی در انتخابات سال 
آینده موضع اصول گرایان چه خواهد بود گفت: قطعا اصولگرایان تابع دیدگاه جامعتین هستند. عضو حزب 
مؤتلفه با بیان اینکه اصولگرایان پیوسته نشان داده اند که پشت سر روحانیت آگاه و انقلابی حرکت می کنند، 
اظهار داشت: پیرامون انتخابات ریاست جمهوری سال  آینده تنها شاهد مطرح شدن چند اظهارنظر شخصی 
بوده ایم و جامعتین هنوز نظری قطعی در این باره ارائه نکرده اند. افتخاری با بیان اینکه بعید می دانم جامعتین 
در انتخابات سال آینده از روحانی حمایت کنند متذکر شد: در یازدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری، 
جامعه روحانیت از کاندیداتوری حسن روحانی حمایت نکرد. افتخاری با بیان اینکه دیگر شاخه های طیف 
اصولگرایی در این برهه نامزد مورد نظرشان را معرفی نخواهند کرد، متذکر شد: تا زمان مشخص شدن 
نامزدهای کلیه حزب های طیف اصولگرایی نمی توان نظری قاطعانه در خصوص حمایت اصولگرایان از نامزدی 

خاص را مطرح کرد.

علت لغو تعطیلات تابستانی مجلس
اکبر رنجبرزاده عضو هیئت رئیسه مجلس با اشاره به علل لغو تعطیلی دوهفته ای مجلس اظهار کرد: از 
آنجاییکه قانون برنامه ششم توسعه از سوی دولت تقدیم مجلس شده است و ضرورت دارد تا مواد و بندهای 
این قانون برای بررسی و مداقه به کمیسیون های تخصصی مجلس ارجاع شود، بنابراین تصمیم به لغو تعطیلی 
دوهفته ای مجلس گرفته شد. وی ادامه داد: البته اصلاحیه قانون بودجه 95 نیز از جانب مجلس واصل شده 
است که این امر هم در لغو تعطیلی دوهفته ای خانه ملت، مزید بر علت بود. رنجبرزاده در ادامه به یکی دیگر از 
دلایل تصمیم نمایندگان مبنی بر ادامه کار مجلس و موکول کردن تعطیلات آن به هفته های آتی اشاره کرد 
و بیان داشت: به احتمال زیاد ظرف هفته آینده اعضای حقوقدان شورای نگهبان از سوی ریاست قوه قضائیه به 
مجلس معرفی می شوند که این امر هم یکی دیگر از دلایل لغو تعطیلی دوهفته ای پارلمان و تصمیم بر استمرار 
کار نمایندگان بود. نماینده مردم همدان در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: در حال حاضر به دلایل فوق 
الذکر مقرر شده است که نمایندگان دو هفته کاری دیگر را در خانه ملت سپری کنند و پس از آن تعطیلی 
یک هفته ای اولیه پارلمان با یک هفته فرصت سرکشی به حوزه های انتخابیه، ادغام شود و مجلس دوهفته 
جلسه علنی نداشته باشد. رنجبرزاده در پایان پیرامون زمان جلسات کمیسیون های تخصصی مجلس نیز 
گفت: کمیسون های تخصصی مجلس نیز در روزهای یکشنبه و سه شنبه در بعدازظهر جلسه خواهند داشت؛ 

همچنین برخی کمیسیون ها نیز می توانند جلساتی را در صبح روزهای دوشنبه دایر کنند. 

واکنش قالیباف به حقوق 14 میلیونی
محمدباقر قالیباف با بیان اینکه روز یکشنبه در شورای شهر بحث حقوق من بیان شد اما حق مطلب ادا 
نشد، گفت: دریافتی من از شهرداری تهران به عنوان محمدباقر قالیباف 7 میلیون و 500 هزار تومان است؛ 
چراکه در برخی سایت ها عنوان شده بود که دریافتی محمدباقر قالیباف بیشتر از حقوق 14 میلیونی است 
که در سایت ها منعکس شده و باید بگویم که فیش حقوقی من موجود است و می توان رونوشت آن را به 
همه بدهم. وی با بیان اینکه نمی دانم برچه اساس برخی گفته اند که حقوق شهردار یک درصد از کل بودجه 
شهرداری است، گفت: من حتی نصف حقوق خود را برمی گردانم. شهردار تهران با بیان اینکه یک روز حق 
ماموریت و اضافه کاری نگرفته ام، گفت: تا زمانی که پسرم ازدواج کرد و هزینه ها بالا رفت من حتی اضافه کار 
نیز نمی گرفتم. قالیباف با بیان اینکه مشاور شهردار 8 میلیون حقوق می گیرد اما 10 سال است که همسر من 
که به عنوان مشاور شهردار فعالیت می کند، حتی یک ریال حقوق نگرفته است، گفت: باید بگویم که همسرم 

صلواتی خدمت کرده است.

سفر غیر رسمی ظریف به قم
وزیر امور خارجه روز دوشنبه در سفر غیر رسمی و شخصی به استان قم با آیات عظام حسین وحید 
خراسانی و ناصر مکارم شیرازی دیدار کرد. رئیس نمایندگی وزارت امور خارجه در قم دراین خصوص اظهار 
کرد: دیدار محمدجواد ظریف به قم شخصی و غیر رسمی بوده است. حمید مکارم اضافه کرد: وزیر امور خارجه 
فقط چند ساعتی درقم حضور داشت و سفر فوق به هیچ وجه رسمی نبوده است. برخی رسانه ها اعلام کرده 
بودند که وزیر امور خارجه دراین سفر درخصوص برجام و فعالیت های وزارت امور خارجه گزارشی را ارائه 
داده است رئیس نمایندگی وزارت امور خارجه در قم مطالب ارائه شده از سوی برخی رسانه ها را گمانه زنی 

های آنها ذکر کرد.

معرفی 5 حقوقدان برای عضویت در شورای نگهبان 
قوه قضاییه در نامه ای اسامی حقوقدانان شورای نگهبان را به مجلس معرفی کرد. به گزارش تسنیم، 
قوه قضاییه در نامه ای به هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی حقوقدانان شورای نگهبان را به خانه ملت معرفی 
کرد. براساس این گزارش، قوه قضاییه در این نامه، عباسعلی کدخدایی، محمدرضا علیزاده، محمدهادی صادقی، 
سیدفضل الله موسوی و احمدبیگی حبیب آبادی را به عنوان کاندیداهای حقوقدان عضویت در شورای نگهبان 
معرفی کرده است. پیشتر بهروز نعمتی سخنگوی هیئت رئیسه مجلس در از معرفی اعضای حقوقدان شورای 

نگهبان از سوی قوه قضاییه به مجلس خبر داده بود.

اخبــار
معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم:

استان قم باید در زائر نوازی الگو باشد
معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم با اشاره به فرا رسیدن عید 
سعید فطرگفت: همه نهادها با آمادگی کامل و رفع کمبودها از زائران در قم 

میزبانی کنند.
یونس عالی پور روز دوشنبه در جلسه ستاد تسهیلات زائران در استانداری 
قم، اظهار داشت: در آستانه عید بزرگ سعید فطر قرار گرفته ایم که باید برنامه 
ریزی و مدیریت کارآمد صورت گیرد تا خدمات شایسته به زائران ارائه شود. 
وی ادامه داد: هر دستگاهی باید به وظیفه خویش عمل کند و با شناسایی نقاط 
قوت و ضعف در صدد رفع موارد آمده و خدمت رسانی مطلوب به زائران این 
شهر مقدس را در دستور کار قرار دهند. معاون هماهنگی امور زائران استانداری 
قم با اشاره به رضایت مندی زائران کریمه اهل بیت )ع( حرم حضرت معصومه 
)س( گفت: هر دستگاهی باید در نحوه برخورد با زائران دقت کند تا نسبت به 
مردم رفتار مناسبی صورت گیرد تا رضایت مندی آنها فراهم شود. وی افزود: 
استان قم باید در رفتار و کردار و زائر نوازی الگو باشد چراکه یک برخورد 
نامناسب تمام شان مقدس این شهر را زیر سوال می برد. عالی پور، با بیان 
اینکه همه دستگاه ها موظف هستند در موضوع ساماندهی زائران جدید داشته 
باشند گفت: استقرار زائران غیر ایرانی باید در پایانه مسافربری استان قم صورت 
بگیرد و در این مکان با همکاری نهادهای مختلف به صورت جدی پیگیری 
شود ضمن اینکه اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 
نظارت های لازم را در این حوزه انجام دهد. معاون هماهنگی امور زائران 
استانداری قم با تاکید بر حفظ امنیت زائران حرم حضرت معصومه )س( گفت: 
هر نهادی اطلاعاتی از زائران غیر ایرانی دارند برای مدیریت و کنترل امنیت 
بهتر در اختیار معاونت سیاسی و امنیتی استانداری قم بگذارد. وی افزود: 
تمامی نیازهای زائران از جمله اسکان، بهداشتی و خدماتی باید توسط نهادهای 
مربوطه تامین شود و نانوایی ها در سطح شهر فعال شوند ضمن اینکه متولی 
اسکان اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم است و آموزش 

و پرورش در تابستان فقط به فرهنگیان اسکان می دهد.

برای تعطیلات عید فطرصورت گرفت:

آماده سازی بوستان های شهری قم 
برای میزبانی از مسافران

مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم از آماده سازی 
بوستان های سطح شهر برای میزبانی از زائرین و مسافرین در تعطیلات عید 

سعید فطر خبر داد.
سیدمحسن میرهادی با اشاره به تمهیدات اندیشیده شده برای میزبانی از 
مسافران در تعطیلات عید سعید فطر، اظهار کرد: در این زمینه با هماهنگی 
سازمان های تابعه مجموعه شهرداری و مناطق هشتگانه اقداماتی در نظر 
گرفته شده که در آستانه عید سعید فطر اجرایی می شود. وی با اشاره به 
آماده باش نیروهای ستادی، فضای سبز و خدمات شهری شهرداری در ایام 
تعطیلات عید سعید فطر خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه در این تعطیلات 
پیش بینی حضور خیل عظیم زائران و مسافران در شهر قم می شود، در این 
زمینه آماده سازی کمپینگ ها و بهسازی بوستان ها در دستور کار قرار گرفته 
است. مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم تعطیلات 
سه روزه عید فطر را مورد توجه قرار داد و افزود: محدوده حرم مطهر حضرت 
فاطمه معصومه )س( و مسجد مقدس جمکران و همچنین معابر شهری و 
خیابان ها در آستانه عید تنظیف و پاکسازی می شود تا فضایی مناسب و 
منظر شهری مطلوب در این ایام داشته باشیم. وی آماده سازی کلیه بوستان 
های شهر خصوصا بوستان هایی که در مبادی ورودی شهر هستند را از دیگر 
برنامه های شهرداری در آستانه تعطیلات عید فطر عنوان و خاطرنشان کرد: 
در این زمینه تمهیدات رفاهی اندیشیده شده تا مسافران بدون هیچ مشکلی در 
بوستان های اسکان اضطراری حضور یافته و از امکانات شهری استفاده کنند. 
میرهادی گفت: همچنین آماده کردن نمازخانه ها و سرویس های بهداشتی 
و تامین آب آشامیدنی بوستان ها در دستور کار است و این اقدامات تا آغاز 
تعطیلات انجام می شود. وی از آماده باش سازمان آتشنشانی با برنامه ریزی 
در راستای تامین ایمنی مراسمات در هسته مرکزی و محدوده حرم مطهر 
و مسجد جمکران خبر داد و گفت: برنامه ریزی در خصوص پیشگیری از 
رفع تخلفات شهری، کنترل معضلات اجتماعی و سد معبر در ایام تعطیل از 
دیگر برنامه های شهرداری است. مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری 
شهرداری قم تصریح کرد: همچنین آماده سازی پارکینگ های هسته مرکزی 
شهر خصوصا مسجد مقدس جمکران و آماده باش ناوگان حمل و نقل عمومی 

برای جابجایی شهروندان را در این ایام در دستور کار داریم.

عزتی خبرداد:

ارائه خدمات ویژه تاکسیرانی قم 
به نمازگزاران عید فطر

مدیر عامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم از 
آماده باش ناوگان تاکسیرانی ویژه نماز عید سعید فطر خبر داد.

مرتضی عزتی با اشاره به اقدامات سازمان تاکسیرانی ویژه عید سعید فطر 
اظهار کرد: تاکسی های تحت نظارت سازمان با توجه به اقامه نماز عید فطر 
در چند نقطه شهر قم مستقر هستند، برای مسجد امام حسن عسکری )ع( 
200 دستگاه تاکسی در تقاطع چهار راه بازار و پایانه ساحلی ساماندهی شده 

و به صورت کشیك از ابتدا تا پایان نماز عید فطر مسیرها را پوشش می دهند.
وی خاطرنشان کرد: 90 دستگاه ون در حرم حضرت فاطمه معصومه 
)س( در خیابان شبستان و صحن جواد الائمه )ع( به مقصد پردیسان به 
سرویس دهی می پردازند. مدیر عامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی 
شهرداری قم گفت: 150 دستگاه تاکسی خیابان های منتهی به بلوار امین، 
هنرستان، رسالت، گلزار شهدا و بنیاد و شهید صدوقی را پوشش می دهند. 
وی عنوان کرد: تاکسی هایی برای پایانه شهید مطهری در قالب خیابان های 
امامزاده ابراهیم و نیروگاه و همچنین خیابان امام موسی صدر تا میدان آزادگان 
پیش بینی شده است. عزتی یادآور شد: شبکه های خودروهای بیسیم مانند 
گذشته فعال هستند و به صورت دائم با 700 دستگاه تاکسی و شماره های 
133، 1829 و 1833 و تاکسی بانوان به شهروندان سرویس دهی می کنند. 
وی با بیان اینکه 200 دستگاه تاکسی ویژه مسجد جمکران از میدان آستانه 
به سرویس دهی می پردازند، گفت: از میدان آستانه مسیر بلوار پیامبراعظم 
تا مسجد جمکران سرویس دهی به صورت ویژه انجام می شود. مدیر عامل 
سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم عنوان کرد: پیش بینی 
300 دستگاه تاکسی گردشی نیز صورت گرفته است، البته مسیرهایی که با 
توجه به محدودیت های ترافیکی بسته می شود، سرویس دهی در این مسیرها 
کمتر است. وی خاطرنشان کرد: در مجموع هزار و 500 دستگاه تاکسی برای 
روز عید پیش بینی شده، پرسنل بازرسی نیز در پایانه ها مستقر هستند و به 

صورت ویژه و با لباس فرم به ارائه خدمات می پردازند.

مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبرداد:

آمادگی اتوبوسرانی قم برای سرویس 
دهی به به نمازگزاران عید فطر

مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از خدمات رسانی ناوگان 
اتوبوسرانی به نمازگزاران عید سعید فطر خبر داد.

حسین مؤمنی موحد با اشاره به اقدامات سازمان اتوبوسرانی ویژه عید 
سعید فطر اظهار کرد: جلسه ای ویژه خدمات رسانی عید سعید فطر در سازمان 
برگزار گردید تا در این روز از ساعات اولیه صبح از ساعت 5: 30 تا 22: 30 

ناوگان اتوبوسرانی فعال خواهد بود.
وی خاطرنشان کرد: 258 دستگاه اتوبوس بخش خصوصی، 20 دستگاه 
اتوبوس ملکی سازمان و 130 دستگاه مینی بوس در خطوطی که تعریف شده 
آماده سرویس دهی به نمازگزاران در مکان های اقامه نماز عید فطر هستند 
و پس از پایان نماز عید در همان مکان ها استقرار دارند تا همشهریان را به 
مقاصد برسانند. مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با بیان اینکه 
سرویس دهی برای مسجد مقدس جمکران و حرم مطهر حضرت فاطمه 
معصومه )س( در روز عید سعید فطر انجام می شود، گفت: اتوبوس ها در میدان 
مطهری، خیابان ارم و پایانه های هسته مرکزی مستقر هستند تا از آن مکان 

سرویس دهی به همشهریان صورت گیرد.
وی خاطرنشان کرد: درب شماره دو مسجد مقدس جمکران 30 دستگاه 
اتوبوس مستقر هستند که سرویس دهی به داخل شهر انجام می دهند، 240 
دستگاه اتوبوس برای داخل شهر فعال است که حرم حضرت فاطمه معصومه 

)س( را سرویس دهی می کنند.
مؤمنی موحد یادآور شد: به همشهریان توصیه می شود تعطیلات عید 
فطر حتی المقدور از وسائل نقلیه شخصی استفاده نکنند تا ترافیك کمتری 

را شاهد باشیم.

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید 
گفت: متاسفانه بسیاری از موتورسواران در قم 
قوانین و مقررات راهنمایی و رانندگی را رعایت 
نمی کنند و حقوق شهروندی را زیر پا می 
گذارند که باید هر چه سریعتر برای آن تدبیری 

اندیشیده شود.
در  وی  پلیس،  خبری  پایگاه  گزارش  به 
دیدار رئیس پلیس راهور استان قم با تاکید بر 
ضرورت ساماندهی موتورسیکلت سواران در 
قم، افزود: یکی از راهکارها اعمال قانون با مبالغ 
زیاد برای متخلفین است تا این ذهنیت ایجاد 
نشود که هر تخلفی می توانند انجام دهند. وی 
افزود: انجام تخلفات راهنمایی و رانندگی حرام 
است و رعایت و احترام به قانون واجب شرعی و 
یک نوع تکلیف بوده و در اصل خروج کردن از 

قوانین جاری حق الناس به حساب می آید. 
آیت الله مکارم شیرازی، اعمال قانون، نظارت مستمر، 
حضور پلیس، آموزش های فرهنگی - ترافیکی و رفع نواقص 
هندسی راه ها را عاملی برای کاهش تخلفات و تصادف ها در 

استان قم دانست. 
وی در ادامه، ضمن قدردانی از تلاش شبانه روزی پلیس، 

خروجی اقدام های نیروی انتظامی و پلیس راهور را بسیار 
مطلوب دانست و اظهار داشت: ایستادگی در برابر متخلفان 

باعث می شود آینده ای بهتر برای جامعه رقم بخورد. 
آیت الله مکارم شیرازی با تاکید بر اولویت بندی در کارها، 
اهتمام به نظم و انضباط را از توصیه های قرآن برشمرد. 
وی ضمن قدردانی از برخورد پلیس قم با خودروهای دارای 
آلودگی صوتی و بدپوششی برخی افراد، گفت: پلیس باید با 

آن ها که به بهانه حریم خصوصی در جاده ها 
حجاب شان را رعایت نمی کنند، برابر مقررات 
به  نسبت  باید  کرد:  تاکید  وی  کند.  رفتار 
آموزش قوانین تلاش بیشتری شده و از همه 
سازمان های دخیل در امورات ترافیکی کمک 
گرفته شود، در این صورت به طور حتم نتیجه 

مطلوب خواهد بود. 
آیت الله مکارم شیرازی با اشاره به نقش 
صدا وسیما در این رابطه، تصریح کرد: صداو 
سیما باید تخلفات را به تصویر بکشد تا هم 
زمان آموزش و پیشگیری انجام شود و هم 
قانونمداری سرلوحه کار قرار بگیرد. وی تاکید 
کرد: شهر قم باید به مرتبه ای برسد که الگوی 

نظم و انضباط ترافیکی در ایران لقب بگیرد. 
سرهنگ احمد پوربافرانی رئیس پلیس 
راهنمایی و رانندگی فرماندهی انتظامی استان قم نیز در این 
دیدار با ارائه گزارشی از عملکرد و فعالیت های پلیس راهور 
استان گفت: پلیس راهور قم به تامین نظم و امنیت اهتمام 
داشته و با انجام طرح های انظباط ترافیکی، برخورد قانونی با 
تخلفات و هم چنین آموزش های مستمر در خصوص ارتقاء 

فرهنگ ترافیک موفق عمل کرده است.

آیت الله مکارم شیرازی:

شهر قم باید الگوی نظم و انضباط ترافیکی در ایران شود

 استاندار قم با اشاره به مشکلات عدیده ای 
که آموزش و پرورش با آن ها روبروست، گفت: 
حل مشکلات آموزش و پرورش در کمبود 
اعتبارات و فضای آموزشی نیازمند همت و 

ورود جدی خیران به این حوزه است.
در  دوشنبه  روز  صادقی  مهدی  سید 
جلسه شورای آموزش و پرورش قم، افزود: 
در  زیادی  مشکلات  با  پرورش  و  آموزش 
غنی  همچنین  و  آموزشی  فضای  تامین 
روبه  آموزان  دانش  فراغت  اوقات  سازی 
روست. وی اضافه کرد: خوشبختانه استان 
خیران  حوزه  در  ای  ویژه  ظرفیت  از  قم 
برخوردار است و امیدواریم خیران گام های 
بلندی در راستای حل مشکلات آموزش و 
پرورش بردارند. وی تصریح کرد: با توجه 
به اینکه در سال های اخیر اعتبارات ملی 
و استانی با محدودیت جدی روبه رو شده 
است، مشکلات آموزش و پرورش تنها با 
اعتبارات دولتی قابل حل نیست. صادقی با 
اشاره به مشکلات کشور در کمبود بودجه، 
افزود: سال گذشته میزان اختصاص بودجه 
ملی به استان از وضعیت خوبی برخوردار 
نبود، امسال نیز با همین رویه مواجه هستیم 
و توزیع اعتبارات باید با نگاه ویژه ای انجام 
شود. وی با بیان اینکه تقویت آموزش و 
پرورش موجب رشد و شکوفایی هر جامعه 
ای می شود، گفت: آموزش و پرورش قم در 
استفاده از بودجه های ملی بسیار موفق عمل 
کرده و الگویی برای سایر نهادهای اجرایی 
استان است. وی در ادامه به استقرار پایه دهم 

از سال تحصیلی آینده در مدارس اشاره کرد 
و گفت: این مبحث، موضوعی فراگیر است و 
باید به میزان کافی برای مردم به ویژه دانش 
آموزان اطلاع رسانی شود. استاندار قم افزود: 
در صورتی که اجرای این طرح با آگاهی 
رسانی به ذی نفعان نباشد علاوه بر اینکه 
باعث به وجود آمدن مشکلات اجتماعی می 

شود، نتایج مدنظر نیز حاصل نخواهد شد.
فرماندار قم:

 کمبود فضای آموزشی در پردیسان به 
بحران تبدیل شده است

گفت:  جلسه  این  در  نیز  قم  فرماندار 
در عین حال کمبود  و  افزایش جمعیت 
فضای آموزشی در منطقه پردیسان به بحران 

تبدیل شده است. 
رضا سیار افزود: برای تامین بخشی از 
کمبود فضای آموزشی در منطقه پردیسان 
ممکن است مجبور شویم در سال تحصیلی 
پیش رو از سازه های کانکس برای تشکیل 
کلاس های درس استفاده کنیم. وی اضافه 
کرد: بیشتر مردم ساکن در این مناطق از 
و  نیستند  برخوردار  خوبی  مالی  بضاعت 
امکان فرستادن فرزندانشان به مدارس سطح 
شهر را ندارند. وی ادامه داد: اداره کل راه و 
شهرسازی که مسئول ایجاد فضای آموزشی 
در سطح شهر است باید نسبت به این مساله 
تدابیر لازم را اتخاذ کند. سیار همچنین با 
اشاره به قرار گرفتن مدرسه ای در کنار جاده 
کهک در منطقه پردیسان، گفت: تردد دانش 
آموزان به این مدرسه با مشکلات زیادی 

روبه رو شده است و اغلب به دلیل برخوردار 
نبودن خانواده های خود از وضع مالی خوب، 
خودروهای  از  مدارس،  سرویس  جای  به 
عبوری برای رفت و آمد استفاده می کنند 
مشکلاتی شود.  موجب  است  ممکن  که 
وی با اشاره به لزوم تامین سرویس ایاب و 
بیان کرد:  روستایی،  آموزان  دانش  ذهاب 
خوشبختانه طی سال های گذشته از رفت 
و آمد این دانش آموزان با وسایلی از قبیل 
موتورسیکلت و تراکتور به دلیل خطراتی که 
می تواند داشته باشد، جلوگیری شده است. 
وی افزود: همه دانش آموزان روستایی با 
خودروهای سواری تردد می کنند و تاکنون 
هیچ دانش آموزی به دلیل نبود سرویس از 

تحصیل بازنمانده است.

مدیر کل آموزش و پرورش استان:
مناطق مسکونی جدیدالاحداث قم 

فضای آموزشی ندارند
قم  استان  پرورش  و  آموزش  مدیرکل 
نیز در این جلسه گفت: فضای آموزشی در 
برخی مناطق مسکونی از جمله شهرک ایثار 

و منطقه پردیسان این استان صفر است.
حمیدرضا شیخ الاسلام افزود: متاسفانه 
به  توجه  بدون  شهری  مناطق  برخی 
زیرساخت های آموزشی در حال گسترش 
است و به مشکلی جدی تبدیل شده است. 
واحد   500 و  هزار  یک  کرد:  اضافه  وی 
مسکونی در شهرک ایثار، 250 واحد و پنج 
مجتمع 18 طبقه نیز روبه روی بوستان علوی 

آماده واگذاری و یا ساخت است و متاسفانه 
کوچکترین  مناطق  این  از  یک  هیچ  در 
زمینی با کاربری آموزشی نداریم. وی ادامه 
داد: متاسفانه واحدهای مسکونی بدون تدبیر 
و آینده نگری در منطقه پردیسان رشد و 
توسعه یافت و اکنون تامین فضای آموزشی 
برای جمعیت ساکن در آن ها و یا جمعیتی 
که به زودی ساکن می شود، مشکلی است 
که در سال های آینده بیشتر نمود پیدا می 
کند. شیخ الاسلام تصریح کرد: تامین زمین 
آموزشی دغدغه اصلی آموزش و پرورش در 
مناطق مسکونی تازه تاسیس شده است 
و آموزش و پرورش به تنهایی نمی تواند 
این مشکل را مدیریت کند. وی در بخش 
دیگری از سخنان خود گفت: سال گذشته 
به  از دانش آموزان استان  هفت هزار تن 
اردوی راهیان نور اعزام شدند و این برنامه 
در سال تحصیلی جدید نیز با اعزام هشت 
افزود:  وی  کند.  می  پیدا  ادامه  تن  هزار 
متاسفانه یک میلیارد و 200 میلیون ریال از 
هزینه سرویس رفت و آمد دانش آموزان و 
همچنین 800 میلیون ریال از حق ماموریت 
مربیانی که همراه دانش آموزان به این اردو 
شیخ  است.  نشده  پرداخت  هنوز  رفتند، 
فعالیت 140 مدرسه  به  اشاره  با  الاسلام 
طرح امین در سال تحصیلی گذشته، گفت: 
400 واحد آموزشی استان متقاضی اجرای 
این طرح هستند که اگر اعتبارات لازم تامین 
شود، در سال تحصیلی جدید تعداد مدارس 

تا 150 مدرسه افزایش می یابد.

استاندار قم:

 حل مشکلات آموزش و پرورش در گرو همت خیران است

ضمن عرض تبریک به مناسبت فرارسیدن عید سعید فطر، به 
استحضار مردم شریف و روزه دار استان قم می رساند که کمیته امداد 
امام خمینی )ره( استان قم مثل سنوات گذشته آماده جمع آوری و 
دریافت زکات فطره با اخذ اجازه از مراجع عظام تقلید )دامت برکاتهم( 

می باشد. 
لذا از عموم مردم مسلمان و روزه دار دعوت می شود که زکات 
فطره خود را در پاکت های مخصوص زکات فطره امداد قرار داده و در 
صندوق هایی که به همین جهت در مکان ها و مساجد سطح شهر و 
روستا و حرم مطهر و مسجد مقدس جمکران که نماز عید فطر اقامه 

می گردد تعبیه شده است، پرداخت نمایند. 

کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم

اداره کل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم

اطلاعیه

مهلت ارائه الکترونیکی اظهارنامه 

مالیات بر ارزش افزوده دوره بهار 

95 از طریق  سامانه

 www.TAX.gov.ir 
حداکثر تا 15 تیرماه 
سال جاری می باشد. 

قابل توجه مودیان محترم 
مالیات بر ارزش افزوده

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

اطلاعیه مهم  مالیاتی

در نظر دارد : پروژه خدمات گازبانی را از طریق مناقصه 
عمومی )یك مرحله ای( و پس از ارزیابی ساده به مناقصه گران 

واجد شرایط واگذار نماید:
الف- شرح مختصر کار :

1( انجام خدمات گازبانی روستاهای بخش های استان قم
ب- محل اجرا : استان قم می باشد.

ج- شرایط پیمانکاران متقاضی :
1( توانایی انجام کار در مدت 730 روز تقویمی.

2( دارا بودن حداقل پایه 5 در رشته تاسیسات و تجهیزات و 
یا دارا بودن کد تاسیسات از اداره کار و امور اجتماعی

)واریزی  نقد  وجه  یا  بانکی  ضمانتنامه  ارایه  توانایی   )3
مبلغ  به  سیبا(   2174633403005 شماره  حساب  به 
875/000/000 ریال به عنوان سپرده شرکت در مناقصه همراه 

اسناد تحویلی. 
4( توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای 

تعهدات قراردادی. 
د- مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه و ارزیابی 

ساده تا تاریخ 1395/04/30 می باشد.
 ـ- مهلت عودت اسناد ارزیابی ساده و پاکات مناقصه تا  ه

پایان وقت اداری مورخ 1395/05/13 می باشد.

و- زمان گشایش پاکات ساعت 10:00 روز دوشنبه مورخ 
1395/05/18 می باشد.

مناقصه گران می توانند جهت خرید اسناد مناقصه )به مبلغ 
350/000 ریال )با لحاظ مالیات بر ارزش افزوده( به آدرس 
قم, بین میدان امام خمینی و میدان شهید زین الدین کوچه 
شماره 18 شرکت گاز استان قم، امور قراردادها مراجعه نمایند. 
در ضمن این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان 
قم به آدرس:  www.nigc-qom.ir یا سایت پایگاه ملی اطلاع 
رسانی مناقصات به آدرس www.spac.ir قابل دریافت است.  

نکات قابل توجه : 
1( ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان 

ایجاد نخواهد کرد.
2( شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها 

مختار بوده و اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.
3( به پیشنهادهای مشروط و مبهم و پیشنهادهایی که بعد از 

مدت مقرر در آگهی برسد مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
4( در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند 
قم  استان  گاز  قراردادهای شرکت  امور  تلفکس  با شماره 

36620004-025 تماس حاصل فرمایند. 
5( این پیمان پیش پرداخت ندارد.

شرکت گاز استان قم 

روابط عمومی شرکت گاز استان قم

»آگهی فراخوان مناقصه عمومی«) نوبت اول(

شماره مناقصه :
95-6 

شماره مجوز:
1633


